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PROTOKÓŁ XXXVIII/13 

z  XXXVIII  sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2010-2014 

w dniu 10 czerwca 2013 roku, godz. 1100 

Sala Kolumnowa w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Lubuskiego 

w Zielonej Górze  

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XXXVIII zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

zapraszam. Szanowni Państwo, otwieram XXXVIII zwyczajną Sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2010-2014.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości.  

 

Szanowni Państwo, zanim przystąpimy do merytorycznej części dzisiejszej sesji nastąpi wręczenie 

okolicznościowych grawertonów dla Pani Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbiety Polak  

i Radnego Województwa Czesława Fiedorowicza. Proszę o zabranie głosu przez Pana Mariusza 

Zalewskiego, Wójta Gminy Zielonej Góry oraz Pana Jacka Rusińskiego, Przewodniczącego Rady 

Gminy Zielona Góra. Proszę bardzo.  

 

Wójt Gminy Zielona Góra Mariusz Zalewski: Panie Przewodniczący, serdecznie dziękuję 

za umożliwienie zabrania głosu w tej części sesji. Obok mnie stoi Pan Przewodniczący, z którym 

chcieliśmy wyrazić Państwu głęboką wdzięczność za to co stało się w ostatnich latach. Otóż kilka 

dni temu różne środowiska samorządowe w różny sposób obchodziły Dzień Samorządu Terytorialnego. 

W naszej gminie, w gminie Zielona Góra był to koncert w Filharmonii dla lokalnych działaczy, a także 

tych, którzy w ostatnich latach w szczególny sposób zasłużyli się dla rozwoju gminy. Koncert 

był jubileuszowy, ponieważ gmina w tym kształcie administracyjnym trwa już 40 lat. Był to dobry 
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moment do tego, żeby podsumować pewien dorobek i podziękować tym wszystkim, którzy do tego 

dorobku się przyczynili, ale przede wszystkim mieszkańcom. Natomiast żadna gmina, żadna jednostka 

samorządu terytorialnego nie funkcjonuje w odizolowaniu. Funkcjonuje we współpracy z innymi 

jednostkami samorządu terytorialnego, co widać gołym okiem jeśli chodzi o gminę Zielona Góra, a także 

z jednostkami wyższego szczebla. Mam tu na myśli Urząd Marszałkowski i to, że dzięki szczególnej roli 

właśnie Sejmiku i tych środków, które w ostatnich latach na teren gminy zostały zaangażowane, udało 

się wspólnie bardzo dużo osiągnąć. Wspomnę tutaj o tych inwestycjach, których bezpośrednim 

beneficjentem była gmina, to są trzy orliki, dwie sale gimnastyczne i klika kompleksów sportowych, dwa 

lubuski. Jesteśmy również w programie „Lubuskie gra w piłkę nożną”, że nie wspomnę o placach 

zabaw, o świetlicach, czy wodociągach. Tego było naprawdę dużo i to dzięki Państwu również zostało 

osiągnięte. Nadmienię tutaj rzecz równie ważną, otóż gmina w pewien sposób jest pośrednim 

beneficjentem największych inwestycji jakie zostały z Regionalnego Programu Operacyjnego 

wykonane, mówię tu o Kisielinie i o Parku Technologicznym, mówię tu o Ochli i Muzeum 

Etnograficznym, mówię tu o Drzonkowie, o Ośrodku Sportowym, czy o Przylepie, o lotnisku. 

No jesteśmy szczęściarzami, że wszystkie te wielkie inwestycje zostały umieszczone na terenie naszej 

gminy. One służą oczywiście naszym mieszkańcom, ale służą mieszkańcom całego regionu. 

Za ten szczególny wkład Państwa, Zarządu Województwa chciałbym złożyć serdeczne podziękowania 

na ręce Pani Marszałek razem z Panem Przewodniczącym w imieniu mieszkańców gminy Zielona Góra. 

Bardzo proszę Pani Marszałek.  

 

Wręczenie grawertonu i kwiatów Pani Elżbiecie Polak, Marszałek Województwa Lubuskiego. 

 

Szanowni Państwo, kierując wyrazy wdzięczności dla wszystkich Państwa chcieliśmy właśnie w sposób 

szczególny również podziękować Panu Czesławowi, który z racji pełnionych funkcji od wielu 

lat przyczynia się do rozwoju naszej gminy. Dziękujemy Panie Czesławie serdecznie.  

 

Wręczenie grawertonu i kwiatów Panu Czesławowi Fiedorowiczowi, Radnemu Województw Lubuskiego. 

 

Panie Przewodniczący, jeszcze raz dziękuję i życzę Państwu owocnych obrad.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Panie Wójcie. 

Dziękujemy Panie Przewodniczący. Jeszcze raz serdeczne gratulacje dla Pani Marszałek i dla Pana 

Przewodniczącego Klubu Radnych PSL-u, Pana Czesława Fiedorowicza.  
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Szanowni Państwo, przystępujemy do dalszej części. Czeka nas jeszcze jedna miła uroczystość. Otóż 

przystępujemy do wręczenia „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

Stowarzyszeniu „Warto jest pomagać”, które reprezentuje Pan Grzegorz Hryniewicz – Prezes 

Stowarzyszenia i Panu Lesławowi Sidorowiczowi. Zapraszam Panią Marszałek, aby wspólnie ze mną 

dokonała wręczenia, a Wiceprzewodniczącego Sejmiku, Pana Tadeusza Ardellego proszę  

o odczytanie Zasług Zasłużonych dla Województwa Lubuskiego. Przepraszam, zapraszam Pana 

Hryniewicza i Pana Sidorowicza tutaj do nas.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Tadeusz Ardelli odczytuje i przedstawia informacje o Stowarzyszeniu 

„Warto jest pomagać” i przedstawia sylwetkę Pana Lesława Sidorowicza, a Przewodniczący Sejmiku 

Tomasz Możejko wraz z Marszałek Województwa Elżbietą Polak dokonują wręczenia Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego. 

 

Proszę bardzo, jeszcze Pan Radny Bartkowiak.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Bartkowiak: Proszę Państwa, podziękowania i kwiatki 

wręczyły Panu Leszkowi uczennice i Pani Dyrektor Zespołu Szkół Rolniczych z Gubina, a uczennice, 

które za 2 dni jadą na 10-tygodniową znowu praktykę do Francji. A uczniów było we Francji już około 

500. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, przystępujemy do dalszych obrad. Jeszcze raz serdecznie gratuluję osobom, które zostały 

uhonorowane na dzisiejszej sesji. Przypomnę, że Odznaczeni mogą używać tytułu „Zasłużony 

dla Województwa Lubuskiego”, są wpisani do Księgi „Zasłużeni dla Województwa Lubuskiego” i mają 

prawo do uczestniczenia na prawach honorowego gościa w uroczystych sesjach Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. Dziękuję bardzo.  

Szanowni Państwo, stwierdzam, że na podstawie listy obecności, że na stan 30 znajduje się obecnie 

29 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. Jednocześnie 

informuję, że protokół z XXXVII sesji Sejmiku został umieszczony na stronie  internetowej  

www.sejmik.lubuskie.pl, a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku Biura Sejmiku. Protokół 

przyjmiemy w końcowej części obrad sesji.  

Szanowni Państwo, przypominam, że głosujemy przy pomocy urządzeń elektronicznych przez 

naciśnięcie przez Państwa wybranego przycisku na urządzeniu. Głos jest oddany, gdy lampka przy 

słowie „głosuj” zgaśnie. Proszę o kontrolowanie podczas sesji, czy świeci się lampka informująca nas, 
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że urządzenie jest aktywne i przypominam, by głosowania za pomocą urządzeń odbywały się przy stole 

obrad.  

Szanowni Państwo, proponuję podczas obrad dłuższą przerwę, najprawdopodobniej po punkcie 7. 

Muszą odbyć się posiedzenia komisji stałych Sejmiku Województwa Lubuskiego tj.  Komisja Rolnictwa 

i Ochrony Środowiska, Komisja Kultury Edukacji i Spraw Społecznych, Komisja Budżetu i Finansów, 

Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych. Ze względu na fakt, iż niektórzy z radnych 

są członkami przynajmniej dwóch komisji, bardzo proszę, aby komisje odbywały się jedna po drugiej 

w następującej kolejności. Pierwsza Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska, dalej Komisja Kultury 

Edukacji i Spraw Społecznych wspólnie z Komisją Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych i jako trzecia 

Komisja Budżetu i Finansów. Sądzę, że pójdzie to sprawnie i nie będziemy mieli z tym większego 

problemu. Pracownicy Biura Sejmiku będą Państwa na bieżąco informować o rozpoczynaniu 

poszczególnych komisji. Zapraszam wszystkich radnych na wymienione tutaj trzy obrady, tych czterech 

komisji do sali 108 w przerwie. Jednocześnie informuję, że jest planowana następna sesja Sejmiku 

robocza w dniu 2 lipca o godzinie 14:00 na północy województwa.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Do punktu 2.  

Uchwalenie porządku obrad XXXVIII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przystępujemy 

do uchwalenia porządku obrad XXXVIII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni 

otrzymali projekt porządku obrad wraz z zaproszeniem na sesję. Na wniosek Zarządu Województwa 

Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

• Punkt 13a - Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia przez Województwo Lubuskie,  

a przyjęcie przez Województwo Pomorskie wykonania zadań dotyczących rewitalizacji oraz 

promocji śródlądowej drogi wodnej relacji zachód-wschód obejmującej drogi wodne: Odra, 

Warta, Noteć, Kanał Bydgoski, Wisła, Nogat, Szkarpawa oraz Zalew Wiślany (planowana 

droga wodna E70 na terenie Polski) na odcinku położonym na terenie województwa 

lubuskiego – druk nr 466, 

• Punkt 16a - Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2013 rok – druk 467. 

Proponuję również rozszerzenie porządku obrad o punkt: 
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• Punkt 17a – Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” - druk nr 468. 

      Materiały kto otrzymał, projekt uchwały otrzymali Państwo już teraz. Proszę o zapoznanie się.  

• Punkt 18a - Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie nowych uregulowań 

prawnych dotyczących warunków i trybu przyznawania pomocy finansowej w ramach 

działania „Program rolnośrodowiskowy” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich 

na lata 2007-2013. 

Projekty uchwał dostępne są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl. Ponadto informuję, 

iż na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 2 wersja projektów uchwał w sprawie: 

• dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok – druk nr 461, 

• dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2013-2024  

– druk nr 462. 

Czy mają Państwo pytania do zaproponowanego, przeczytanego przez mnie proponowanego porządku 

obrad? Nie widzę. Wobec tego przystępujemy do procedury głosowania. Poddaję pod głosowanie 

rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt  13a -  Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia 

przez Województwo Lubuskie, a przyjęcie przez Województwo Pomorskie wykonania zadań 

dotyczących rewitalizacji oraz promocji śródlądowej drogi wodnej relacji zachód-wschód obejmującej 

drogi wodne: Odra, Warta, Noteć, Kanał Bydgoski, Wisła, Nogat, Szkarpawa oraz Zalew Wiślany 

(planowana droga wodna E70 na terenie Polski) na odcinku położonym na terenie województwa 

lubuskiego – druk nr 466. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał , proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została, przepraszam. Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad 

dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 13a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16a -  Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok – druk 467.  

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał , proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 16a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
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Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17a -  Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” - druk nr 468. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 17a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18a - Stanowisko 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie nowych uregulowań prawnych dotyczących warunków  

i trybu przyznawania pomocy finansowej w ramach działania „Program rolnośrodowiskowy” objętego 

Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Szanowni Państwo, przegłosujemy teraz porządek obrad dzisiejszej sesji. Porządek obrad dzisiejszej 

sesji Sejmiku, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty. Dziękuję bardzo. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
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Do punktu 3.  

Interpelacje i zapytania.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby zabrać głos? Pan Radny Zbigniew Kościk. Proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja mam kilka kwestii Pani Marszałek. Pierwsza 

związana jest z kolejowym obejściem Czerwieńska i chciałbym zapytać tak. To obejście przecina drogę 

wojewódzką, drogę nr 279. To jest taki 2-kilometrowy odcinek łączący Wysokie z Czerwieńskiem. Nowy 

Pan Wicemarszałek pewnie jest świetnie zorientowany. I nie wiem czy Pani Marszałek miała okazję 

widzieć jak to wygląda. Ja Państwu tylko powiem, jest tam połączenie Europy XXI wieku. Świetnie 

zrobione właśnie obejście kolejowe, które wchodzi w tę drogę 279 z każdej strony po około 100 metrów. 

Później jest gwałtowne zwężenie i wjeżdżamy na starą hitlerowską drogę złożoną z takich wielkich płyt. 

Dwa kilometry moi Państwo. To jest droga, którą samorząd także zarządza i wydawałoby się, że stać 

powinno nas na to, byśmy po prostu wraz z tym obejściem, a jest to nowa inwestycja, po wojnie chyba 

pierwsza kolejowa inwestycja na Ziemi Lubuskiej. Mówię o fragmencie nowo budowanym, więc moje 

pytanie - dlaczego nikt nie dostrzegł czegoś takiego? Dlaczego to wygląda, no tak jak nigdzie 

w Europie, po prostu nie wygląda? Przejeżdża się przez piękny przejazd kolejowy i za chwilę jest 

gwałtowne zwężenie i wjeżdżamy na starą drogę jeszcze przedwojenną.  

Druga kwestia. Pani Marszałek odbyło się uroczyste otwarcie tej łącznicy, tego obejścia kolejowego  

i chciałem zapytać - kto ustalał listę gości? Dlaczego nie uczymy się pewnej także kultury, ciągłości 

władzy samorządowej? Ja przypomnę, że i poprzedni marszałkowie zabiegali o to. Jak mnie pamięć nie 

myli Pan Marszałek Szymański wpisał tę inwestycję na listę indykatywną. Obecna tu Pani 

Wicemarszałek wtedy była w Zarządzie, Wojewodą był Pan Perczak. Jest to jakieś „fo pa”. Myślę, 

że warto by było w przyszłości brać pod uwagę, że jest ciągłość władzy samorządowej. Państwo też nie 

wiecie kto za rok będzie na waszych miejscach i czy przez przypadek też wam będzie w przyszłości 

przykro jak inwestycje, które Państwo rozwijacie, no ktoś inny będzie zwieńczał przecięcie wstęgi.  

Kolejna sprawa. Pani Marszałek kwestia połączenia lotniczego Babimost – Gdańsk. Opozycja często 

apelowała o to, że trzeba skończyć z tym połączeniem tylko w kierunku Warszawy, że to świadczy  

o słabości tego naszego lotniska, że trzeba rozszerzyć siatkę połączeń. Pytanie dlaczego 

my to wszystko robimy Pani Marszałek na takich wariackich papierach? Jest Strategia Rozwoju 

Babimostu, tak? Tam nic się na ten temat jakby nie pisze. Pani organizuje przetarg z datą 12 czerwca. 

Przecież można takie rzeczy wcześniej, z pewną kulturą prawną, a nie robić na zasadzie za 2 miesiące, 

czy za 2 tygodnie jest pierwszy wylot, więc zamykamy ten przetarg i no to świadczy po prostu 
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o pewnych haotyźmie. Ja nie wiem. Jest Strategia, za którą wydaliśmy kupę pieniędzy. Może za rok 

ktoś w czerwcu rozpisze przetarg na Kraków. No chcielibyśmy wiedzieć jaki jest zamysł w tym zakresie, 

dlaczego to wszystko organizujemy w taki, a nie inny sposób.  

I ostatnia sprawa bardzo ważna dla mieszkańców kilku wsi m.in. Laski. Tam przez tą miejscowość 

przechodzi taki zimny potok, który został uznany za fragment wałów przeciwpowodziowych. Z Panem 

Marszałkiem Tomczyszynem byliśmy nawet kiedyś i oglądaliśmy jak to wygląda. No niestety ciężko 

się doprosić o to, żeby z bezpośredniej obecności wałów ktoś usunął drzewa. Ci Państwo zostali mocno 

doświadczeni przez powódź, zdaje się w 1997 r. Właśnie przez to, że drzewa jeszcze sadzone 

dziesiątki lat temu po prostu zostały podmyte i uszkodziły wał. Mieszkańcy złożyli kilkaset podpisów, 

próbują uzyskać informacje - dlaczego jest taka blokada, jeśli chodzi o ich bezpieczeństwo i w związku 

z tym moje pytanie i to jest naprawdę bardzo istotne. Kto za to odpowiada Pani Marszałek, ewentualnie 

do kogo ci ludzie mają pójść z słusznymi zażaleniami, że ktoś naraża ich bezpieczeństwo na szwank? 

Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pani Radna Elżbieta Płonka. Proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Dziękuję bardzo. Ja  korzystam z rzadkiej tutaj 

obecności dyrektora szpitala Pana Marka Twardowskiego i pytanie do Pana Marka jest takie, ponieważ 

czytam „Region”, który dzisiaj został nam wyłożony. Z wielkim uśmiechem Pan dyrektor mówi o tym, 

że zyskał Szpital 11 mln rocznie, czyli zaoszczędził z tytułu wynagrodzeń i usług obcych, a skoro 

wynagrodzenia stanowią większość wydatków procentową, zdecydowaną większość, jak Pan dyrektor 

to zrobił, że Szpital wykonuje za mniejsze pieniądze te same usługi? To jest takie mało logiczne. 

Pytanie jak Pan to zrobił, że Szpital utrzymuje standard usług za mniejsze pieniądze?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo, Pani Radna Lidia Gryko.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Lidia Gryko: Pani Marszałek. Szanowni Państwo. Mam jedną 

interpelację, a właściwie dwie interpelacje i jedno zapytanie. Zacznę od zapytania. Pani Marszałek, 

ostatnio słyszałam, że rzeczywiście w kolejnej perspektywie na lata 2014-2020 mamy otrzymać nie 800, 

a 900 mln euro i słyszałam również, że w związku z tym są obawy samorządowców. Dotyczą one tego, 

że zdecydowanie więcej pieniędzy ma pójść na tzw. projekty twarde. Natomiast mam pytanie co z tymi 

miękkimi i mnie szczególnie dotyczy sytuacja związana z oświatą, a więc chciałabym wiedzieć, 
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czy będą pieniądze na tworzenie nowych miejsc w przedszkolach, czy będą pieniądze na remonty 

w szkołach, a także czy będą pieniądze na remonty dróg lokalnych. To jest moje pierwsze zapytanie. 

Natomiast interpelacje dotyczą również spraw oświatowych i chciałabym zacząć od tego, że Gazeta 

Wyborcza nie tak dawno, bo w dniu 7 czerwca tego roku informowała, że w tym roku straci pracę około 

7 tys. nauczycieli. Jest to duża liczba. Oczywiście jest to związane z wieloma powodami, między innymi 

niż demograficzny, między innymi reforma programowa i ja wiem, że o tych sprawach powinien 

najwięcej wiedzieć nadzór pedagogiczny, czyli kurator ale mam nadzieje, że za Pani Marszałek 

pośrednictwem dowiemy się jak sprawa wygląda w lubuskich szkołach. Chodzi mi o to ile lubuskich 

szkół zostanie zlikwidowanych w naszym województwie. Wiem, że takie informacje, że takie sesje 

dotyczące intencyjnych uchwał związanych z likwidacją szkół już się odbywały, ale takie informacje 

tak naprawdę będą w okolicach września wiarygodne i czy w związku z tym pojawi się grupa 

bezrobotnych nauczycieli, która powiększy grono ludzi bezrobotnych w naszym województwie. Jeśli tak, 

to ilu ich będzie? 

I ostatnia sprawa, o którą chciałabym zapytać. Zaczął się już okres urlopowy i już słyszeliśmy 

informację, że jedno z biur podróży ogłosiło upadłość. Chciałabym wiedzieć Pani Marszałek, 

czy my mamy taką wiedzę i czy mamy takie informacje jak ubezpieczone, zabezpieczone są lubuskie 

biura podróży, żeby jeśli będzie taka hipotetyczna upadłość w okresie wakacyjnym jednego z naszych 

biur. Chciałabym, żeby do tego nie doszło, ale jeśliby, czy Urząd Marszałkowski będzie zobowiązany 

do sfinansowania powrotu podróżnych do Polski. Czy my taką wiedzę mamy? Dziękuję bardzo. 

To wszystko.      

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo, 

Pan Radny Zdzisław Paduszyński.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Pani Marszałek. Szanowni Radni. Sprawa 

dotyczy 25 tys. osób zatrudnionych w Zakładach Mięsnych Przylep. Okazuje się, że ci ludzie chcąc 

otrzymać zaświadczenie o swoich zarobkach, czy o innej informacji na ten temat, ze swoich 

akt osobowych, nie mają takiej możliwości. Okazuje się, że tych akt nie ma w archiwum,  natomiast ktoś 

kto przejął te akta wyjechał do Niemiec i od dwóch, czy trzech lat ci ludzie są pozbawieni informacji 

na temat swojej wieloletniej pracy. To jest z rzędu 20 lat pracy i nie mogą sięgać po środki z ZUS-u, 

ponieważ nie mają zaświadczeń. Sprawa wydaje mnie się jest dość istotna, dlatego zgłaszam ją na tym 

gremium, ponieważ dotarło do mnie około kilkadziesiąt osób z taką informacją, z taką prośbą, 

aby tą sprawę wyjaśnić i podać do publicznej wiadomości. Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo Pani Radna Mirosława Winnicka.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Ja się odniosę do odpowiedzi, która została 

mi udzielona w sprawie interpelacji, którą złożyłam na poprzedniej sesji Sejmiku. Chodziło mi o wycenę 

nieruchomości w Gorzowie, ponieważ w mediach Pani Marszałek podała, że wycenione zostały 

te nieruchomości. Mówimy o nieruchomościach na działkach położonych przy Dekerta i przy Walczaka. 

Ogłoszono wszystkim, że wartość tych nieruchomości jest na około 200 mln. Na moje zapytanie złożone 

tutaj na ostatniej sesji dostałam odpowiedź i okazuje się, co prawda już w różnych mediach było 

wyszczególnienie tego, że działki na Dekerta były na 95, przy Walczaka na 43. Ja dostałam na piśmie  

w odpowiedzi, że działki przy Walczaka mamy na 51, prawie 52 mln. Nieruchomości na tych działkach 

przy Dekerta jest na 95 mln. Jeżeli to zsumujemy to wychodzi przy tej odpowiedzi pisemnej 146 mln. 

Jako, że ogłoszono wszędzie, że wartość jest 200 mln w związku z powyższym moje pytanie - skąd 

taka różnica 54 mln? To jest bardzo duża. Mówimy o wycenie nieruchomości.  

I mamy, właściwie interpelacje. Chodzi mi o przeszacowanie około 6 mln na wynagrodzenia 

pracowników Urzędu Marszałkowskiego i podległych mu departamentów. I proszę o wyjaśnienie 

wzrostu kosztów administracyjnych w okresie od początku tej kadencji do chwili obecnej, uwzględniając 

oczywiście strukturę Urzędu Marszałkowskiego. Czyli ile było departamentów na początku tej kadencji, 

ile jest obecnie, ile było stanowisk dyrektorskich, a ile jest obecnie, tak, stanowisk kierowniczych  

i w ogóle ilu było pracowników na początku tej kadencji, a ile jest obecnie. Dziękuję bardzo.       

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pan 

Radny Robert Paluch i później Pan Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, tak się składa, że 

jest planowana taka wizyta studyjna w Brukseli w dniach 19-20, bądź 20-21 i w informacji dowiadujemy 

się, że będzie spotkanie z eurodeputowanymi lubuskimi, są wymienione dwa nazwiska Europosła Pana 

Liberadzkiego i Europosła Pana Zasady. O ile mi wiadomo z naszego okręgu zachodniopomorsko-

lubuskiego mamy 4 europosłów, bo jeszcze jest Europoseł Gróbarczyk i Europoseł Nitras. W związku 

z tym chciałem zapytać - dlaczego się dwóch tytułuje europosłowie lubuscy, a tych dwóch pozostawia 

się, którzy są z naszego okręgu, jakby na marginesie. Ja rozumiem, że są pewne, że tak powiem 

uwarunkowania, ale przypominam, że z okręgu lubuskiego i zachodniopomorskiego mamy 

4 europosłów.      
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pan Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Mieliśmy zaszczyt z Panem posłem Ganczarem reprezentować Sejmik na święcie... Może będzie 

posłem, przepraszam, tak. Moja interpelacja dotyczy też przyszłości. …reprezentować Sejmik, 

staraliśmy wywiązać się jak najlepiej z tej roli, ale tam dowiedzieliśmy się od Pana Prezydenta 

Bronisława Komorowskiego o tym, że z jego inicjatywy jest podejmowany Program „Dużej Rodziny” 

i że województwo małopolskie jako pierwsze, Sejmik Małopolski taki program podjął. Ja się zwracam 

do Pani Marszałek byśmy z racji tego, że my zawsze, czy często lubimy nie być w ogonie, żebyśmy 

podobny Program „Dużej Rodziny” w województwie lubuskim opracowali no bo takie są potrzeby, 

no i w ten sposób też taki dobry wizerunek województwa tworzyli.  

Dwie rzeczy chciałem jeszcze zgłosić, które dotyczą takiej ważnej dla nas konsolidacji. Jedno jest 

to sprawa Odry. Wiem od Pana Posła Jerzego Materny, że zamierza przygotować dużą konferencję 

dotyczącą Odry i bardzo sobie to cenię, kiedy takie inicjatywy od posłów są. Ale zwracam się do Pani by 

wokół tego tematu nastąpiło takie bardzo pozytywne skoncentrowanie, zaangażowanie wszystkich 

środowisk, by ta konferencja… Cenię sobie intencję, ale żeby ona nie stała się takim przedmiotem 

krytyki jak to tylko źle robimy, bo chyba nikt do końca nie jest zadowolony z tego jak Odra wygląda 

i to co zrobiliśmy, ale ponieważ jest kilka inwestycji odrzańskich, jak choćby ten słynny projekt „Odra 

dla turystów 2014”, który będzie niedługo uruchamiany, żeby połączyć wysiłki nas wszystkich wokół 

dużego Programu Odry, choćby tak jak robi to województwo dolnośląskie. Kiedy zwrócimy uwagę 

na to, że w zasadzie ta centrala Programu Odra 2006 jest we Wrocławiu. Kiedy Dyrektor tego biura 

mówi, że oni zdobyli tylko 2 mld zł na małą regulację Odry w okolicy Wrocławia to dociera do moich 

uszu, że niektóre województwa w związku z Odrą, a Odra na najdłuższym odcinku płynie przez 

województwo lubuskie, potrafią uzyskać z różnych źródeł krajowych i zagranicznych ogromne 

pieniądze. Słyszałem o tym, że właśnie ten Program ma możliwość dofinansowania wielu innych zadań 

dodatkowo i wydaje się, że jeśli nawet, znaczy tak jeśli Pan Poseł tą inicjatywę podtrzymuje, żeby 

się skoncentrować, żebyśmy się wszyscy skoncentrowali, pokazali tak jak wiele województw potrafi, 

że stajemy wspólnie wokół tego zdania. Pan Przewodniczący inicjował tu pewne rozmowy, żeby wyjść 

z tego skonsolidowani na tyle byśmy pokazali i mieszkańcom naszego regionu, ale też i Polsce, 

że mamy jakieś konkretne pomysły na konkretne zadania i aplikujemy o konkretne pieniądze na Odrę 

wszędzie, gdzie to jest możliwe i w Brukseli i Warszawie i u sąsiadów w Niemczech i odpowiadamy 

na pomysły Prezydenta Czech, który chce Odrę skojarzyć z dużym programem Odrzańskim. Także 

prosiłbym o to by jak gdyby tu rzeczywiście podejść do tego pozytywnie.  
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No i trzecia rzecz, temat znany, ale dzisiaj rozmawiałem tutaj z Panią Poseł Bukiewicz i Panem Posłem 

Sługockim, bo sprawa porażki z programem Saksońskim byłaby porażką na skalę europejską. 

To co Ministerstwo Rozwoju Regionalnego planuje, żeby wyłączyć jako jedyny w Europie region 

graniczący z sąsiadem z programu współpracy transgranicznej to jest rzecz nie znana w Europie 

i to jest traktowanie nas ogromnie po macoszemu. To jest ubytek w latach 2014-2020 kilkudziesięciu 

milionów do pozyskania pieniędzy. Przypomnę szczególnie, że Powiat Żarski, Żary na tym skorzystały 

ogromnie i mają bardzo świetne pomysły rozwoju, współpracy z Saksonią i wyłączanie nas z programu 

z Saksonią jest nieuczciwe, nieobiektywne. A powiem też od kuchni, bo dialog jak się w tej sprawie 

toczy ma zbyt dużo cech takiej arogancji, wyniosłości i lekceważenia partnera społecznego. Mieliśmy 

okazję rozmawiać, ja miałem okazję rozmawiać z Przedstawicielem Komisji Europejskiej, który jest 

zdumiony, że tak z partnerami społecznymi na ten temat się rozmawia. Oczywiście utożsamia się z tym 

rząd, jest mi trochę wstyd za rząd. Niezależnie czy to jest nasze, czy wasze Ministerstwo, ale chciałem 

powiedzieć, że determinacja ludzi jest tak olbrzymia, że w żadnej mierze nie możemy dopuścić do utraty 

choćby jednego Euro w latach 2014-2020. Jeśli chce się nam zabrać nieuczciwą decyzją, opartą 

na kłamliwych faktach, to wydaje mi się, że nasze województwo lubuskie tak jak w wielu przypadkach 

potrafiło połączyć swoje wysiłki tak i w tej sprawie powinno to zrobić. Myślę, że na tej lipcowej sesji 

powinniśmy Pani Marszałek z inicjatywy Zarządu Województwa podjąć stosowne stanowisko, ale dla 

Pani jest ogromnie ważna rola, bo bardzo nie fair działa nasz sąsiad Marszałek Dolnośląski. To jest 

świństwo, postępowanie tak i mi się wydaje, że Pani temu facetowi powinna tak jak wy nam kobiety 

zwrócić uwagę na czym polega kultura, szacunek do sąsiada, na czym polega też normalne 

sąsiedztwo. Jeśli nie to powinniśmy wystąpić z wielu programów współpracy z Dolnym Śląskiem bo nie 

na temat, i to nie ważne, że tam znani politycy dolnośląscy mają wpływy gdzieś tam w Warszawie. 

To nie ma znaczenia. Chodzi o to, że w Polsce jest zasada równoprawności i nie wolno nikogo w tym 

i z naszego województwa tak traktować. Wiem, że Pani ma dużo determinacji, bo w końcu dotyczy 

to obszarów, z którym Pani jest związana, powiat żagański i żarski szczególnie, że to jest powiat żarski, 

z którym Pani Poseł od urodzenia jest związana, a Pan Poseł był wiceburmistrzem w Żaganiu. 

Chciałbym was mili Państwo prosić o to byście wykazali tutaj dużo determinacji. To będzie wasz sukces 

jak to załatwicie. Ja nie chce sobie przypisywać żadnego medalu ani żadnej patery otrzymywać, ale jeśli 

będzie porażka to będziemy krzyczeli na całą Polskę. To jest wstyd, kompromitacja, to jest zapaść 

znaczącej części województwa, to jest utrata kilkudziesięciu mln. W warunkach, które proponuje 

Ministerstwo nieuczciwych, kłamliwych i w stylu, który cechuje najgorsze cechy dotyczące dyskusji 

o przyszłym programie w debacie publicznej i w partnerstwie społecznym. No i tyle, wystarczy. 

Dziękuję.                     
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pan Radny Edward 

Fedko.  

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Chciałem w pewnym sensie nawiązać 

do pierwszej części wystąpienia kolegi Czesława, a mianowicie do wizyty reprezentacji Sejmiku  

u Prezydenta z okazji dnia samorządowca. Ja rozumiem, że dotychczasowa praktyka została złamana. 

Do tej pory przedstawiciele wszystkich klubów, czyli 4 osoby uczestniczyły w tym święcie, a przecież 

trzeba zauważyć, że mandat radnego uzyskali wszyscy bez względu na to czy są w koalicji, 

czy w opozycji, w demokratycznych wyborach. Dobrą rzeczą było reprezentowanie całego Sejmiku, 

a więc wszystkich klubów na tego typu spotkaniach i proszę mi nie tłumaczyć, że tam organizatorem 

był Związek Województw, bo to w zasadzie jest do Pana Przewodniczącego uwaga by pokłonił się nad 

tym tematem i w przyszłości nie doprowadzał do takich sytuacji. Uważam, że gdyby ta reprezentacja 

składała się z przedstawicieli wszystkich klubów to rzeczywiście odzwierciedlałaby stan istniejący  

w naszym Sejmiku. Nie tylko w naszym, bo i w Polsce również.  

A tak jeszcze przy okazji to prosiłbym Panią Marszałek, czy też członka Zarządu odpowiedniego, 

za chwilę będziemy powoływali o zainteresowanie się w trybie awaryjnym sytuacją na drodze 302 

w okolicy zakładu „Swedwood’ w Chlastawie. Ja tą interpelację wraz z całą dokumentacją fotograficzną 

przedstawiłem wcześniej i muszę przyznać, że zdumiony zostałem szybką odpowiedzią, 

bo ta odpowiedź tak naprawdę nic nie załatwia. Sytuacja tam jest tragiczna. Chodzi o 150 m drogi 

wojewódzkiej, gdzie wjeżdża i wyjeżdża ponad 600 tirów dziennie, gdzie na tej drodze postawiono znaki 

ograniczające, w zasadzie wyłączające jeden pas ruchu i tam się naprawdę dzieją dantejskie sceny 

i tylko patrzeć jak dojdzie do tragedii w tym miejscu.  

I jeszcze jedna uwaga, czy może konkluzja do udzielonej odpowiedzi na interpelacje dotyczące 

przyszłości drogi nr 3. Otóż Pani Marszałek ja prosiłbym również żeby ktoś kto podpisuje interpelację, 

żeby naprawdę przeczytał to co podpisuje. Bo to nie jest, moją intencją nie było to, żeby zgłosić problem 

i uznać, że jeśli województwo ma przyjąć drogę wojewódzką, drogę krajową S3 po wybudowaniu 

ekspresówki to za karę gminy mają dostać taki sam, czy takie same odcinki dróg wojewódzkich. To nie 

o to chodziło. Ja zwracałem wyraźnie uwagę na fakt, że w nowej perspektywie finansowej nie będzie 

żadnych pieniędzy na drogi lokalne. Stąd też utrzymanie stanu dróg wojewódzkich będzie możliwe przy 

dofinansowaniu środków unijnych, a jeśli te inne odcinki dróg zostaną przekazane dla samorządów, 

one nigdy nie będą w stanie tych dróg utrzymać. Tym bardziej, że propozycja jaką uzyskałem 

w odpowiedzi, proponuje się przejęcie przez gminy dróg przez które na przykład droga nr 3 w ogóle 

nie przebiega, więc będzie to uszczęśliwienie na siłę tych samorządów, które sobie po prostu z tym 

problemem nie radzą. Ja myślę Panie Przewodniczący Robercie, że na posiedzeniu Komisji Gospodarki 
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i Rozwoju powinniśmy się pokłonić nad tym tematem i rzeczywiście wypracować tutaj jakieś logiczne 

rozwiązanie, które spowoduje, że nie będziemy doprowadzać do degradacji kolejnych dróg 

wojewódzkich. Dziękuję.                

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Odpowiadam Ci Edwardzie, że posiedzenie 

Komisji jest zaplanowane na początku lipca i będziemy w nim z nowym Marszałkiem mam nadzieję 

wspólnie rozwiązywać problem.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Witam 

jednocześnie Pana Ireneusza Plechana, Starostę Zielonogórskiego. Witam Panie Starosto. Proszę 

bardzo, przechodzimy do punktu 4. 

 

Zapytania złożone przez radnych na piśmie stanowią załącznik nr 9 do protokołu.  

 

Do punktu 4.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Panią Marszałek 

Elżbietę Polak.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący. Dostojni 

Parlamentarzyści. Szanowni Radni. Szanowni Państwo. W okresie między sesyjnym Zarząd odbył  

5 posiedzeń. W trakcie tych posiedzeń przyjęliśmy 8 uchwał. Przygotowywaliśmy również porządek 

tej sesji, także sprawy, które będą omawiane podczas sesji, będziemy komentować w trakcie. Zarząd 

rozpatrzył 44 różne wnioski oferty decyzji m.in. w zakresie Departamentu Europejskiego Funduszu 

Społecznego został przyjęty wniosek - Wyrównywanie szans edukacyjnych, kwota dofinansowania 

30 tys. zł. Departament Infrastruktury i Komunikacji przedstawił uchwały w sprawie przystąpienia 

do sporządzenia Planu Zrównoważonego Rozwoju Publicznego Transportu i to jest już chyba jeden 

z końcowych dokumentów, które w tej kadencji są przygotowywane i niezbędne do opracowania 

Regionalnego Programu Operacyjnego. Pozostałe oferty, wnioski, informacje przyjęte przez Zarząd, 

może te najważniejsze to środki finansowe w wysokości ponad 327 tys. na realizację zadań 

dofinansowanych z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego. Te pieniądze trafią, już niektóre 
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trafiły, niektóre wkrótce do instytucji naszych kultury m.in. 60 tys. na dofinansowanie 30-tych 

Gorzowskich Spotkań Teatralnych. Zarząd przyjął również ofertę organizacji pozarządowych 

na realizację zadań województwa i małe granty dla Ludowego Klubu Sportowego „POM” - 1 tys. zł, 

dla Lubuskiego Związku Piłki Ręcznej – 2 tys. zł, 3 tys. zł dla Stowarzyszenia Sołtysów gminy Świdnica. 

Jak widać dostrzegamy zadania samorządowców, jeżeli zwracają się z takimi wnioskami, są one 

realizowane. Z większych wydarzeń, które miały miejsce w tym czasie, a naprawdę było ich bardzo 

dużo. Krótko na temat najważniejszych, nagrody Lewiatana za rozwój przedsiębiorczości otrzymał 

Prezydent Bronisław Komorowski, Władysław Frasyniuk, Elżbieta Bieńkowska i Ewa Łętowska. 

Wręczenie odbyło się 15 maja, to jest dla nas bardzo ważne, ponieważ my również wspieramy naszych 

przedsiębiorców mikro, małych, średnich i uczestniczymy w takich ważnych wydarzeniach w skali kraju, 

bo też nominujemy nasze firmy, nasze osobowości.  

Trwają konsultacje Regionalnego Programu Operacyjnego, również były takie pytania od Pani Radnej 

Winnickiej chyba i Gryko tak? Pani Radna Lidia Gryko, pytała się na temat nowej perspektywy. Proszę 

Państwa, 13 maja odbyło się takie spotkanie konsultacyjne z Organizacjami Otoczenia Biznesu, 

14 samorządowcy + 6 czerwca powiat międzyrzecki, świebodziński w Świebodzinie. Wcześniej powiat 

żarski i żagański i powiat krośnieński i zielonogórski, także bardzo dużo tych spotkań 

z samorządowcami. W planie są następne. W terminie do końca czerwca zakończymy konsultacje 

z założeń Regionalnego Programu Operacyjnego. Bardzo duża, bardzo taka aktywna, intensywna 

dyskusja merytoryczna, która bardzo nam pomaga w pisaniu programu. Piszemy ten program razem, 

środków mamy coraz więcej. Jest już decyzja rządu, jest to kwota 813 mln euro, czyli więcej 

od poprzedniego rozdania było 728. Udało nam się dużo uzyskać zwiększenia na obszary strategiczne, 

interwencje i tak kwota będzie jeszcze pomnożona wskaźnikiem 13% o aktualne ceny. Czyli na koniec 

roku możemy już sobie zapisać dla regionu lubuskiego 900 mln euro na perspektywę 2014-2020. Sporo 

się dzieje tu u nas w regionie, prowadzimy konsultacje, ale również na poziomie kraju to rząd prowadzi 

konsultacje i negocjacje. Bardziej negocjacje niż konsultacje z Komisją Europejską. Na dzień dzisiejszy 

wiemy już, że to będzie kwota, odpowiadam od razu na interpelacje – 22% na Europejski Fundusz 

Społeczny, a 78% na Regionalny Program Rozwoju Regionalnego, czyli twarde.  

Zadania inwestycyjne, Polityka Spójności przechodzi reformę, stawiamy na koncentrację priorytetów 

zgodną z naszą Strategią Rozwoju Województwa Lubuskiego, czyli te 4 priorytety będą przede 

wszystkim mogły liczyć na dofinansowanie, na wsparcie różnych typów projektów bardzo podobnych 

do tych realizowanych w tej perspektywie. Czyli tak jak przyjęliśmy cele strategiczne w naszej Strategii 

badania i rozwój, innowacyjność, drugi cel strategiczny to dostępność teleinformatyczna, dostępność 

komunikacyjna. Kolejny to zrównoważony rozwój społeczny i terytorialny i efektywna sprawna 

administracja. 11 celów takich tematycznych, w tych 11 obszarów tematycznych będzie można 
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realizować właśnie te cele główne. Dzisiaj nie będę omawiać szczegółowo, ponieważ dla Państwa 

również są konsultacje na posiedzeniu Lubuskiej Rady Rozwoju Regionalnego, która jest zaplanowana 

na 26 czerwca. Zapraszamy również bardzo gorąco Parlamentarzystów, będziemy już po konsultacjach 

wszystkich w terenie. W przyszłym tygodniu 17 w tej sali dla przedsiębiorców, 18 w Gorzowie 

Wielkopolskim, ale jest to dla nas bardzo dobra informacja. Mamy listę projektów kluczowych, 

25 w Strategii Rozwoju Województwa, które mogą być listą projektów kluczowych w Regionalnym 

Programie Operacyjnym jeżeli są to nasze zadania. Tam, gdzie beneficjentem są inne instytucje 

rządowe będą to projekty realizowane z specjalnych programów krajowych, rządowych, ale wiemy, 

że Ministerstwo już zmienia też swoje uwarunkowania np. w zakresie PLK, czyli Państwowe Linie 

Kolejowe, też będą mogły być beneficjentem w nowej perspektywie, a było założenie, że nie, że tylko 

z programów krajowych. Ważne są też informacje dotyczące Strategii Polski Zachodniej zgodnie 

z harmonogramem. To opracowanie trafi do rządu teraz na przełomie półrocza i duże projekty 

makroregionalne o bardzo wysokich kosztach będą mogły być realizowane ze specjalnych programów 

rządowych, także informacji na ten temat jest już bardzo dużo. Zachęcam do odwiedzenia naszej 

strony. Zamieszczamy po wszystkich konsultacjach pytania i odpowiedzi.  

Dobry klimat dla rodziny to też odpowiedź dla Pana Radnego Czesława Fiedorowicza dotycząca 

tej Karty Dużej Rodziny. Karta jest w konsultacjach, również w naszych regionie chcemy taką Kartę 

przyjąć. Otrzymaliśmy z małopolski. Uczestniczymy też w krajowym programie „Dobry klimat 

dla rodziny”. Nie tylko zapraszając rodzinkę.pl na Woodstock, ale również realizując kolejne możliwe 

w tym stanie prawnym do zrealizowania zadania. O tym piszemy szerzej w Regionie, co już sam Urząd 

Marszałkowski robi, 15 maja właśnie obchodziliśmy Międzynarodowy Dzień Rodziny. Również Zielona 

Góra odebrała znaczące wyróżnienie, co myślę zachęci inne samorządy do podejmowania takich 

działań prorodzinnych.  

Wspólnota Polska i Lubuskie Razem dla Dzieci w ramach współpracy zagranicznej. Staramy 

się zrealizować takie zadania skierowane dla dzieci, dla polaków na Kresach Wschodnich. Bardzo 

wymierne, nie jest to tylko wymiana doświadczeń urzędników i przykładem tego jest obóz taki, który 

organizujemy w Drzonkowie w pierwszych dwóch tygodniach września dla dzieci z Domów Dziecka 

na Litwie. Jesteśmy już po rozmowie ze wspólnotą polską. Otrzymamy wsparcie do tego zadania 

w wysokości 30%. Gościliśmy białoruską delegację w naszym regionie. Mamy tutaj współpracę 

z Witebskiem i też są realizowane konkretne działania, o czym włodarze tych miast rozmawiali. 17 maja 

odbyły się Wojewódzkie Obchody Dnia Strażaka, przy tej okazji została oddana do użytku kolejna 

strażnica wybudowana przy współudziale środków Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego. 

Bardzo dobrze był przygotowany w tym roku i co warto podkreślić Międzynarodowy Dzień Muzeów, 

zarówno tutaj w Zielonej Górze, jak i w Gorzowie Wielkopolskim. Cieszą się te dni bardzo dużą 
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popularnością, uczestniczy w nich bardzo dużo mieszkańców, są to bezpłatne odwiedziny, a pracownicy 

trzeba przyznać, że coraz bardziej są kreatywni, mają wspaniałe pomysły. 17 maja w Pałacu 

Myśliwskim Książąt Radziwiłłów w Antoninie odbyło się ważne dwudniowe spotkanie na temat rolnictwa. 

W tym spotkaniu uczestniczył członek Zarządu, Pan Stanisław Tomczyszyn. Również Święto Piwa, 

takich świąt jest w naszym regionie bardzo dużo, Święto Truskawki, Pomidora, Szparagi. To świadczy 

o naszym potencjale, naszej różnorodności naszych kultur. Staramy się też uczestniczyć w tych 

ważnych wydarzeniach w regionie. Odpowiadamy na pytania mieszkańców. Odbył się taki czat, dużo 

tematów bardzo konkretnych. Świadczy to o wysokiej świadomości i kulturze politycznej mieszkańców 

regionu. 22 maja w Zespole Szkół w Bogdańcu odbyło się spotkanie na temat roli sołtysa, rady sołeckiej 

i w tym spotkaniu uczestniczył członek Zarządu Stanisław Tomczyszyn, również w Targach Rolniczych 

w Lubniewicach i targach w Kalsku. Odbyło się III Lubuskie Forum Samorządowe z okazji Święta 

Samorządu Terytorialnego. Tutaj 27 maja pokazaliśmy urząd nowoczesny w jaki sposób 

wykorzystujemy nowe technologie. Jesteśmy przykładem w Polsce. To nie tylko szeroko pasmowe 

lubuskie, światłowody. Wyprzedzamy o 2 lata inne regiony, ale również e-urząd. W tym forum mieliśmy 

specjalnego gościa, uczestniczył w nim Minister Olgierd Dziekoński z Kancelarii Prezydenta kraju. 

Wirtualnym gościem był sam Minister Michał Boni, który też przesłał pozdrowienia oraz szefowie firmy, 

którzy wdrażają  te ważne projekty dla regionu. Przypomnę 52 tys. mieszkańców będzie miało dostęp 

do Internetu, 80% białych plam zniknie dzięki realizacji ważnego projektu jakim jest Szerokopasmowy 

Lubuskie. Współpracujemy z Wojewodą Panem Jerzym Ostrouchem w zakresie koordynacji systemu 

ratownictwa medycznego. Bardzo dużo się zmienia w tym zakresie. Tu byliśmy świadkami na tej sesji 

różnych wydarzeń, niektórych histerycznych, niektórych historycznych, ponieważ tworzy się zupełnie 

nowy system. Jest przygotowane porozumienie do współpracy w tym zakresie, powstają dwie 

dyspozytornie medyczne, jedna w Zielonej Górze, jedna w Gorzowie i przed nami konkurs, który 

zadecyduje o przyszłości wielu stacji, również pogotowia ratunkowego. Odbyła się spartakiada 

skarbowców w Gorzowie. Nasz region jak widać jest bardzo atrakcyjny dla urzędników skarbowych 

i to nie tylko z powodów ściśle merytorycznych. Nie chodzi tylko o PIT-y, ale również chcą się tutaj 

bawić. Gorzów Wielkopolski odwiedziło 158 urzędów skarbowych, 2,5 tys. urzędników, świetna zabawa 

na stadionie sportowym. Proszę Państwa, w zakresie budowy Parku Naukowo-Technologicznego 

zbliżamy się do finiszu. Zielona Góra wspiera uniwersytet dotacją, prawie 5 mln zł na pokrycie wkładu 

własnego, ponieważ uczelnie borykają się, wszystkie uczelnie w kraju. Wielkimi trudnościami 

są zmniejszone dotacje z powodu niżu demograficznego, są potrzebne nowe kierunki i tutaj też mamy 

dobrą informację, nie tylko powstaje park, ale również jest zgoda na prawo na Uniwersytecie 

Zielonogórskim. To bardzo dobra informacja. Za chwilę o tym więcej. Ostatni tydzień był bardzo dobry 

dla regionu lubuskiego, to nie tylko otwarcie łącznicy, o której była mowa, ale również węzła 
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w Jordanowie. Tutaj, gdzie przecinają się szlaki północ-południe, wschód-zachód i tak jak Pan Wachnik 

napisał to święto regionu, to naprawdę dzień historyczny, bardzo ważny. Mamy wysoką dostępność 

komunikacyjną, możemy korzystać już z tego zjazdu.  

I S3 to też bardzo dobra informacja, którą przywiózł Minister Sławomir Nowak do naszego regionu. S3 

będzie budowana do Lubawki. Przy tej okazji tego slajdu również odpowiem, aha tu lepiej widać 

jak to się przycina. My też nie byliśmy organizatorem. Proszę Państwa, to jest inwestycja Generalnej 

Dyrekcji Dróg, także jeśli chodzi o gości zaproszonych to są beneficjenci, którzy organizacją takie 

wydarzenia. Natomiast podobnie było w przypadku obejścia Czerwieńska i Łącznicy, to PLK jest 

organizatorem tego wydarzenia, ale przy okazji postaram się zwrócić uwagę, żeby również pamiętali 

o wszystkich współpracujących przy takich inwestycjach. My byliśmy gośćmi na tym wydarzeniu.  

W Brukseli mówiliśmy o prawach kobiet i równości, i to my kobitki tak tutaj z regionu lubuskiego same 

ze sobą mogłyśmy spędzić 2 dni, ale niesłychanie merytoryczne, od rana do wieczora. Bardzo dużo 

tematów. Posiedzenie w Komisji Parlamentarnej do spraw Równego Traktowania. Faceci chciałam 

powiedzieć, przepraszam. Panowie też mogą sobie taki wyjazd merytoryczny zrobić. Jest jak 

najbardziej potrzebny. Z pewnością przełoży się również na jeszcze większą tolerancję i otwartość 

regionu lubuskiego. Proszę Państwa trzeba powiedzieć, że idziemy w bardzo dobrym kierunku 

promując deklaracje równego traktowania. To jest unijny dokument. No i mogliśmy posłuchać 

w Brukseli, że tam nas wyprzedzają. Wciąż jesteśmy nie o krok, o dwa nawet do tyłu, bo bardzo mocno 

przestrzega się tą zasadę. W samym mieście spotkaliśmy się też z Pełnomocnikiem Władz Miejskich 

do spraw Równego Traktowania i wiele wzorców jest do przełożenia i będziemy starać się, prawda? 

Będziemy starać się te dokumenty również u nas wprowadzać. Nie tylko tak, żeby to były dokumenty, 

ale również konkretne działania. Jubileusz Lubuskiej Królowej Sportu, 60 lat Lubuska Lekka Atletyka 

i 31 maja tutaj, w tej sali odbyła się uroczystość, w której uczestniczył członek Zarządu, jednocześnie 

Prezes, tak? Tak, dobrze, pamiętałam. Z tego Stowarzyszenia, Pan Stanisław Tomczyszyn. 

Honorowym gościem był Prezes Polskiego Związku Lekkiej Atletyki Jerzy Skucha. Wspieramy sport 

również w tej formie pamiętając o ważnych jubileuszach. Odbył się również Lubuski Piknik Zdrowia, 

promocja zdrowego stylu życia. Już tradycyjnie okazja do bezpłatnych badań profilaktycznych 

i nie poprzestaniemy w tych działaniach, również te zadania będą wpisane do aktualizowanej właśnie 

Strategii Rozwoju, Strategii Promocji i Ochrony Zdrowia. Odbyły się XX jubileuszowe Targi Rolnicze 

Agro, gdzie też mieliśmy swoje 5 minut i lubuskie wypadło znakomicie. V Forum Regionów Polski i Rosji 

w dniach 2-4 czerwca w Niżnym Nowogrodzie. W tych wydarzeniach uczestniczył Wicemarszałek 

Maciej Szykuła. Również nasz region partnerski Wołogda, to było kolejne już spotkanie i przedstawiciele 

Wołogdy przyjadą na Dni Województwa. Wezmą udział również w Międzynarodowym Forum 

Różnorodności Kultur, bo takie forum odbędzie się w sobotę 29 czerwca. W tym czasie 3 i 4 też odbyło 
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się spotkanie przedstawicieli regionów - Konwent Marszałków w Brukseli. Dowiedzieliśmy 

się z pierwszej ręki na temat nowego okresu programowania i co różni się jeszcze od stanowiska rządu 

polskiego, bo trwają negocjacje, niesłychanie ważne spotkanie, bardzo merytoryczne w konkretnych 

komisjach, gdzie mogłam bezpośrednio zadać pytanie Panu Komisarzowi Lewandowskiemu - co z tą 

naszą Odrzanką? I Pan Komisarz Lewandowski wyraźnie powiedział, że to nie zależy od głosowań 

Europarlamentarzystów, tylko polityki rządu, a potwierdził nam Wiceminister Massel, odpowiedzialny 

za te inwestycje, podczas otwarcia obejścia Czerwieńska, że Odrzanka jest to inwestycja, 

jej modernizacja jest to inwestycja nr 1 w rządowym programie. Pani Poseł też była obecna przy tym 

i zadeklarowała, że przypilnuje tam na górze, tak jak cały czas dba o te inwestycje w zakresie poprawy 

infrastruktury transportowej. Lubuskie zaprezentowało się w Pałacu Prezydenckim 4 czerwca. Niech 

żałują ci co nie byli. Proszę Państwa, wzięliśmy we władanie Pałac Prezydencki na wszystkich tarasach 

i po mimo tego, że przeszła burza z piorunami po oficjalnym otwarciu, gdzieś tak po godzinie to nikt nie 

uciekł, wszyscy wrócili do stołów, bo już spróbowali naszego schabu słubickiego, szynki zapiekanej 

w cieście, również wina. O tej porze to już można o winie mówić, bo rano nie pozwalają. Były nasze 

3 winnice, były ryby, ale wszystko naprawdę na wysokim poziomie, godnym Pałacu Prezydenckiego. 

Wiem, że są już zamówienia, nasi winiarze już chyba dzisiaj sadzą na winnicy w Zaborze winorośl, 

bo z ich małych winnic to im nie starczy tego wina, żeby sprostać zamówieniom. Również Ministerstwo 

Spraw Zagranicznych zaoferowało, że kupi do wszystkich ambasad polskich na świecie nasze lubuskie 

wina i Kancelaria Prezydenta też złożyła zamówienia, żeby już swoich gości zagranicznych częstować 

polskim winem. Produkty regionalne nasze zrobiły furorę i na pewno po tym święcie tutaj gościliśmy 

Jurka Owsiaka podpisując porozumienie o współpracy mówił, że więcej mówiono o cateringu w Pałacu 

Prezydenckim, niż o Święcie Wolności. 900 mln to mówiłam. Proszę Państwa, skąd ta kwota. W decyzji 

jest 813 mln euro, ale jeszcze razy 13%, aktualizacja w cenach i to jest dla nas 900 mln, o 309 mln 

więcej niż w tej perspektywie, więc wszystkie projekty, które mamy na liście projektów kluczowych, 

o których dyskutujemy naprawdę będziemy mogli zrealizować, jeżeli oczywiście są zgodne 

z ukierunkowaniem Polityki Spójności. 4 czerwca to co mówiłam, Minister Nauki i Szkolnictwa 

Wyższego przyznał Wydziałowi Ekonomii i Zarządzania Uniwersytetu Zielonogórskiego uprawnienia 

do prowadzenia jednolitych studiów magisterskich na kierunku prawo. To jest niesłychanie ważne. 

Z determinacją, odwagą realizujemy plan, również mam nadzieję, że wkrótce będę mogła 

też poinformować Państwa o kierunku lekarskim, co jest o wiele trudniejsze, bo jest baza 

do zbudowania, Instytut Patomorfologii, ale środki finansowe na ten cel mamy. Kolejny odcinek S3 

to mówiłam, że aż do Lubawki. O otwarciu łącznicy też. Gościliśmy Pana Ministra Andrzeja Massela, 

który zapewnił o kontynuacji kolejnych zadań. Chodzi o drogę 203 do Gorzowa i chodzi również 

o Estakadę w Gorzowie. Te projekty mogą być realizowane z montażem finansowym w ramach 
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Regionalnego Programu Operacyjnego, również jeśli chodzi o Berlinkę, też musimy porozumieć 

się jeszcze z regionem dolnośląskim, tak żeby cały odcinek na trasie Berlin- Forst - Żary- Żagań- 

Legnica-Wrocław, żeby zrobić w całości. O Odrzance mówiłam, jest to inwestycja numer 1 na liście 

projektów rządowych. 5 czerwca uczestniczyłam w posiedzeniu Zrzeszenia Prezydentów, Burmistrzów, 

Wójtów, gdzie też mówiliśmy o nowej perspektywie, konsultowaliśmy, również wysłuchałam wniosków, 

propozycji. Proszę Państwa z tymi drogami lokalnymi to jest tak, że nie może być zrobiona droga, która 

nie łączy się z regionalnymi. Jeżeli jest połączenie z drogami regionalnymi, makroregionalnymi 

to też jest możliwość finansowania. To wszystko zależy od typu projektu, jak się projekt napisze. Druga 

sprawa z drogami lokalnymi jest taka, jeżeli modernizacja drogi obejmuje większy projekt w zakresie 

rewitalizacji części gminy, to też może być zrobiona. To jest, no polecam, ostatnia Wspólnota 

jest wywiad z Panią Minister Bieńkowską, która podaje publicznie takie informacje. Mamy złoty Stelmet, 

mistrzów Polski w koszykówkę. Nasza drużyna lubuska, możemy być dumni, że w regionie lubuskim 

mamy tak wspaniałych sportowców. Przystanek Woodstock tuż tuż, jest umowa podpisana. Określiliśmy 

zakres współpracy w tegorocznym przystanku. Uczestniczyliśmy również w spotkaniu prokuratur Polski 

i Niemiec. Tutaj na granicy współpraca już trwa 20 lat i Sejmik Województwa przyznał 5 wyróżnionym 

prokuratorom Odznaki Zasłużony dla Województwa, które przy tej okazji wspólnie z Panem 

Przewodniczącym Tomaszem Możejko mogliśmy w ubiegły piątek wręczyć. Ostatni Konwent 

Marszałków odbył się w Augustowie, gdzie przede wszystkim dyskutowano na temat przekształcenia 

Samodzielnych Publicznych Zakładów Opieki Zdrowotnej. W Konwencie uczestniczył Wiceminister 

Nojman, który zapowiedział swoją wizytę w naszym regionie 25 czerwca w Gorzowie Wielkopolskim. 

Nasze województwo na Konwencie reprezentował Pan Romuald Kreń. O tym jaki jest fenomen regionu, 

jak się prezentowaliśmy w Pałacu Prezydenckim mogliśmy również mówić w telewizji TVP INFO 

i ważne jest to, że telewizja przeprowadziła reportaże u naszych bezpośrednio producentów. 

O świętach mówiłam, 8-9 w Trzcielu osobiście uczestniczyłam na żniwach szparagowych, 

200 przedstawicieli z gmin współpracujących z Niemiec. Także widać, że Europa jest bez granic tutaj 

na naszej granicy Lubusko-Brandenburskiej jest to szczególnie widoczne jak powstały przyjaźnie 

między klubami seniora, a klubami sportowymi i różnymi grupami społecznymi.  

Szpital w Gorzowie, dzisiaj rano jeszcze przed sesją rozmawialiśmy na temat końcowych 

już dokumentów. Jest przygotowana umowa spółki, akt przekształcenia, wniosek do KRS-u. 

Do projektów nanieśliśmy uwagi, Zarząd jeszcze dzisiaj nie zaakceptował tych dokumentów. Uwagi 

zostały wniesione jak również konkretne rozstrzygnięcia m.in. te dotyczące w jakiej wysokości 

nieruchomości będą wniesione aportem. Z uwagi na wysokie zadłużenie Szpitala i konieczność pokrycia 

ujemnych zobowiązań Zarząd postanowił dzisiaj wnieść aport, w aporcie do spółki nowej tworzonej 

spółki wszystkie nieruchomości o wartości 147 mln. Ta wartość 200 mln to jest razem z ruchomym 
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sprzętem np. nieruchomości. Ma Pani rację to są te dwie działki, dwa szpitale na kwotę 147, ale całość 

ja operowałam tą kwotę w całości, łącznie ze sprzętem wysokospecjalistycznym z ruchomościami. 

To jest prawie 200 mln. Szpital złożył już do urzędu aktualny kwestionariusz. Znane są wszystkie dane 

finansowe. Wiemy, że wskaźnik zadłużenia przy szpitalu nie może być większy niż 0,4 kwoty, to jest 

102 mln i to będzie pożyczka udzielona przez samorząd szpitalowi i ta zaciągnięta przez szpital Banku 

Gospodarstwa Krajowego z uwagi i na to, że będzie, szpital może uzyskać umorzenie znacznej 

większości tej pożyczki. Dotacja na dzień dzisiejszy, która jest wyliczona z Ministerstwa może wynieść 

113 mln. Umorzenie publicznoprawnych – 8, cywilnoprawnych – 7,400. Dotacja, dlaczego 113 plus 

te publicznoprawne – 8, to jest 120 kilka plus cywilnoprawne. Szpital nie posiadał dokumentów 

dotyczących realizacji restrukturyzacji w oparciu o kredyt z Reiffeisen. One zostały zniszczone, 

ale na szczęście w tym czasie była kontrola NIK-owska, która wykazała w raporcie jako błąd można 

powiedzieć, jako nieprawidłowość, że ten kredyt zaciągnięty w wysokości 46 mln nie był w całości 

przeznaczony na restrukturyzację, że na restrukturyzację przeznaczono 30. I na to Najwyższa Izba 

Kontroli ma dokumenty i to uratowało naszą dotację na ten kredyt, bo Ministerstwo Zdrowia uzna raport 

NIK-owski wraz z dokumentami. Pomimo tego, że w szpitalu już dowodów nie ma. Także my szukamy 

naprawdę we wszystkich źródłach, gdzie się da i wykorzystujemy każdy dokument i każdą sytuację. 

Ministerstwo Zdrowia bardzo nam w tym pomaga. Kolejny Zarząd na ten temat jeszcze w tym tygodniu 

13 czerwca, gdzie już ten montaż finansowy zgramy razem z wymogami prawnymi, z ustawą  

o finansach publicznych, a w środę rano spotkanie w Regionalnej Izbie Obrachunkowej, tak żeby 

przygotować uchwałę na najbliższą sesję, na 2 lipca w sprawie przyjęcia zobowiązań do budżetu  

i zaciągnięcia krótkoterminowego kredytu na ten krótki okres, zanim dotacja z Ministerstwa Zdrowia 

wpłynie na konto samorządu. Także na bieżąco Państwa o tym będziemy informować. Dzisiaj mówię 

co jest przygotowane, a 2-go będzie uchwała w sprawie wniesienia aportu i uchwała w sprawie zmian  

w budżecie polegających na wprowadzeniu tych zobowiązań.  

Proszę Państwa, nasza gazeta, którą Państwo macie w ręku została uznana za najlepszą gazetę 

samorządową. To jest w wyniku badań i analiz przez specjalną kapitułę podczas konferencji PR-u 

w Samorządzie i Administracji Państwowej, która odbyła się w Katowicach. Ale to nie koniec uznania 

dla samorządu wojewódzkiego, ponieważ zaszczytem moim jest dzisiaj poinformować Państwa, 

że lubuskie jest markowym samorządem. W 2013 roku zdobyliśmy I miejsce. Kapituła oceniała naszą 

politykę regionalną, przygotowanie w zakresie dokumentów, a mamy aktualny Plan Zagospodarowania 

Przestrzennego, Strategię Rozwoju Województwa, Program Gospodarki Odpadami, Program Ochrony 

Środowiska, Wieloletni Plan Budowy i Modernizacji Dróg, ale również nasze kampanie promocyjne były 

oceniane i realizowane przez nas inwestycje w ramach programów funduszowych. Wyróżnienie, które 

Państwo możecie oglądać prosiłam, żeby wyłożyć, bo to jest dla nas wszystkich nagroda, odebrała Pani 
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Sekretarz Teresa Sekuła. II miejsce zajęło województwo małopolskie. Szykuje Wspólnota też ranking, 

który będzie opublikowany 7 lipca i też są tam bardzo dobre wskaźniki dla nas. To już wcześniej 

Ministerstwo Rozwoju Regionalnego informowało o naszej dynamice wzrostu PKB inwestycji 

zatrudnienia, ale będziemy zdziwieni, bo co do zamożności wyszło, że też w przeliczeniu 

na mieszkańca mamy bardzo dobre wskaźniki. Jakie, nie będę dzisiaj zdradzać. Niech gazeta najpierw 

napisze, bo jeszcze coś zmienią, także poczekamy.  

Krótko jeszcze na temat interpelacji. Pan Radny Kościk, jest to droga wojewódzka nr 279 w okolicach 

obejścia kolejowego Czerwieńska i pracujemy w tej chwili nad aktualizacją Wieloletniego Programu 

Budowy i Modernizacji Dróg pod kątem wprowadzenia inwestycji kluczowych do Regionalnego 

Programu Operacyjnego. Ponieważ Zarząd Wojewódzki nie będzie startował w konkursach projekty 

Zarządu Wojewódzkiego Dróg będą projektami kluczowymi wpisanymi na listę i wtedy będę mogła 

powiedzieć, czy po weryfikacji wszystkich potrzeb i priorytetów w regionie ta właśnie droga będzie 

mogła być wpisana. W tym Wieloletnim Planie jest. Przetarg nie jest jakiś tajny. O tym mówiliśmy przy 

Strategii Rozwoju Portu Lotniczego, że będziemy pracować nad kolejnymi połączeniami, oczywiście 

w miarę posiadanych środków i ponieważ udało się zaoszczędzić takie środki finansowe z finansowania 

przewoźnika w związku z tym, że miasto Zielona Góra wpłaciło 2 mln na promocję tego połączenia 

Zielona Góra – Warszawa, mogliśmy taki przetarg ogłosić. Rozstrzygnięcie będzie w środę. 

Uruchomimy te loty na 3 miesiące, oczywiście wszystko zależy od tego jaki się przewoźnik zgłosi 

i z jaką kwotą. Wcześniej też były prowadzone negocjacje ale jak się okazało trochę nie trafione, 

nie z naszej winy. Chodzi o OLT i no te problemy finansowe Amber Gold. Myślimy o kolejnych również 

liniach, o tym Państwa poinformuje jak będzie już sprecyzowany konkretny plan. Warunkiem do takich 

rozmów, do negocjacji jest oddanie do użytku ILS-a, Meteo i wykonanie drogi patrolowej i tych 

projektów, które są w tej chwili realizowane, one będą zakończone jeszcze w tym roku. Wtedy mamy 

mocną kartę przetargową, bo nasze lotnisko już dzisiaj ma certyfikat portu lotniczego, cywilnego portu 

lotniczego. Wcześniej mieliśmy tylko warunkowe. Mamy również zezwolenia na loty nocne całodobowe, 

czego nie ma Poznań, Ławica Poznań i BBI Berlin. Mając już ten cały system zabezpieczenia, 

bezpieczeństwa, bezpiecznego lądowania, będziemy mogli prowadzić negocjacje z konkretnymi 

przewoźnikami.  

Miejscowość Laski, wały przeciwpowodziowe jak jest tam teraz zagrożenie to poproszę 

Pan Tomczyszyn odpowie.  

Pani Radna Płonka pytała o skutki finansowe, 11 mln rocznie, z czego to wynika. Ponieważ nastąpiło 

ograniczenie zatrudnienia o 130 etatów przeliczeniowych i wypowiedzenie umów podwójnych. 

W Szpitalu spora kadra, medyczna zwłaszcza miała nie tylko umowę o pracę, ale również kontrakty 

i bardzo wysokie muszę powiedzieć. Nastąpiło wypowiedzenie tych umów ze skutkiem finansowym 
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11 mln rocznie. To jest realne, to jest sprawdzone, także mam takie potwierdzenie i dlatego 

Pan dyrektor o tym mówił w wywiadzie.  

Pani Radna Gryko o Regionalnym Programie mówiłam, o skutkach finansowych i zwolnieniu 7 tys. 

nauczycieli, takie zapytanie, już rozmawiałam z Marszałkiem Szykułą, skierujemy do kuratorium 

i będziemy Państwa na bieżąco informować. Wiem o tym, bo do nas też docierają sygnały, że wiele 

szkół jest zamykanych. Biura podróży w naszym regionie mamy na szczęście małe. Tam, gdzie 

ogłaszają upadłość wciąż jeszcze nie ma tego funduszu, który jest zapowiadany, to marszałkowie wtedy 

odpowiadają za przywiezienie pasażerów i my wiemy o tym, jesteśmy przygotowani. Na szczęście 

u nas nie wystąpiły takie problemy.  

Radny Paduszyński, Przylep – akta osobowe. Sprawa jest wyjaśniona, były przechowywane te akta 

osobowe przez policję i sąd i teraz dostały nakaz pisemny, że to archiwum państwowe ma przejąć 

wszystkie akta i się tym zajmować, od obecnego właściciela.  

Wycena nieruchomości, to mówiłam. Wzrost kosztów administracji, tak potwierdzam. Jest to w ciągu 

tych dwóch lat wzrost kosztów utrzymania administracji i wzrost etatów. Wykonaliśmy taki audyt 

kadrowy, wyniki tego audytu są do Pani dyspozycji i je prześle, ale jest oczywiście uzasadnione. 

Od razu powiem, przejęciem ośrodków adopcyjnych – 16 pracowników. Wzrost zatrudnienia w takiej 

samej liczbie w EFS-ie w Programie Operacyjnym Kapitał Ludzki, gdzie nie było pełnej obsady 

kadrowej. Powstał też w tym czasie Program Ryby w Departamencie Rolnictwa i to też wiąże się 

z zatrudnieniem tych osób. Przejęliśmy też Parki Narodowe, łącznie z kadrą i to chyba wszystko. 

W międzyczasie też z urzędu odpływ pracowników, bo powstała jednostka zewnętrzna Regionalny 

Ośrodek Polityki Społecznej, ale nawet nie sam audyt, mam taki skrót specjalny zrobiony z dokładnym 

wyjaśnieniem. Nowych departamentów nie ma, były zmiany oczywiście organizacyjne w Urzędzie, 

ale wszystko jest to precyzyjnie opisane tak żeby nie budziło żadnych wątpliwości. Zarząd nad tym 

czuwa. Kilka posiedzeń w kwietniu i w maju poświęciliśmy na ten temat. Także monitorujemy, zrobiliśmy 

ewaluację, jest audyt do wglądu.  

Radny Paluch, wizyta studyjna w Brukseli. Wystąpiliśmy do wszystkich Europosłów czterech, ale tylko 

dwóch wyraziło wolę spotkania się w Brukseli i to są właśnie nasi mieszkańcy. No chociaż Liberadzki 

nie mieszka tutaj, ale właśnie tylko 2 wyraziło zainteresowanie spotkaniem.  

Radny Czesław Fiedorowicz, mówiłam o tej Karcie. To jest na naszej stronie, jest też ogłoszenie, 

że Karta Rodziny Dużej będzie przyjęta przez Sejmik. Prowadzimy konsultacje, także wspieramy. 

Staramy się tworzyć dobry klimat dla rodziny. Odra, sprawa Odry jest to jeden z kluczowych projektów 

Strategii Polski Zachodniej, gospodarcze wykorzystanie Odry. Uruchomiliśmy w tym kierunku 

już konkretne działania na piśmie. Jest umowa podpisana Marszałków 4 województw Polski Zachodniej. 

Te zachodniopomorskie, lubuskie, opolskie, dolnośląskie w sprawie przystąpienia do opracowania 
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studium gospodarczego wykorzystania Odry. Na podstawie tego studium będą podejmowane kolejne 

działania. Uczestniczymy też we wszystkich konferencjach, spotkaniach i będziemy wspierać również 

każdą inicjatywę w naszym regionie. Tak jak skuteczne były działania ponad partyjne na rzecz S3 

i Odrzanki i dużych ważnych projektów dla regionów finansowanych z budżetu Państwa i z programów 

krajowych, tak samo powinniśmy wszystkie ręce na pokład i razem zgadzam się z Panem Posłem 

również w zakresie EWT. Prosiłam o skserowanie w międzyczasie, żeby tyle tutaj nie mówić naszego 

protestu skierowanego na ręce Pani Minister Elżbiety Bieńkowskiej. Po Święcie Wolności 

ja też wieczorem miałam spotkanie w Ministerstwie Rozwoju Regionalnego. To nie tylko ja, odbyło 

się spotkanie ze wszystkimi marszałkami, nie tylko w sprawach naszych, ale też była okazja rozmawiać 

o tym Programie Polska- Saksonia. Nasze argumenty myślę, że przekonają. W tych negocjacjach 

mamy też wsparcie decydentów ze strony niemieckiej. Starosta z sąsiedniego powiatu poparł nasze 

starania, takie wystąpienie już trafiło również euroregionu, za co dziękuję no i nie poprzestaniemy, 

to będzie trudne z tego co wiem, bo rozmowy już są zaawansowane i to jest też coś za coś, ale my 

mamy swój interes. Zwłaszcza, że ta nasza krótka granica z Saksonią to jest najlepszy w Unii 

Europejskiej projekt wspólnego zarządzania Parkiem Mużakowskim, wpisanym na listę UNESCO 

i musimy mocno przypilnować. Zrobię wszystko co w mojej mocy. Również będę rozmawiać 

i rozmawiałam już wielokrotnie z Marszałkiem Dolnośląskim, ale jak widać proszę Państwa regiony 

nie tylko ze sobą współpracują, podpisujemy razem porozumienia ale także konkurujemy. No tak to jest 

i no trzeba być twardym w tych negocjacjach. Będziemy też walczyć.  

Radny Fedko, udział w Święcie Samorządu bez klubu SLD to Pan Przewodniczący na pewno odpowie. 

Ja wiem, że to z klucza przedstawiciele Sejmików, którzy są wyznaczeni, wybrani do Związku 

Województw byli zaproszeni przez Pana Prezydenta. My natomiast na Święto Wolności skierowaliśmy 

zaproszenie do Klubu również SLD, ale Klub nie chciał skorzystać, także to nie jest tak.. Szkoda 

właśnie, bo warto było. Droga w Chlastawie. Panie Radny ta droga jest bardzo ważna dla samorządu, 

ponieważ prowadzi do największego zakładu w regionie lubuskim i jest wpisana, widziałam 

w Wieloletnim Planie Budowy i Modernizacji Dróg. Sprawa jest terminu, także też biorę pod uwagę 

wniosek Pana Radnego i przy aktualizacji tego planu, przy układaniu listy projektów kluczowych, która 

będzie realizowana przez Zarząd Dróg Wojewódzkich. Jest to bardzo ważny wniosek i powinien zostać 

przyjęty. S3 przejęcie przez samorządy, o tym rozmawiamy, prowadzimy negocjacje i to na pewno 

nie będzie tak, że na siłę będziemy chcieli samorządom coś oddać, co w ogóle nie jest związane 

z ich zadaniami. Chodziło o te odcinki dróg wojewódzkich, które są w granicach administracyjnych 

konkretnej gminy i będą o wiele mniejszym obciążeniem niż przejęcie kawałka S3, bo to  jest droga 

wyższej klasy i na pewno nakłady finansowe na zimowe utrzymanie S3 są o wiele wyższe. Bardzo 

dziękuję za wysłuchanie. Jeżeli jeszcze są jakieś pytania.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pani Radna 

Elżbieta Płonka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Przepraszam, mam to pytanie w tym momencie, 

ponieważ logo lubuskie jakoś tak rzuca się w oczy i chcę zapytać Panią Marszałek, bo mnie pytali 

wyborcy - dlaczego logo lubuskiego jest takie same, nie wiem takie same jak podkarpackiego albo 

podobne? Czy to ta sama firma robiła i jak to się ma do Podkarpackiego. Więc dla mnie to jest... 

nie wiem jak dotrzeć do tego, ale pytanie takie od wyborców było. Dotarli gdzieś tam, że to jest niemalże 

identyczne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny Czesław 

Fiedorowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek dziękuje za te odpowiedzi, 

ale tylko chciałem poinformować tutaj, uświadomić, bo ostatnio z inicjatywy Weiβwasser i Bad Muskau,  

a więc ważnych miast przygranicznych Saksońskich dowiedziałem się, że te miasta podjęły bardzo 

ważne wyzwanie dotyczące organizacji tak wielkiej wystawy ogrodniczej Bundes Garden Show, 

bo po raz pierwszy z udziałem Polski by objąć również Łęknicę. To jest wielki program wielomilionowy 

promocji przyrody. Chodzi o to, że mamy szansę po raz pierwszy wspólnie z niemieckim przygraniczem 

w tym programie uczestniczyć. Osią właśnie miał być ten park Mużakowski. Ja wiem, że o to chodzi 

o rok 2027, chociaż złośliwi podpowiadają, że najprościej przyjmować deklaracje na takie odległe lata, 

ale chciałbym zwrócić Pani uwagę i Urzędowi Marszałkowskiemu, by podjąć te zadania bo to jest już 

przygotowany projekt tej narodowej wystawy ogrodniczej na pograniczu lubusko-saksońskim w 2027 

roku, chociażby deklaratywnie, to umocni naszą odezwę na dobrą współpracę z Saksonią. Dziękuję.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Bardzo dziękuję za podpowiedź. Oczywiście 

wykorzystamy. Wracając do logo, faktycznie jest podobne, ale brakuje tam jednego koloru, czy dwóch. 

Jest trochę inny kształt. Sprawdzimy jaka firma robiła. Pamiętam też, że były takie pytania 

o podobieństwo do innych jeszcze wizytówek regionu. Już nie pamiętam którego, ale chyba 

zachodniopomorskie, ale wtedy udało nam się to wyjaśnić. Nie wiem dlaczego są podobne, bo może 

akurat były takie trendy w planowaniu w tym czasie, bo tak nie raz bywa, ale naszą prawdziwą marką 

musi być to co mamy w sobie. Ten nasz potencjał regionu lubuskiego, te ważne miejsca muszą 

się identyfikować i myślę, że wyraźnie to pokazaliśmy między innymi w Pałacu Prezydenckim, jakie 

markowe jest lubuskie. To nie chodzi o sam znaczek. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań i uwag stwierdzam, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Szanowni Państwo 

na stronie www.sejmik.lubuskie.pl zostały zamieszczone informacje na temat aktualnego stanu 

wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej dla województwa lubuskiego 

na lata 2007-2013. Posiadamy również inne rzeczy. Proszę bardzo, Pan Wicemarszałek Stanisław 

Tomczyszyn, krótka informacja.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Szanowni Państwo Radni, 

jeszcze odpowiedź na interpelację Pana Radnego Kościka. Na wiosnę tak rzeczywiście byłem wspólnie 

z Panem Radnym w miejscowości Laski Lubuskie i zobaczyliśmy tam rozpoczęcie prac na tym kanale 

zimny potok, ale o tym co tam się działo, o sytuacji, o wiele, wiele gorszej to może powiedzieć 

Pan Poseł Materna. Bo też swego czasu on właśnie mnie wywołał do działania na tym kanale, ale to nie 

tylko on. Otóż tam zaniedbania rzeczywiście na tym kanale były kilkudziesięcioletnie, a sytuacja była 

tam tragiczna w 97 roku dla miejscowości Laski Lubuskie, bo one tam zostały zalane. Natomiast proszę 

Państwa po tej wizycie naszej z Panem Posłem i tam był obecny oczywiście Burmistrz Czerwieńska 

i podczas jednej i drugiej wizyty Pan Iwanus, my podjęliśmy te działania. Przygotowana została właśnie 

ta inwestycja, drugi etap, koszt 11 mln zł i tam rozpoczęto te działania i tam w koronie właśnie w ciągu 

tego kanału na jednym i na drugim brzegu było mnóstwo wywalonych drzew, suchych drzew itd. 

I tak proszę Państwa otóż wycięto, ale to oczywiście musiała być zgoda Wojewódzkiego Konserwatora 

Przyrody i Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska, więc tam drzewa, które się nie nadawały według 

konserwatora ponad 1400 drzew. Te drzewa przypomnę są ponad 100-letnie, a więc to nie jest tak 

prosto podejmować decyzję i to w czasie tej wizyty dyskusja tyczyła, żeby od tego nurtu, tego kanału 

jeszcze te 3 metry te drzewa były wycięte. Taką podjęliśmy wtedy decyzję i chodziło o 8 drzew 

i te 8 drzew będzie jeszcze, one są, sprawdzę jeszcze, ale prawdopodobnie zgoda była i będą wycięte 

i tam na dzień dzisiejszy nie ma żadnego zagrożenia. Tamten Pan, były sołtys, podejmuje te pewne 

działania, twierdzi, że coś tam się źle dzieje. Tam nie ma żadnego zagrożenia powodzią. To zagrożenie 

gdyby nastąpiła taka woda jak była w 97 roku mogłoby nastąpić, ale dzięki temu udrożnieniu poprzez 

wycięcie tych drzew to zostaje zminimalizowane. Zostaje jeszcze trzeci etap, dokończyć ten kanał 

w nowej perspektywie finansowej. Ja takie działania podjąłem i zapewniam tutaj wszystkich, 

że konsekwentnie je realizuje, nie patrzę czy ktoś podpowiada z prawej, czy z lewej strony, to jest dla 

dobra województwa. Ten plan podobnie jak plan budowy dróg mamy też plan budowy, odbudowy 

wałów, rzek do 2024 roku i mam nadzieje, że te środki też w nowej perspektywie pozwolą nam 

to zrealizować. Te zaniedbania są kilkudziesięcioletnie, także trudno mi przez 4 lata było to wszystko 

nadrobić. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Szanowni 

Państwo, wobec braku pytań proponuję przejść do następnego punktu, punktu 5. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Informacja na temat aktualnego stanu wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej dla Województwa Lubuskiego na lata 2007-2013 stanowią załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Do punktu 5. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Zastępcę Dyrektora 

Departamentu Ochrony Zdrowia, Pana Tomasza Wróblewskiego. Czy są pytania do przedstawionej 

informacji? Proszę, Pani Elżbieta Płonka. 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Ja mam pytanie, zasadniczo wzrost należności  

w szpitalu gorzowskim jednak w roku 2012, a także bo to rzutuje na obecne zobowiązania. Widać, 

że one wzrosły z tytułu wymagalności przez firmę wierzytelności, dwie duże firmy Electus i MW Trade 

S.A, są to firmy skupujące długi. One jeszcze powiększyły wymagania, znaczy zwiększyły 

się te wymagania od Szpitala na ich rzecz. Czy słuszne jest zatem dopuszczenie przez dyrektora 

do takiego zwiększenia wymagalnych zobowiązań, a także w tym należności pobranych przez 

komornika, które znacząco wzrosły w ubiegłym roku. Czy to jest właściwa polityka finansowa w takiej 

jednostce jak szpital gorzowski, bo to nie jest tak, że zadłużenie wzrosło dlatego, że wzrosło, tylko przez 

pewne działania nowego dyrektora. A zatem czy z punktu widzenia prawa finansowego to jest słuszne 

działanie, żeby wzrosły należności, zobowiązania krótkoterminowe z tytułu dostaw, zobowiązania 

krótkoterminowe z tytułu podatków i innych świadczeń, a należności wzrosły nie tylko z NFZ-tu, bo te są 

też pod znakiem zapytania, czy będą wypłacone, ale także z tytułu zajęć komorniczych. Dziękuję.     

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Witam 

Pana Senatora Roberta Dowhana. Mamy zastępcę dyrektora. Jest taka sytuacja, że jest również 

Pan dyrektor Marek Twardowski, wobec tego proszę bardzo Panie dyrektorze, natomiast mam prośbę 

do Pani Radnej Elżbiety Płonki. Pan dyrektor przyszedł w trakcie Pani wypowiedzi, gdyby Pani raczyła 

powtórzyć to w tym momencie, żeby Pan dyrektor to słyszał. 
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Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Panie dyrektorze niepokoją mnie, zresztą 

Pan gdzieś to powiedział, że Pan chce mieć do czynienia z komornikiem, niż to na stronach 

internetowych Szpitala i nie płacić należności, zobowiązań. Jednak dopuścił Pan do tego, 

że te zobowiązania wymagalne znacznie wzrosły z 30 kilku mln do 90 mln. Czy to jest słuszna polityka 

w sensie zarządzania finansami Szpitala, bo jeżeli Pani Marszałek powiedziała, że poprzedni 

dyrektorzy, czy poprzedni dyrektor zawarł tak niekorzystne umowy, nie wiem o pracę, umowy cywilno-

prawne, rozumiem, że działał na szkodę Szpitala w tym momencie. To jest też pytanie - czy działał?  

A czy to działanie zatem zwiększenia tak znaczących zobowiązań i należności związanych, to jest 

bardzo trudne do rozwikłania. Jednak trzeba się temu przyjrzeć i należności związanych z zajęciami 

komorniczymi, czy to jest słuszna polityka zarządzania bieżącego finansami Szpitala? Proszę 

wytłumaczyć, na ile ona jest słuszna?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Panie dyrektorze.    

                      

Dyrektor Samodzielnego Publicznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Marek 

Twardowski: Dziękuję bardzo. Dzień dobry Państwu. Odniosę się po pierwsze o te zmniejszenie ilości 

wypłat w skali rocznej o 11 mln zobowiązań z tytułu umów o pracę i umów cywilno-prawnych. Szpital w 

momencie objęcia przeze mnie zarządu miał płace na poziomie 110 mln w skali roku. To są umowy o 

pracę plus umowy cywilno-prawne. Według naszej symulacji po przeprowadzonym programie 

naprawczym te płace się powinny kształtować na poziomie około 96 mln. Wtedy wynosiło to 64%, teraz 

jest to mniej więcej 52%. Szpital, albo spółka jeśli będą rzeczywiście miały być dobrze zarządzane 

powinien mieć to na poziomie 50%, albo nieco poniżej 50%. Wtedy możemy mówić o tym, że się będzie 

dobrze rozwijać. Jeżeli chodzi o zobowiązania, kolejny raz powtórzę jaka była przedtem polityka. Nie 

chcę tutaj żeby mnie oceniano w kategorii, że ja recenzuję poprzedników, bo nie chcę się do tego 

odnosić, mówię tylko na przyszłość i to co robiłem. Szpital był zadłużony od 10 lat. Startował z długiem 

w 2002 roku 83 mln. Nie mógł udźwignąć tak dużego zadłużenia w stosunku do kontraktu, który wtedy 

miał około 90 mln itd. bo to już przerastało jego możliwości. To jest historia. W każdym razie moi 

poprzednicy żeby nie mieć komorników dokonywali cudów zręczności oraz decydowali się na 

rozwiązania, na które ja nie wyraziłem zgody. Jeszcze raz powiem i nigdy na nie wyrażę zgody i nie 

wyraziłbym w przyszłości. Dlatego, że rolowanie długów z firmami Magellan, Electus albo MW Trade 

typu 24% maksymalne roczne odsetki plus opłata manipulacyjna 400 tys. i prowizja 1.5 mln jak 

zsumowałem to operacje, które w przeszłości się odbywały to się okazało, że np. dług 6 milionowy, 

który był rolowany, kosztował w skali roku ponad 50% odsetek. W związku z tym gdybym robił wszystko 

po najmniejszej linii oporu to mógłbym na to przystać. Bo pełnomocnik, który wtedy tam rezydował takie 
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rozwiązania mi podsyłał. W związku z tym, że ja się z tym nie zgodziłem przyjechałem do Urzędu 

Marszałkowskiego i naradziłem się tutaj z osobami, które zajmują się ochroną zdrowia. Podjęliśmy 

wspólną decyzję, ale oczywiście ostateczna jest moja, że nie ma na to naszej zgody, żeby w ten sposób 

nakręcać jeszcze spiralę zadłużenia Szpitala. W związku z tym na własne życzenie mamy komorników. 

Znając ustawę, która mówi, że nie mogą nam zająć więcej jak 25% naszej należności z NFZ, czyli 

powiedzmy przy przychodzie miesięcznym 16 mln, komornik nam zabiera 4 mln, czyli 25%. Ale żeby za 

dużo czasu Państwu nie absorbować, bo sprawy przekształcenia Szpitala są na finiszu, to tylko tyle 

mogę powiedzieć, że ponieważ będziemy przed samym procesem złożenia dokumentów do KRS-u 

potrzebowali bardzo ścisłych danych to zwróciłem się do Pani komornik, która jest takim wiodącym, 

Pani Przetackiej i windykuje również w imieniu innych, aby mi rozliczyła np. 21,5 mln na poczet 

wierzycieli, około 90, którym nam ściąga te należności. Bo wymagalnych należności, choć w tej chwili 

na papierze, bo taka jest procedura zgodnie z ustawą o rachunkowości, mamy 90 mln, faktycznych 

mamy znacznie mniej, bo około już w tej chwili 22 mln, nie rozliczyła jeszcze nam komornik, czyli jeżeli 

od 90 mln odejmiemy 22 mln to się okaże, że jest 68 mln. Również tutaj rozmawiałem z Zarządem 

Województwa dzisiaj na temat procedury przekształcenia. Też sygnalizujemy sprawę, że jeszcze 

nominalnie tego zadłużenia jest więcej, ale tak naprawdę z tego tzw. gotówkowego, które w tej chwili 

wynosi około 238 mln, też chciałem Państwa uczulić na dwie rzeczy. Bo zgodnie z ustawą 

o rachunkowości liczy się rezerwy np. na odprawy itd. w procesie 10 letnim. W związku z tym dług 

księgowy w wysokości prawie 288 mln ma się nijak do długu tzw. gotówkowego, czyli mówiąc obrazowo 

do tego ile nam potrzeba pieniędzy, żeby Szpital spłacić zadłużenie do zera.  W gotówce wynosi 

to około 238 mln pomniejszone o 21,5 mln, które zostało zwindykowane, a do końca czerwca jeszcze 

troszeczkę ta windykacja się zwiększy, czyli te pieniądze są tylko częściowo stracone. Dlatego, 

że komornik może zabierać w zależności od sumy, którą egzekwuje od 7 do 15%, tyle wynosi jego zysk, 

natomiast reszta jest przekazywana wierzycielowi. Mimo to, że mamy komorników, że mamy takie 

zadłużenie, Szpital cały czas świadczy usługi na bieżąco. Pracownicy, a dzisiaj jest 10-ty otrzymali 

swoje wynagrodzenia i dwudziestego wszyscy otrzymują regularnie umowy cywilno-prawne. Jak mam 

6 związków, jak Państwo widzicie jest spokój w Szpitalu w Gorzowie. Bo doceniają to wszystko 

co wspólnie robimy z Urzędem Marszałkowskim, żeby nam się udało i w związku z tym też doceniają 

to, że przy tak trudnej sytuacji, tak ogromnym zadłużeniu największym w Polsce, regularnie wszyscy 

otrzymują pensje. To, że te pensje wynosiły 64%, a  52% to był ogromny trud Zarządu jak i przede 

wszystkim również zrozumienie załogi. Bo bez tego nie dałoby się nic osiągnąć, bo wszystkim zależy 

na tym, żeby to się udało. Po dzisiejszym Zarządzie mogę powiedzieć, że osobiście jestem bardzo 

zadowolony z ustaleń, które dzisiaj zapadły. Bo Szpital w Gorzowie  otrzyma aportem, nie jak wcześniej 

to było mówione w dzierżawę, pełną własność na wszystkich nieruchomościach, na których w tej chwili 
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świadczymy usługi, czyli pełny Dekert jak ja to mówię i pełny Walczak, również z tzw. działką 

wyszacowaną na siedem i siedem miliona, która jest tzw. działką popegeerowską, na której stoją 

budynki w różnym stanie technicznym, które nam są niepotrzebne. Bo się cieszę, że Zarząd 

też wysłuchał argumentów, że jest to potrzebne i po to żeby Szpital miał stosowny majątek jako spółka, 

ale i po to, że mając w perspektywie to co Państwo jako Radni tutaj niejednokrotnie słyszeli, że Szpital 

perspektywicznie powinien postawić radioterapię. To jeżeli te grunty nie będą mi literalnie potrzebne 

na świadczenie usług medycznych, a wszystko tak wskazuje, to je sprzedam, bo są w atrakcyjnym 

miejscu miasta i będę miał na początek budowy radioterapii. W związku z tym nie ma niegospodarności 

w Szpitalu w Gorzowie. Długi sukcesywnie tego Szpitala jeżeli chodzi o gotówkowe mimo tak trudnej 

sytuacji się zmniejszają. Mamy zaprogramowane też różne posunięcia mówiące o zakupie nowego 

sprzętu, choć w tej chwili nie możemy szaleć, bo naprawdę nas na to nie stać. Natomiast również padło 

niedawno pytanie, czy rzeczywiście i to prawda, bo byli u mnie dziennikarze, tak się stanie, że jeżeli 

Szpital zostanie w czerwcu, czy lipcu przekształcony w spółkę to będzie świadczył takie same usługi 

jak świadczy jako Samodzielny Publiczny. Ja to potwierdzam. W Regulaminie Organizacyjnym, który 

przekazałem Zarządowi są wpisane wszystkie oddziały szpitalne, które ma Szpital w liczbie 33, 

są wpisane poradnie w liczbie 29 i tutaj też Państwu przekażę, że z miesiąca na miesiąc rentowność 

zarówno oddziałów, jak i rentowność poradni się  poprawia. W momencie obejmowania Szpitala 

na 30 poradni, 20 było nierentownych. W tej chwili jest nierentownych 7 oraz ta rentowność coraz 

bardziej się poprawia, a po 4 miesiącach Szpital ma, po 4, bo 5.miesiąc - maj jest jeszcze niezamknięty, 

Szpital jeżeli chodzi o same oddziały szpitalne ma rentowność na poziomie 4,5% przy początku roku 

1,5% i z miesiąca na miesiąc rentowność oddziałów jak i całego Szpitala się poprawia. Także również 

po tym uzgodnieniu dzisiejszym, które w obecności Pani Marszałek i tutaj obecnych członków Zarządu 

zapadło: co zostanie przy Szpitalu, jaki to będzie rodzaj zobowiązań, mogę powiedzieć, że jeżeli 

to wszystko ostatecznie technicznie dopracujemy do początku lipca to spółka będzie rentowna, 

nie będzie się zadłużać. Od czasu do czasu, jeżeli będziemy Państwa jako Sejmik albo Zarząd prosić 

o coś, to na pewno nie o środki na działalność bieżącą, ale od czasu do czasu dofinansowanie jakiegoś 

zadania inwestycyjnego, czy w sprzęt, co ze strony właściciela zawsze będzie od nas jako Szpital 

bardzo dobrze postrzegane. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę jeszcze 

pytania. Proszę Pani Elżbieta Płonka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka:  Ja nadal nie rozumiem Panie dyrektorze. 

Kto zapłaci te zobowiązania wymagalne 90 mln? W jaki sposób, majątkiem? To jest pytanie, 
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są zobowiązania wymagalne, spółka otrzyma rozumiem, że podmiot pozostaje ten sam. Kto zapłaci, 

w jaki sposób? Czy gdyby nieruchomości, zresztą mam tu wątpliwości co do wartości tych 

nieruchomości na rynku obecnym. Nie wiem, czy są dokładne operaty szacunkowe, bo takie przy 

aporcie powinny być, inaczej nie mogą być aportowane te nieruchomości, a to muszą być rzeczywiście 

operaty autentyczne i nie dłuższe niż 3 miesiące, o ile dobrze pamiętam, tak?  Zatem kto zapłaci 

te 90 mln, bo Pan uważa, że to jest wszystko do zniwelowania. W jaki sposób, majątkiem? W jaki 

sposób?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Panie dyrektorze. 

 

Dyrektor Samodzielnego Publicznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Marek 

Twardowski: Nie jestem upoważniony do odpowiadania tak szczegółowego za Zarząd Województwa i 

za Panią Marszałek, ale siedzi tutaj Pani Skarbnik więc pewnie potwierdzi to co mówię. Wszystkie 

zobowiązania wymagalne w momencie przekształcenia Szpitala nie będą po stronie Szpitala. Zostanie 

zaciągnięty jak Pani Marszałek też zasugerowała kredyt krótkoterminowy, zostanie to spłacone. 

Natomiast zarówno Urząd Marszałkowski, jak i Szpital był niedawno w Ministerstwie Zdrowia, a ja 

rozmawiałem też z osobą, która będzie weryfikować dokumenty przedstawione w opisie do KRS-u. W 

związku z tym jest szansa, że w przeciągu kilku, maksymalnie kilkunastu tygodni pieniądze wpłyną do 

województwa, bo one nigdy nie wpłyną do Szpitala. W związku z tym nie mógłbym się zgodzić jako 

dyrektor Szpitala, żeby w momencie przekształcenia w spółkę, spółka miała dalej windykowane 

należności komornicze bo zaczęłaby się zadłużać tak jak robi do tej pory. Jeżeli ja mam w tej chwili 

windykację na poziomie 25% powiedzmy 4 mln to mnie brakuje miesięcznie od 2,5 do 2,8 mln, żeby na 

bieżąco zapłacić to co Szpital potrzebuje do swojej działalności, bo mniej więcej tak to się kształtuje. Od 

4 do  4,5 mln miesięcznie to jest to, co kupuje Szpital. Nie chcę tutaj rozbijać na jakieś poszczególne 

elementy do swojej działalności. W związku z tym, Pani Radna, przy Szpitalu, nie wiem czy tutaj Pani 

Skarbnik jestem upoważniony, żeby mówić co już zostanie, ale zostaną takie zobowiązania, które nie 

są zobowiązaniami wymagalnymi np. zostanie pożyczka, dwie w sumie, których kwota wynosi 80 375 

tys., zostanie kredyt BGK w kwocie 6 700 tys., gdzie płacimy ratę do 1 listopada w wysokości 2 mln zł. 

Jeśli tą ratę spłacimy to zgodnie z odpowiedzią, którą uzyskałem od BGK, bo zadałem pytanie co się 

stanie, jeżeli Szpital zostanie przekształcony w spółkę. Czy mamy szansę na umorzenie pozostałej 

należności?  Tak, mamy szansę, że wtedy BGK może nam, nie musi, ale może, jest taka prawna 

możliwość umorzyć pozostałą kwotę. Pozostaną zobowiązania też krótkoterminowe z naszej strony, 

czyli płace, to jest  umowy cywilno-prawne, płace, ZUS. Zostanie nam 2,6 mln, to jest Fundusz 

Gwarantowanych Świadczeń Pracowniczych, które rocznie musimy zapłacić na rzecz Związków 
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Zawodowych i o takich tylko zobowiązaniach mówimy, czyli żadne wymagalne albo długi innego typu, 

które staną się wymagalnymi po 14, czy 30 dniach w Szpitalu nie pozostają. Także kwotę ostateczną 

dzisiaj nie chce wymienić, bo te sprawy jeszcze będą dogrywane, ale mogę tylko tyle powiedzieć z całą 

odpowiedzialnością, że dlatego mogę zostać jeżeli sobie Zarząd życzy prezesem spółki, bo sobie 

nie wyobrażam, żeby spółka po przekształceniu miała się nadal zadłużać. Odwrotnie, nie ma prawa 

przy spółce zostać nic co zostanie od razu zwindykowane, albo żeby stało się za miesiąc, czy dwa 

zobowiązaniem wymagalnym, bo spółka zacznie mieć kłopoty finansowe. Tu nie ma żadne zmiłuj się, 

to nie są żarty, to jest kodeks handlowy i wtedy wszystko będzie odpowiednio na tej zasadzie 

windykowane. Natomiast jeżeli ja mam koszty funkcjonowania w tej chwili na poziomie 13,5 do 14,5 mln 

miesięcznie to jeżeli będę miał 16, to jest pytanie do Państwa i odpowiedź. Czy będę się zadłużał, 

czy nie?  Dziękuję bardzo. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Jeszcze pytanie dodatkowe.     

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jeszcze pytanie Panie 

dyrektorze. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Gdzie pójdą wierzyciele tego Szpitala, niech 

mi Pan dyrektor powie? Pan zostaje prezesem spółki i wierzyciele idą do województwa rozumiem, tak? 

 

Dyrektor Samodzielnego Publicznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Marek  

Twardowski: Mogę Panie Przewodniczący? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo. 

 

Dyrektor Samodzielnego Publicznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. Marek 

Twardowski: Dzisiaj Zarząd przyjął wstępne dokumenty. Nie podjął jeszcze ostatecznej decyzji. W tej 

chwili 2 piętra wyżej obraduje Zespół, na który wyszedłem, ale się wróciłem, celem ustalenia 

szczegółów tej sprawy.  Oczywiście rzeczą niezwykle istotną jest, że jeżeli w tej chwili windykacje są 

prowadzone na naszych należnościach w NFZ, aby w momencie przejęcia długu przez Urząd 

Marszałkowski nie były one obciążeniem i nie windykowano dalej wtedy z długu, którego nie posiadam, 

ale aby automatycznie ci komornicy nie przeszli do Urzędu Marszałkowskiego. Bo prawo jest jeszcze 

takie, że mnie mogą zwindykować w NFZ tylko 25% tego co zarabiam, a Urzędowi Marszałkowskiemu 

mogą zwindykować 100%. W związku z tym muszą być podpisane wstępne porozumienia pomiędzy 



33 

 

właścicielem, czyli Urzędem Marszałkowskim a wierzycielami, którzy te kwestie rozstrzygają. Gdzie się 

określi do kiedy zostaną spłaceni, czy od razu kredytem, czy za chwilę jak zostaną te środki przekazane 

z Ministerstwa, żeby rzeczywiście miał oddech tu Szpital. Bo Szpital już nie będzie stroną roszczeń, ale 

również Urząd Marszałkowski, bo przecież nie może tak się zdarzyć, że naraz pracownicy nie dostaną 

pensji dlatego, że ci komornicy, którzy zaszczytnie u mnie pracują przejdą na Urząd Marszałkowski. 

Oczywiście o tym myślimy i dlatego dzisiaj nie zapadły ostateczne decyzje, bo bylibyśmy wspólnie 

nieodpowiedzialni.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo 

Pan Radny Czesław Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Wiem, że sprawa Szpitala w Gorzowie jest bardzo ważna, ale Pani Radna nikt z nas, czy większość 

z nas nie ma żadnych złudzeń co do tego, że ten garbik finansowy sprzed wielu lat będziemy musieli 

usunąć wykładając pieniądze wojewódzkie na Gorzów. Oczywiście będzie to nas bolało, bo nie ma 

żadnego cudownego rozwiązania, ale proszę nas nie zniechęcać do decyzji pomagania Szpitalowi 

w Gorzowie. Bardzo proszę by te pytania, które mają czasami charakter jątrzący, nie zniechęciły nas, 

byśmy byli zgodni jako lubuscy radni w ratowaniu Szpitala Gorzowa, który bez tego programu 

ratunkowego by zmarł. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Pan Radny 

Grabarek proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: W informacji z naszej „Gazety Lubuskiej” 

szpitale nie przestają inwestować. Ja mam takie pytanie. Chodzi o Obrzyce, tutaj jest suma 20 mln zł. 

Czy jest koordynacja w powiecie międzyrzeckim między szpitalem powiatowym, a tu naszym 

wojewódzkim, gdyż takie same oddziały rehabilitacji chcą budować w starostwie i czy w tej sprawie jest 

koordynacja. Czy nie będą się wykluczały, to są oddziały rehabilitacji? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Już Panu odpowiem, 

że Szpital Powiatowy należy do powiatu międzyrzeckiego i tam jest dyrektor. Rada Powiatu ostatnio 

debatowała na temat kondycji finansowej i na dzień dzisiejszy nie ma żadnych uzgodnień między 

Szpitalem naszym w Obrzycach, a Szpitalem Powiatowym. Proszę, czy są pytania w tym punkcie. 
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Nie widzę. Szanowni Państwo dziękuję bardzo. Wobec braku pytań stwierdzam, że Sejmik przyjął 

informację do wiadomości. Dziękuję również Panu Dyrektorowi za wystąpienie.  

 

Informacja o sytuacji jednostek ochrony zdrowia stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Do punktu 6.      

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru członka Zarządu Województwa Lubuskiego - druk nr 465.    

   

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przypominam, że zgodnie 

z art. 32 ust. 3 ustawy o samorządzie województwa Sejmik wybiera Wicemarszałka oraz pozostałych 

członków Zarządu na wniosek Marszałka zwykłą większością głosów w obecności co najmniej połowy 

ustawowego składu Sejmiku, w głosowaniu tajnym. O zabranie głosu proszę Panią Marszałek Elżbietę 

Polak w celu przedstawienia Sejmikowi kandydata na Wicemarszałka. Chcę przypomnieć, że kandydat 

przeszedł przez wszystkie kluby, także już został poznany przez radnych i mam nadzieję, że szybko 

i sprawnie przeprowadzimy ten punkt głosowania, bez zbędnych pytań albo powtarzanych pytań, które 

były już na klubach. Dziękuję. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo. 

Pan Bogdan Nowak, bo Pan Bogdan Nowak jest kandydatem na stanowisko Wicemarszałka uzyskał 

akceptację, rekomendację Zarządu Platformy Obywatelskiej, zgodnie z umową koalicyjną i Rady 

Regionalnej Platformy Obywatelskiej. Prezentował również swoje kompetencje, kwalifikacje 

na wszystkich klubach Sejmiku. Pan Bogdan Nowak jest pracownikiem Urzędu Marszałkowskiego 

od kwietnia 2012 roku. Wcześniej pracował we własnej firmie jako audytor energetyczny budynków, 

a jeszcze wcześniej od listopada 2005 roku do stycznia 2010 roku był pracownikiem firmy LFC, firmy 

innowacyjnej. Kolejno na różnych stanowiskach do stanowiska Zastępcy Dyrektora ds. Marketingu 

Zagranicznego. Od 2005 roku jest emerytowanym oficerem Wojsk Powietrznych. Służbę zakończył 

w stopniu podpułkownika. Pracował, służył w siłach powietrznych na stanowiskach: pilota, starszego 

pilota, dowódcy klucza, również jako dowódca eskadry, a posiada do tego wysokie kwalifikacje. 

Ukończył Liceum Lotnicze w Zielonej Górze, Wyższą Oficerską Szkołę Lotniczą w Dęblinie, absolwent 

również Akademii Obrony Narodowej Wydziału Lotnictwa i Obrony Powietrznej, a także studiów 

podyplomowych na Uniwersytecie Zielonogórskim, ukończył z tytułem audytor energetyczny budynków. 

Aktywnie pracuje w Zrzeszeniu Audytorów Energetycznych w Warszawie. Jest żonaty, ma żonę właśnie 
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zielonogórzankę i to właśnie serce go zatrzymało w Zielonej Górze, bo urodził się i pochodzi z Krakowa. 

Ma córkę Annę i syna Antoniego. Pan Bogdan Nowak jak widać posiada wysokie kwalifikacje 

zawodowe, jak również kompetencje do zajmowania się tymi sprawami, które chciałabym 

mu powierzyć. Jest to infrastruktura transportowa, drogowa, kolejowa, rozwój Portu Lotniczego, również 

energetyka, sieci energetyczne. Wykazał się w trakcie tej pracy, naszej współpracy sumiennością. 

Nie tylko jest kompetentny, ale również bardzo pracowity. Te sprawy, które nadzorował zaczęły 

być załatwiane, problemy rozwiązywane, złożone wnioski do LRPO i jestem przekonana, że sprosta 

wyzwaniu jakim jest zasiadanie w Zarządzie na tak trudnym stanowisku. Wyraził również przekonanie, 

że nie będzie potrzebował czasu na zapoznawanie się z tym obszarem, ponieważ jest zaangażowanym 

pracownikiem. Stworzył zespół, wspólnie tutaj z Panią dyrektor, z pracownikami tego Departamentu 

i proszę Sejmik o akceptację kandydatury Pana Nowaka. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Sądzę, 

że nie ma już pytań. Proszę teraz Pan Bogdan Nowak. Czy wyraża Pan zgodę na kandydowanie 

na Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. Proszę powiedzieć głośno.     

 

Pan Bogdan Nowak: Tak wyrażam zgodę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, wszyscy słyszeli 

słowo tak. Czy są wystąpienia klubowe, nie widzę. Nie widzę również pytań, wobec tego punkt został 

wyczerpany. Proszę o zgłoszenie kandydatów na członków do Komisji Skrutacyjnej. Może każdy Klub 

jednego członka. Proszę Pan Przewodniczący Edward Fedko. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych SLD Edward Fedko: Kolega Józef Bartkowiak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Wyraża Pan zgodę Panie 

Radny Bartkowiak? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Bartkowiak: Tak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Czesław 

Fiedorowicz. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych PSL Czesław Fiedorowicz: Zbigniew Kołodziej. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Wyraża Pan zgodę? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Tak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Tadeusz 

Pająk. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych PO Tadeusz Pająk: Pani Radna Grażyna Stawowczyk. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wyraża Pani 

zgodę?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Stawowczyk: Tak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pani 

Radna Elżbieta Płonka.  

 

Przewodnicząca Klubu Radnych PiS Elżbieta Płonka: Pan Grzegorz Grabarek. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wyraża Pan 

zgodę? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Tak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak, proszę o to żeby 

Komisja Skrutacyjna zebrała się i wybrała ze swojego grona przewodniczącego. Przystępujemy 

do przegłosowania składu Komisji Skrutacyjnej. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem Komisji 

Skrutacyjnej w wyżej wymienionym składzie, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski.  

Tak 22, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że Sejmik w wyniku głosowania dokonał wyboru Komisji Skrutacyjnej. Zapraszam 

członków Komisji Skrutacyjnej. Proszę Pani Radna. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
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Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Stawowczyk: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Odczytam zasady głosowania w sprawie wyboru Wicemarszałków.  

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Rozumiem, że Pani jest 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej, tak. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Stawowczyk: Tak wyszło.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze, gratulacje. Proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego, Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Grażyna Stawowczyk: 

Zasady głosowania w sprawie wyboru Wicemarszałków i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Szanowni Państwo zgodnie z art. 32 ust. 3 ustawy o samorządzie województwa Sejmik Województwa 

wybiera Wicemarszałków oraz pozostałych członków Zarządu na wniosek Marszałka zwykłą 

większością głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego składu Sejmiku, w głosowaniu 

tajnym. § 33 pkt. 3 Statutu Województwa Lubuskiego - głosowanie tajne przeprowadza się na kartkach 

do głosowania opatrzonych pieczęcią Sejmiku. Karty wydaje Radnym Komisja Skrutacyjna odnotowując 

ten fakt na liście obecności. § 33 pkt. 4 Statutu Województwa Lubuskiego - na kartach do głosowania 

tajnego umieszcza się krótkie precyzyjne sformułowane pytanie dotyczące poddawanej głosowaniu 

treści projektu uchwały, stanowiska oraz słowa „za”, „przeciw”, „wstrzymuję się”. Radny oddaje głos 

wpisując znak krzyżyk przy wybranej odpowiedzi. Wpisanie więcej niż jednego znaku krzyżyk, brak 

znaku krzyżyk, dopiski lub skreślenia na karcie unieważniają głos. § 33 pkt. 7 Statutu Województwa 

Lubuskiego - Radni wyczytani w porządku alfabetycznym przez członka Komisji Skrutacyjnej wrzucają 

do urny wypełnione karty do głosowania. To wszystko.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, proszę mamy 

karty gotowe do głosowania. Czy są podpisane przez członków Komisji Skrutacyjnej?  

 

Radna Województwa Lubuskiego, Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Grażyna Stawowczyk: 

Państwo Radni w kolejności wyczytanej przeze mnie. Proszę tutaj podchodzić, dokonać skreślenia 

i wrzucić do urny. Proszę  bardzo. 
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Radna Województwa Lubuskiego Pani Grażyna Stawowczyk odczytuje listę radnych w kolejności 

alfabetycznej, a radni oddają głos i wrzucają do urny zgodnie z kolejnością wyczytywania (Radny 

Województwa Lubuskiego, Pan Kazimierz Pańtak – nieobecny). 

 

Wszyscy Radni oddali głos. Komisja Skrutacyjna policzy teraz głosy. To chwilę potrwa.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie wiem, czy konieczna 

jest przerwa szanowni Państwo. Poczekamy moment. Ja chcę powiedzieć i zachęcić Państwa do tego, 

o sesji 2 lipca już mówiłem będzie na północy województwa w Mierzęcinie, natomiast 26 czerwca 

w środę planujemy specjalną Komisję Rolnictwa, tutaj w Urzędzie Marszałkowskim o godz. 16 - tej 

poświęconą m.in. ważnym sprawom, jak ubój rytualny zwierząt plus inne tematy. Ta Komisja będzie 

poszerzona m.in. o Wojewódzkiego Lekarza Weterynarii. Zamierzamy stworzyć panele dyskusyjne 

i po wypracowaniu stanowiska i przegłosowaniu go 2 lipca również ten projekt, to stanowisko zostanie 

przesłane do władz w Warszawie. Zapraszam wszystkich na Dni Województwa Lubuskiego, które 

odbędą się w tym roku w Gorzowie Wielkopolskim, także proszę jednocześnie radnych o przestrzeganie 

zasad usprawiedliwiania się i załatwiania wszystkich spraw łącznie z delegacjami, wyjazdami. Wyjazd 

do Brukseli jest już ustalony, także na razie jesteśmy na bieżąco, jeżeli chodzi o te kwestie 

organizacyjne. Postaramy się również później zadbać o niektóre elementy wyposażenia tutaj jeżeli 

chodzi o wystrój naszej sali, ale to w okresie późniejszym. Prosiłbym teraz o uwagi, czy np. sesję 

w Mierzęcinie robimy o godz. 14-tej, czy o 15-tej. Bo będzie to sesja robocza. To ja zadecyduję, biorąc 

pod uwagę tą ankietę, którą, że tak powiem rozdaliśmy na samym początku wśród radnych, gdzie 

i na jakiej zasadzie. Jeszcze czeka nas sesja w sobotę, ale to już inna kwestia, na razie poczekamy 

na wyniki głosowania. Proszę szanowni Państwo o chwilę uwagi, mamy już. Proszę Pani  

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej o przedstawienie wyników głosowania. 

 

Radna Województwa Lubuskiego, Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej  Grażyna Stawowczyk 

odczytuje: Protokół  Komisji Skrutacyjnej wybranej do przeprowadzenia głosowania w sprawie wyboru 

Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. Komisja Skrutacyjna w składzie Grażyna Stawowczyk - 

Przewodnicząca, Grzegorz Grabarek - członek, Józef Bartkowiak - członek, Zbigniew Kołodziej - 

członek stwierdza, iż w czasie głosowania na sali obrad obecnych było 29 radnych. Liczba wydanych 

kart do głosowania 29, liczba kart wrzuconych do urny 29, głosów ważnych oddano 29. Za wyborem 

Bogdana Nowaka na Wicemarszałka Województwa Lubuskiego oddano: „za” głosów 16, „przeciw” 

1 głos, „wstrzymuję się” 12 głosów. Komisja stwierdza, iż Sejmik Województwa Lubuskiego dokonał 
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wyboru Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. Protokół sporządzono w 1 egz. Podpisy członków 

Komisji Skrutacyjnej, Zielona Góra, 10 czerwca 2013 r.  Gratulujemy wybranemu Wicemarszałkowi.  

 

Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

Karty do głosowania tajnego wraz z listą radnych potwierdzającą odbiór karty do głosowania stanowią 

załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo musimy jeszcze zakończyć sprawy formalne. Jestem zobowiązany odczytać projekt uchwały 

w tej sprawie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko odczytuje projekt uchwały 

w sprawie wyboru członka Zarządu Województwa Lubuskiego -  druk nr 465. 

Projekt uchwały w sprawie wyboru członka Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 17 

do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy ktoś posiada uwagi 

do przedstawionego projektu uchwały? Nie widzę, wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

wyboru członka Zarządu Województwa Lubuskiego - druk nr 465 poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony? Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony? Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski?  

Za 23, przeciw 0, wstrzymało się 3.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Wicemarszałkiem Województwa Lubuskiego został Pan Bogdan 

Nowak. Gratuluję Panu Panie Wicemarszałku, życzę powodzenia. Proszę Panie Przewodniczący, 

Proszę Pan Czesław Fiedorowicz. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam bo chciałbym, żeby to stało 

się dobrym obyczajem gratulując oczywiście Panu Marszałkowi Nowakowi pracy. Chciałbym w imieniu 

Sejmiku złożyć podziękowanie Panu Jackowi Hoffmannowi, który zakończył. Myślę, 

że Pan Przewodniczący mógłby  w imieniu Sejmiku wystosować taki list. Pan Jacek Hoffmann zapisał 

się w dobrej pamięci jako osoba, która pełniła tą funkcje godnie. Każda zmiana powinna być w tych 

instytucjach publicznych związana zawsze z podziękowaniem poprzednikom, kiedy ich następcom 

składamy gratulacje. Bardzo o to proszę.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Przewodniczący, Pan 

mnie nie docenia. Ja żegnam osobiście każdego Wicemarszałka i to w imieniu Sejmiku Województwa 

Lubuskiego i w imieniu wszystkich Klubów. Natomiast teraz jestem przed oficjalnymi gratulacjami 

w imieniu Sejmiku dla nowego Wicemarszałka.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Znaczy, ja to doceniam żeby to nie było 

za często.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Pani Elżbieta Polak i Przewodniczący Sejmiku Województwa 

Lubuskiego Pan Tomasz Możejko składają gratulacje i wręczają kwiaty nowowybranemu 

Wicemarszałkowi Województwa Lubuskiego Panu Bogdanowi Nowakowi. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Szanowni 

Państwo Radni. Proszę przechodzimy do punktu 7.  

 

Uchwała Nr XXXVIII/443/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

wyboru członka Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 19 do protokołu.   

 

Do punktu 7.        

Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu województwa lubuskiego za 2012 rok.  

• podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa 

Lubuskiego oraz sprawozdania z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2012 

rok - druk nr 463.   

• podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa 

Lubuskiego.  

                                                                                                                                             

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: O zabranie głosu 

i przedstawienie sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2012 rok 

proszę Panią Elżbietę Polak, Marszałka Województwa Lubuskiego, a następnie w celu uzupełnienia 

Panią Józefę Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. 
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Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego oraz 

sprawozdania z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2012 rok stanowi załącznik nr 20 

do protokołu. 

Projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący. Szanowni Radni. 

W ubiegłym roku wykonaliśmy plan dochodów w wysokości 91%, to jest kwota ponad 439 mln oraz plan 

wydatków w wysokości ponad 88%, to jest 446 mln. Deficyt udało nam się zmniejszyć. Był to budżet 

proinwestycyjny, ale staraliśmy się w ubiegłym roku zaciskać pasa biorąc pod uwagę również 

wieloletnie zobowiązania, Wieloletni Plan Inwestycyjny i przygotowania do następnej perspektywy 

tak żebyśmy mogli realizować duże projekty stąd też ostatecznie deficyt wyniósł 7 mln. Rezerwa 

nie była wykorzystana w pełnej wysokości, proporcjonalnie również do realizacji dochodów. Planowany 

kredyt na pokrycie deficytu został zaciągnięty w wysokości 5 697 tys., jak Państwo pamiętacie jest 

to dużo mniej niż w poprzednich latach. Największe nasze wydatki, które były finansowane 

z ubiegłorocznego budżetu w ramach tej kwoty 446 mln to ponad 51% ogółu wydatków majątkowych 

na poprawę infrastruktury transportowej. Najważniejsze z tych zadań i najbardziej kosztowne to odcinek 

drogi Barlinek – Gorzów, prawie 2 mln, rozbudowa drogi Danków, budowa obejścia Nowego Kisielina 

zakończona w tym roku, ale finansowana również w poprzednim w ramach Lubuskiego Regionalnego 

Programu i budowa obwodnicy Nowej Soli I etap ponad 13 mln. Ale to również wzmocnienie drogi 

wojewódzkiej nr 138 i realizacja odcinka Krosno Odrzańskie – Świebodzin, Konotop – Lubogoszcz, 

przebudowa drogi wojewódzkiej w Lubinicku. Zakup 1 pojazdu kolejnego, wcześniej było 12 pojazdów 

z napędem spalinowym, prawie 10 mln zł. W zakresie również tego Departamentu są Sieci 

Teleinformatyczne, realizowaliśmy duży projekt  e-Urząd jako projekt własny systemowy, finansowanie 

wynosiło ponad 8 mln, a udział w wydatkach majątkowych 6% tego zadania. Na drugim miejscu 

w wydatkach majątkowych są inwestycje realizowane w ramach Departamentu Rolnictwa, Środowiska 

i Rozwoju Wsi. To są bardzo duże inwestycje w zakresie budowy wałów, obiektów 

przeciwpowodziowych, zbiorników retencyjnych. Ogółem kwota ponad 28%. Z większych inwestycji 

bo nie sposób wszystkie tutaj wymienić, to: Młynkowo etap I prawie 4 mln, Warniki - Witnica duża 

inwestycja 14 mln, gdzie został już zakończony projekt przebudowa wraz  z rozbudową wału, Gorzów - 

Jasiniec na Warcie wały przeciwpowodziowe za 9 mln, rzeka Szprotawa - modernizacja i rekonstrukcja 

rzeki, prawie 2 mln i Postomia - odbudowa rzeki 661 tys. Zadania, które były realizowane, 

współfinansowane w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego w tym zakresie 

zabezpieczenia przeciwpowodziowego to duży zbiornik w Czerwieńsku, zbiornik retencyjny 2 230 tys., 
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a w ramach „Programu dla Odry” za 3 mln Głęboka - Ledno odbudowa i modernizacja wałów na Odrze. 

Departament Infrastruktury Społecznej to już tylko 4% w wydatkach majątkowych, ale też oprócz zadań 

bieżących niezwykle ważnych, nakreślonych, wyznaczonych w statutach tych jednostek. Były 

kontynuowane ważne inwestycje, takie jak termomodernizacja hali tenisowej w Drzonkowie, roboty 

dodatkowe na basenach, również w Drzonkowie, budowa placu rekreacyjnego dla dzieci i projekt 

„Nowoczesny Drzonków” z wykorzystaniem narzędzi teleinformatycznych. W zakresie kultury 1,58% 

ogółu wydatków. Rewitalizacja Teatru, która bardzo mocno postępuje. Oglądaliśmy już efekty tych prac. 

W ubiegłym roku kosztowały 728 tys. Prace również w Muzeum Etnograficznym w Ochli 307 tys. 

i w Teatrze kolejne zadanie zakup sprzętu oświetleniowego 207 tys., czyli razem 1 mln zł. 

W tegorocznym budżecie zapewniliśmy kontynuację tego zadania. W naszej Bibliotece Publicznej 

również montaż drzwi ognioodpornych 158 tys., a gmina Kargowa uzyskała dofinansowanie 

do ważnego projektu w ramach programu wieloletniego Kultura+ 350 tys. na przebudowę dawnego 

kina. Departament Ochrony Zdrowia 2,81% ogółu wydatków majątkowych i najważniejsze z takich 

projektów, które warto tutaj przypomnieć. Bo już jesteśmy bardzo mocno zaawansowani w nowym roku 

budżetowym. To był rozwój onkologii modernizacja i doposażenie w sprzęt ponad 1 mln zł, zakup 

3 respiratorów prawie 300 tys. zł. Natomiast w Szpitalu w Gorzowie Wielkopolskim modernizacja części 

Oddziału Noworodkowego 496 tys. i zakup 17 łóżek, to było tak rzutem na taśmę pod koniec roku 

z oszczędności 312 tys. zł, doposażenie bloku operacyjnego 261 tys. i doposażenie Oddziału 

Położniczo-Ginekologicznego. Inne szpitale też uzyskały środki finansowe na zakupy inwestycyjne, 

na modernizację również. Były również kontynuowane projekty głównie współfinansowane z naszych 

programów funduszowych, takie jak „Lubuska Sieć Teleradiologii”, „e-Zdrowie” i modernizacja 

pawilonów leczniczych. W Zaborze mostek, modernizacja, naprawa mostu w Zespole Pałacowo-

Parkowym za 400 tys. zł, to już było zagrożenie budowlane, musieliśmy to zadanie wykonać. W ramach 

Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego omawiając te obszary tematyczne omówiłam 

ważniejsze inwestycje, ale warto jeszcze podkreślić te, które były współfinansowane, a polegały 

na modernizacji linii kolejowej nr 203 Tczew – Kostrzyn, dofinansowanie z naszego programu ponad 

14 mln, na linii Zbąszynek - Gorzów 12 977 tys., z II priorytetu nastawionego na wsparcie 

przedsiębiorczości i konkurencyjności przedsiębiorstw - hala laboratoryjna energooszczędna 12 047 tys. 

W III poprawa infrastruktury w ochronie środowiska, budowa kolejnych sieci wodociągowo-

kanalizacyjnych. To są głównie projekty realizowane w gminach, w samorządach. Zabezpieczenie przed 

powodzią Bytomia Odrzańskiego, zakończenie już II etapu kwotą ponad 6 mln, uporządkowanie 

gospodarki wodno-ściekowej w Świdnicy - 6 mln. W VI priorytecie poprawa infrastruktury społecznej, 

budowa Biblioteki Uniwersyteckiej ponad 24 mln i modernizacja Teatru w Zielonej Górze - 4 mln. 

W ubiegłym roku wszystkie zaplanowane postępowania konkursowe zostały zrealizowane, a środki, 
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które zostały wypłacone beneficjentom to 225 mln zł. To co już dzisiaj mówiłam. W roku ubiegłym warto 

to podkreślić, to był taki rok wielkiego planowania. Przez wiele lat Urząd Marszałkowski przygotowywał 

aktualizację Planu Zagospodarowania Przestrzennego. W ubiegłym roku udało się uzyskać kompromis 

i pomimo tego, że szczególnie były utrudnione konsultacje transgraniczne 1 tys. uwag wpłynęło 

do Planu. W kwietniu ostatecznie Plan Zagospodarowania Przestrzennego udało się przyjąć, później 

Strategię Rozwoju Regionu w listopadzie i też takie ważne programy jak Program Ochrony Środowiska, 

Program Gospodarki Odpadami, czy też Wojewódzki Program Budowy i Modernizacji Dróg. W oparciu 

o te plany możemy teraz przygotowywać Regionalny Program Operacyjny, również finansować ważne 

zadania inwestycyjne, które znalazły się w Wieloletnim Programie Inwestycyjnym. Z innych ważnych 

zadań to podpisanie umowy i działalność Centrum Obsługi Inwestora i Eksportera. Realizacja Programu 

Rozwoju Bazy Sportowej, gdzie jesteśmy partnerem dla Ministerstwa Sportu, również „Moje Boisko 

Orlik”, kontynuacja tego programu. Realizacja własnego Programu „Lubusik - sportowe Lubuskie Lato”. 

Realizacja też programów systemowych finansowanych z funduszy unijnych, takich jak Lubuskie 

Centrum Innowacji, czy promocja gospodarcza województwa lubuskiego. W ramach tego projektu były 

realizowane wizyty studyjne, misje zagraniczne. I projekt, który sam się finansował można powiedzieć 

Lubuska Akademia Administracji. To z inicjatywy Urzędu Marszałkowskiego, który jest liderem w tym 

projekcie, w partnerstwie z Wojewódzkim Sądem Administracyjnym, Samorządowymi Kolegiami 

Odwoławczymi udało nam się przeszkolić kilkuset urzędników, dążąc do lepszej profesjonalnej obsługi 

mieszkańców naszego regionu. Przeprowadziliśmy Dni Województwa. Odbyły się również w ubiegłym 

roku 3 Konwenty Marszałków w naszym regionie, także realizowaliśmy też dwie duże spójne kampanie 

promujące Markę Lubuskie. To „Winne wyprawy i  niewinne przyjemności”, promocja „Szlaku wina 

i miodu”, ale również festiwale lubuskie, to w czym jesteśmy najlepsi, w czym mamy potencjał. 

Rozpoczęliśmy w ubiegłym roku prace nad Regionalnym Programem Operacyjnym stąd też zmiany 

organizacyjne. W Urzędzie wydzieliliśmy specjalny Wydział Programowania Strategicznego, 

powołaliśmy zespół taki interdyscyplinarny międzywydziałowy. Ten zespół pracuje bardzo intensywnie,  

już w ubiegłym roku odbyły się pierwsze konsultacje z udziałem Pani Iwony Wendel Podsekretarz Stanu 

w Ministerstwie Rozwoju Regionalnego. Dziękuję Państwu za uwagę. To w takim telegraficznym 

skrócie. Tamten rok był taki przełomowy, najwięcej wydatków z udziałem funduszy unijnych, najwięcej 

dużych inwestycji. W tym roku rozliczenie tych zadań, ale też niezwykle ważne działania dla regionu 

lubuskiego, które zaznaczyły naszą obecność na mapie Polski, bardzo skutecznie i to nie tylko dlatego, 

że to lubuskie objęło w ubiegłym roku i przez pół roku prowadziło prezydencję wśród regionów, 

ale również dzięki tym zadaniom, które udało nam się zrealizować dzięki którym, mieszkańcom 

w naszym regionie może żyć się  lepiej. Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Pani Marszałek. 

Proszę bardzo mamy do dyspozycji Panią Skarbnik Józefę Chalecką. Proszę bardzo Pani Skarbnik.  

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo. 

Sprawozdanie finansowe województwa lubuskiego składa się z bilansu z wykonania budżetu 

województwa lubuskiego sporządzonego na dzień 31 grudnia 2012 roku, łącznego bilansu jednostek 

budżetowych i samorządowego zakładu sporządzonego na dzień 31 grudnia 2012 roku, łącznego 

rachunku zysków i strat, jak wyżej i łącznego zestawienia zmian w funduszu samorządowego na dzień 

31 grudnia 2012 roku. Sprawozdanie finansowe województwa lubuskiego jest ewidencyjnym, 

księgowym odzwierciedleniem wykonania budżetu województwa lubuskiego za 2012 rok. Podlegało 

badaniu i macie Państwo przedstawioną pozytywną opinię przez niezależnego biegłego sporządzoną. 

Natomiast jeżeli chodzi o sprawozdanie z wykonania budżetu tutaj szczegółowo, to omawialiśmy 

na komisjach poszczególnych. Ja tylko zaznaczę, że plan dochodów wykonany w 91,40%, wydatków 

88,11%. Wykonane wskaźniki dla dochodów i wydatków budżetu województwa oraz poziom deficytu 

budżetowego za 2012 rok są zadowalające z punktu widzenia równowagi finansowej i bezpieczeństwa 

dla finansów publicznych województwa, a jeżeli chodzi o wskaźniki łączna kwota spłat rat kredytów 

do dochodów ogółem na planowany wskaźnik 15 wykonanie 3,94, natomiast łączna kwota długu 

do wykonanych dochodów na ustawowe 60%, wykonane 46,68. W związku z powyższym proszę 

Wysoki Sejmik o zatwierdzenie sprawozdania z wykonania budżetu, także sprawozdania finansowego 

oraz udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. Dziękuję.   

 

Sprawozdanie z wykonania budżetu województwa za 2012 r. stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: O odczytanie uchwały 

Nr 234/2013 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze w sprawie 

wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego sprawozdaniu z wykonania 

budżetu za 2012 rok, proszę Pana Tadeusza Ardellego, Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli odczytał uchwałę Nr 234/2013 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 19 kwietnia 2013 r.   
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Uchwała Nr 234/2013 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 

19 kwietnia 2013 r. w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego 

sprawozdaniu z wykonania budżetu za 2012 rok stanowi załącznik nr 23 do protokołu.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Panie 

Wiceprzewodniczący. Mamy Panią Skarbnik Józefę Chalecką. Pani Skarbnik już w swoim 

sprawozdaniu przedstawiła sprawozdanie finansowe województwa lubuskiego. Czy są pytania do tej 

części? Nie widzę. Wobec tego proszę o odczytanie opinii niezależnego biegłego rewidenta z badania 

sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego. Proszę Pana Tadeusza Ardellego 

Wiceprzewodniczącego Sejmiku Lubuskiego o odczytanie tego sprawozdania.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Tadeusz Ardelli odczytał opinię niezależnego biegłego rewidenta 

z badania sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego.  

 

Opinia niezależnego biegłego rewidenta z badania sprawozdania finansowego Województwa 

Lubuskiego stanowi załącznik nr 24 do protokołu.         

                                                                                                                                                               

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Panu 

Wiceprzewodniczącemu. Proszę o przedstawienie informacji o stanie mienia Województwa Lubuskiego 

przez Pana Romana Bąka, Dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami 

i Planowania Przestrzennego.   

 

Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego 

Roman Bąk: Pani Marszałek. Panie Przewodniczący. Panie i Panowie Radni. Wartość mienia 

Województwa Lubuskiego na dzień 31 grudnia 2012 roku wynosiła 3  556 786 944 zł. Całe mienie jest 

w tej chwili gospodarowane przez 42 jednostki organizacyjne wojewódzkie z czego największym 

gospodarzem i największym majątkiem dysponuje Zarząd Dróg Wojewódzkich, gdzie wartość dróg 

wojewódzkich o długości 1 556 km wynosi 2  812 666 tys. zł. Województwo Lubuskie posiada akcje 

oraz udziały w spółkach. Wartość akcji na dzień 31 grudnia 2012 roku wynosiła 6  979 tys. zł, natomiast 

udziały w spółkach wynosiły 60 181 tys. zł. Ogólnie wartość mienia w roku 2012 wzrosła w stosunku 

do roku 2011 o 1,47%. Nie wiem czy coś jeszcze by Państwa interesowało. Szczegółowy wykaz 

wartości całego mienia użytkowanego przez poszczególne jednostki stanowią załącznik do informacji 

o mieniu w formie tabelarycznej z wyszczególnieniem poszczególnych jednostek organizacyjnych 

i wartości ich mienia.  
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Sprawozdanie o stanie mienia Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Nie widzę 

pytań ani uwag. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie. Proszę 

przechodzimy teraz do następnego punktu. Proszę o przedstawienie opinii i wniosków Komisji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa, 

Pan Przewodniczący Robert Paluch. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia pozytywna.   

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę 

o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Pana Przewodniczącego Czesława 

Fiedorowicza.  

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę 

o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Przewodniczący Zbigniew 

Kołodziej. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuje. Proszę 

o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Przewodniczącą Panią Bożenę 

Osińską. 
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę o opinię Komisji 

Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Pan Edward Fedko. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Fedko: 

Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę 

o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów Pan Wiceprzewodniczący Komisji Tadeusz Pająk. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna.    

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę 

o przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej dotyczącej sprawozdania finansowego, sprawozdania 

z wykonania budżetu województwa za 2012 rok oraz informacji o stanie mienia Województwa 

Lubuskiego. Proszę Pana Przewodniczącego Zbigniewa Kościka.   

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę 

o przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi 

Województwa Lubuskiego przez Pana Zbigniewa Kościka, Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej. 
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Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Wniosek Komisji Rewizyjnej o udzielenie 

absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego z wykonania budżetu. 

 

Wniosek Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 maja 2013 r. w sprawie 

udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Mamy 

również Pana Wiceprzewodniczącego Tadeusza Ardellego. Proszę Pana Wiceprzewodniczącego 

Tadeusza Ardellego o odczytanie uchwały Nr 342/2013 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze w sprawie wydania opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego o udzielenie absolutorium dla Zarządu Województwa Lubuskiego z tytułu 

wykonania budżetu za 2012 rok.   

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli odczytał uchwałę Nr 342/2013 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 23 maja 2013 rok 

w sprawie wydania opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego o udzielenie 

absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego z tytułu wykonania budżetu za 2012 r.  

   

Uchwała Nr 324/2013 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 

23 maja 2013 r.  stanowi załącznik nr 34 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Panu 

Wiceprzewodniczącemu. Czy są wystąpienia Klubowe? Proszę Pan Radny Robert Paluch. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Szanowni Państwo. Pani Marszałek. Wysoki 

Zarządzie. Pozwoliłem sobie zrobić taką analizę w zasadzie Państwa działalności budżetowej w trochę  

szerszej perspektywie czasu. Dlatego, że to co przedstawiła Pani Skarbnik oczywiście pokazuje pewną 

politykę finansową naszego województwa na przestrzeni roku 2012, ale warto pochylić się i pokazać 

jak te wskaźniki się mają do tego w jakim Państwo stanie zastawaliście finanse publiczne województwa 

lubuskiego, w jakim stanie jesteśmy dzisiaj i w którym kierunku zmierzamy. W związku z powyższym 

sam budżet jako dokument, o czym odpowiednie organy wyraziły swoje zdanie, w sposób merytoryczny  

został przedstawiony i został jakby zakwalifikowany, jeśli chodzi o działy, rozdziały, paragrafy, jeśli 

chodzi o ustawę o finansach publicznych poprawnie i tutaj jakby nie ma wątpliwości. Jednak tak jak Pani 

Marszałek powiedziała pokazując tutaj pewne rzeczy, które udało się w pewnej perspektywie czasowej 
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do dnia dzisiejszego zrobić dla województwa lubuskiego. Ja bym chciał Państwu pokazać, unaocznić 

w jakim,  w mojej ocenie bardzo trudnym stanie znalazł się dziś budżet województwa lubuskiego, 

a zrobię to od 2008 roku, bardzo króciutko 5 do 10 minut. Proszę zwracać tylko uwagę na te slajdy, 

które pokazuję. Szanowni Państwo te wskaźniki, dochody województwa lubuskiego 2008 roku 

pozwoliłem sobie do 2013. Wykonanie to jest kolor niebieski, plan kolor taki bordowy. Mamy 

już wykonane 2012 rok. 2008 rok 350 mln, dzisiaj 440 mln zł, te odchylenie w 2009 wynika z tego, 

że obowiązywała stara ustawa o finansach publicznych. Środki unijne, te które nie były przydzielone 

województwu lubuskiemu w żaden sposób nas nie dotyczyły, przechodziły przez budżet więc ten skok 

taki jest. To jest jakby najmniejszy problem w tym wszystkim. Warto zwrócić uwagę jakie mamy 

dochody z CIT-u i PIT-u,  czyli te realne wartości, które Lubuszanie jako podatki odprowadzają, 

a wiadomo, że podatki się odprowadza od wynagrodzeń, które się ma, więc warto to prześledzić. 

Szanowni Państwo w czasie kiedy Prawo i Sprawiedliwość rozliczało się, że tak powiem z rządzenia, 

również tu w Sejmiku Województwa Lubuskiego ze współrządzenia, dochody z PIT-u i CIT-u wynosiły 

28,4% wartości budżetu i było prawie 100 mln zł. Rok 2009, 2010 pewien znaczący, że tak powiem 

spadek i pewna stabilizacja. 2011 - 91,7. W tej chwili 2012 - 86,1. Tamta prognoza w mojej ocenie jest 

mocno wirtualna, te 95 mln zł. Pozwoliłem sobie pewną, że tak powiem diagnozę przeprowadzić 

o ile żeśmy spadli. Spadliśmy z tego PIT-u i z CIT-u o 15% w kwotach bezwzględnych, gdyby 

uwzględnić inflację tego czasu to już by było 30%, a jeszcze trzeba pamiętać o tym, że w międzyczasie 

nastąpił nieznaczny, ale jednak wzrost udziału województwa lubuskiego w tymże podatku, czyli realna 

kwota, którą dzisiaj otrzymujemy z tychże podatków jest o 36% niższa od tej, która była w 2008 r. 

Zadaję pytanie, Lubuszanie my również słyszeliśmy takie hasła „skok cywilizacyjny”, rozwój 

gospodarczy województwa, podnosi się zamożność mieszkańców. Szanowni Państwo jak się podnosi 

zamożność mieszkańców skoro mniej zarabiamy o tak znaczące kwoty jeśli chodzi o swoje budżety 

i również budżety firm. Jeśli firmy nie zarabiają no to przecież to też są realne jakby zarobki i również 

menadżerów itd. itd., również województwa lubuskiego, ale również zwykłych Lubuszan. 

Tak to wygląda. Ten skok cywilizacyjny mniej więcej wygląda tak, że mamy w tych kwestiach 36% 

mniejszą kwotę. Kolejna rzecz to już taka sztandarowa od 2008 r. Zobaczcie Państwo jak się 

gospodarka mieszkaniowa plasuje. Jak my kreatywnie, bardzo kreatywnie do budżetu podchodziliśmy, 

no znaczy my województwo lubuskie, Zarząd Województwa Lubuskiego, również Sejmik. Bo oczywiście 

wypowiadam się jako jeden z 30 Radnych. 2008 r. - plan 19 mln, wykonanie 2 mln itd. itd. W 2011 r. 

kiedy Pani Marszałek jakby przejęła ster i wydawało się, że wtenczas bierze pewną odpowiedzialność 

i rozsądek za to co robi, zaplanowała mnie więcej na tym realnym poziomie, który został wykonany. 

Jednak rok 2012, kolejny rok kreatywnej księgowości. Jedna ze studentek Uniwersytetu Wrocławskiego 

ekonomii pytała mnie, skoro tak dobrze, bo pisze prace magisterską. Skoro tak dobrze te wskaźniki 
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wychodzą to dlaczego ten stan finansów publicznych generalnie jest taki zły. Pokazałem jej właśnie 

m.in. ten wykres, on się znajdzie w tej pracy magisterskiej. Bo ta praca magisterska dotyczy 

problematyki zadłużenia kraju na przykładzie samorządu województwa lubuskiego. Jak obroni 

to pokażę Pani Marszałek tą pracę. Jak to wygląda, no szczyt kreatywności budżetowej. To jest właśnie 

gospodarka mieszkaniowa jeśli chodzi o cyfry. Kolejna sprawa, wydatki budżetowe. Nie zwracałbym 

aż tak bardzo uwagi, że tam było 340, 777, to są oczywiście ważne kwoty. Bardziej ważną rzeczą jest 

jaka jest zawartość tych kwot. Zwróćcie Państwo uwagę. Wartość inwestycji na drogach wojewódzkich 

2008 rok – 112 mln zł, wtenczas jeszcze środki unijne były w sensie działów, wydziałów jeśli chodzi 

o przygotowanie aplikacji, były gotowe, czyli w sensie uruchomienia Lubuskiego Regionalnego 

Programu Operacyjnego, ale to były jeszcze można powiedzieć środki, które głównie pochodziły 

z budżetu województwa lubuskiego – 112 mln zł - 33% wartości budżetu, później wzrost 173, jakaś 

stabilizacja 3 letnia, to też oczywiście się bierze ze środków Unii Europejskiej, ale mamy rok 2012, gdzie 

nieporównywalnie wzrosła wartość budżetu z 340 do 446 mln zł na drogi wojewódzkie wydaje 

się 94 mln zł. My często debatujemy na Komisji Gospodarki i oczywiście ja tu się z Edwardem zgodzę, 

że warto przejąć tą drogę krajową dzisiaj, ale przy tej mizerii budżetowej to ja nie wiem jak my będziemy 

te drogi utrzymywać, to jest prawie 1 600 km dróg. Wartość jakby budżetu to jest tylko 21,1% - 94 mln 

zł. Przyszły rok ma być jeszcze gorzej 70,3 mln zł i teraz warto się zastanowić. Pani Marszałek 

powiedziała - mamy dokumenty programowe. W tych dokumentach programowych jest x inwestycji, 

również ta sztandarowa - most w Milsku, jeśli chodzi o drogi wojewódzkie. Za co my chcemy te drogi 

wojewódzkie wybudować, mając taką sytuację? Nie wiem. Kolejna sprawa, pozwolę sobie pokazać 

jak wygląda zarządzanie kadrą, czyli  taka gospodarność w zarządzaniu środkami publicznymi i mimo 

wszystko dość taka delikatna kwestia dla mieszkańców w sytuacji kiedy my mamy coraz gorszą 

sytuację gospodarczą i otwarcie mówmy o tym. Szanowni Państwo obciążenia z tytułu utrzymania 

administracji publicznej 2008 r. - 29,2 mln zł 8,5%, 2012 r. - 60,9 mln. W 2008 roku już mieliśmy 

departamenty uruchomione, był Departament Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego, EFS 

itd., o ile pamiętam około 500 urzędników pracowało. Proszę mi powiedzieć - dlaczego my idziemy 

w tak ślepą uliczkę, 60 to jest ponad dwukrotny wzrost, gdyby wziąć nawet wartość inflacji, nawet trochę 

więcej niż wartość inflacji to byłoby 30 kilka mln zł, mamy 69. Pani Marszałek mechanizm, który 

przekracza pewne wielkości jakby ludzkie, pewne wielkości personalne nad wielkość po prostu 

źle funkcjonuje. Ja ostatnio pracowałem w kilkuosobowym zespole i okazało się, że jak ten 

kilkuosobowy zespół pracował dłużej, ale było mniej osób to zrobiliśmy po prostu swoją pracę w dwa 

razy szybszym czasie. Być może za większe pieniądze. Warto się zastanowić w dłuższej perspektywie 

czasu, do czego to zmierza. Dlaczego dlatego, że za chwilę pokażę kolejny wskaźnik i tutaj co by nie 

powiedzieć chociaż tą tendencję trzeba wyhamować. Ja już nie mówię, że wrócimy do roku 2008, 
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ale ona już ta krzywa niech nie idzie tak do góry, do 64. Do ilu jeszcze będzie szła do góry? Jeśli 

mówimy o zamożności mieszkańców to być może, ale nie wiem zaplecze kadrowe, partii rządzącej 

może jest bardziej zamożne, ale mieszkańcy jak Państwo widzicie nie bardzo i te wskaźniki pokazują, 

że to nie idzie w dobrym kierunku. Jeszcze jedna kwestia. Obsługa długu publicznego z pominięciem 

spłat kredytów i pożyczek, po prostu odsetek ile płacimy za to, że jesteśmy zadłużeni. 2008 r. - 2,3% - 

8 mln zł, 2012 – 11,5 mln zł, 2013 – 17,5 mln, to pewnie wynika z tego mechanizmu, który Państwo 

chcecie wziąć, krótko mówiąc jeśli się jeszcze zadłużymy to będziemy musieli za tą obsługę dużo więcej 

zapłacić. Pani Skarbnik też często pokazuje, że mamy spłatę na poziomie wartości 4%, ta która może 

być 15%. Dobrze w porządku, ja się zgadzam z tym, ale Pani Skarbnik tu się nie ma z czego cieszyć. 

Wie Pani dlaczego bo my płacimy tylko odsetki. Jeśli będziemy w tym kierunku szli, jeżeli będziemy 

spłacać tyle zadłużenia co w roku 2012 to spłacimy swoje zobowiązania za 35 lat i chyba 4 miesiące. 

Przypomnę Państwu, że w tamtym roku, czyli po 32 latach spłaciliśmy zadłużenia Gierka, czyli 

będziemy spłacać dłużej obecne zadłużenie w tempie roku 2012 niż spłacaliśmy długi gierkowskie jako 

Państwo. Tak to wygląda. Jeśli będziemy pożyczać tyle samo mniej więcej na tym poziomie ile oddawać 

w tym roku to nie spłacimy nic, a zapłacimy 400 mln zł obsługi przez te 30 kilka lat. Katastrofa. Ja nie 

wiem dokąd my zmierzamy. Szanowni Państwo! W tej sytuacji, jakby mam powiedzieć, że Państwa 

polityka finansowa nie jest polityką odpowiedzialną i Klub Prawa i Sprawiedliwości w tej sytuacji nie ma 

innego wyjścia jak głosować przeciw udzieleniu absolutorium. Dziękuję. 

 

Wystąpienie klubowe Klubu Radnych Prawa i sprawiedliwości stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

                                                                                                                                                              

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo za to 

wystąpienie. Proszę, czy są jeszcze wystąpienia klubowe? Pan Przewodniczący Edward Fedko. 

Zapraszam. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej Edward Fedko: Panie 

Przewodniczący. Pani Marszałek. Wysoki Sejmiku. Przyznać musimy, jako Klub, że ocena realizacji 

zeszłorocznego budżetu Województwa Lubuskiego jest niezwykle trudna, bowiem ten budżet był tak 

naprawdę mało dynamiczny, anty inwestycyjny, marginalizujący wsparcie jednostek samorządu 

terytorialnego, zmniejszający dotacje dla popularnych i cieszących się dużym powodzeniem programów 

narodowych. Budżet roku 2012 wprawdzie uwzględniał podstawowe założenia rozwoju gospodarczego 

wynikającego z dokumentów strategicznych, wieloletniego planu inwestycyjnego, zadań rocznych, 

ale był wielokrotnie w trakcie roku zmieniany, stąd też w układzie prezentowanych w sprawozdaniu cyfr 

jego realizacja jest prawidłowa. Potwierdzają to pozytywne opinie Regionalnej Izby Obrachunkowej, 
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Komisji Budżetowej, Komisji Rewizyjnej Sejmiku oraz niezależnego biegłego rewidenta. Niestety 

zdaniem Klubu Radnych SLD był to jeden z gorszych budżetów w historii Województwa Lubuskiego. 

Wykonanie dochodów na poziomie 91,4% oraz wydatków na poziomie 88,11% przy stosunkowo niskim 

deficycie pozwalają określić, iż ten budżet jest budżetem stagnacji i przetrwania. Był to budżet nie 

dynamicznie zarządzany zmierzający do wzrostu, ale biernie administrowany. Tradycyjnie już jak, 

co roku nie uzyskano założonych wpływów z tytułu udziałów w podatku CIT, PIT, co oznacza stagnację  

w rozwoju naszego regionu i wzrostu bezrobocia. Mimo wielu krytycznych uwag związanych  

z funkcjonowaniem Zarządu pamiętamy o tym, że udzielenie absolutorium oznacza stwierdzenie 

prawidłowości działań finansowych organu wykonawczego, jakim jest Zarząd Województwa  

w określonym przedziale czasowym, a z formalnego punktu widzenia w tym względzie nie stwierdzono 

nieprawidłowości. Ale sesja absolutoryjna to również możliwość dokonania oceny funkcjonowania 

organu wykonawczego za okres minionego roku, wskazanie osiągnięć, ale również skierowanie 

krytycznych uwag w stosunku do podejmowanych działań z nadzieją, że w kolejnym roku budżetowym 

te uwagi zostaną uwzględnione. Niestety jako Klubowi trudno nam jest w przeciwieństwie do lat 

poprzednich wskazać pozytywne aspekty działalności Zarządu, natomiast jest długa lista krytycznych 

uwag do jego funkcjonowania i podejmowanych decyzji. Najistotniejsza sprawa to kontynuacja zmian 

składu Zarządu świadcząca o małej stabilizacji organu wykonawczego naszego samorządu, ale również 

o braku doświadczonej i sprawnej w działaniu ustabilizowanej kadry głównego koalicjanta, potrafiącej 

skutecznie zarządzać województwem w wielu obszarach działalności. Ze zdumieniem obserwujemy 

pozbawianie poszczególnych członków Zarządu ich kompetencji, uprawnień na rzecz jednoosobowych 

decyzji w Zarządzie. Zarząd Województwa Lubuskiego w roku 2012 po raz kolejny zmniejszył poziom 

dofinansowania budowy boisk sportowych w ramach programu „Moje boisko Orlik 2012”. Oczywiście 

również za sprawą koalicyjnej większości w Sejmiku. Odnieśliśmy wrażenie przy ustalaniu budżetu 

na rok 2012, że w tej kwestii doszliśmy do porozumienia gwarantującego środki w budżecie na poziomie 

33% wartości inwestycji, nie więcej niż 300 tys. zł, jak to było zapisane w programie. Niestety Zarząd tej 

obietnicy nie dotrzymał, a efektem było wybudowanie tylko 9, zamiast 20 boisk w ramach  „Orlika”. 

Podobna sytuacja dotyczyła dofinansowania rewitalizacji obiektów zabytkowych wpisanych do rejestru 

Lubuskiego Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. W budżecie Województwa Lubuskiego na rok 

2013, na rok 2012 wpisano łączną kwotę na ten cel wynoszącą 500 tys. zł. Opozycyjne Kluby 

wnioskowały o przeznaczenie na ten cel 1 mln zł. Niestety to nie zostało zrealizowane. Wiele 

zamieszania w ubiegłym roku wywołały końcowe prace nad Planem Zagospodarowania Przestrzennego 

Województwa Lubuskiego, dokumentu niezwykle ważnego z punktu widzenia planowania 

strategicznego i rozwoju regionu. Jak wynika z przepisów prawa w Planie Zagospodarowania 

Przestrzennego obligatoryjnie wpisane muszą być główne cele strategii rozwoju regionu. Tak też 
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oczywiście się stało, tylko że za kilka miesięcy przyjęto nową, naszym zdaniem wcale nie lepszą 

Strategie Rozwoju Województwa Lubuskiego i ta sytuacja powoduje, że tak naprawdę zaledwie 

co przyjęty Plan Zagospodarowania Przestrzennego Województwa staje się nie aktualny, bowiem 

nie zawiera aktualnych zapisów związanych ze strategią rozwoju regionu. Konieczna jest zatem jego 

aktualizacja, która nie będzie tylko czasochłonna, ale również i kosztowna. Niezręczną sytuacją 

dla Zarządu był fakt, że przy uchwalaniu planu nikt nie potrafił tak naprawdę powiedzieć jakie były jego 

koszty. Podawane kwoty od 600 tys. do 2,4 mln zł były rzeczywiście bardzo rozbieżne. Myślę, że ten 

aspekt finansowy powinna również zbadać, co najmniej Komisja Rewizyjna. W Dziale 851 „Ochrona 

Zdrowia” wykonanie planowanych wydatków nie jest zaskoczeniem bowiem to tylko 4 mln zł, czyli 

zaledwie 0,89% wydatków budżetu województwa. Tyle Zarząd przeznaczył na wsparcie remontowo- 

inwestycyjne podległych sobie ZOZ-ów, które z przychodów pokrywają przede wszystkim koszty 

bieżące. Z przedłożonego przez Zarząd sprawozdania wynika, że bardzo znacznie wzrosły 

zobowiązania i rezerwy na nie utworzone. W szpitalu  w Zielonej Górze 43% do kwoty 67,5 mln,  

w Ciborzu 17%, w Świebodzinie 140%, w Gorzowie nie wiadomo. Źródła Urzędu Marszałkowskiego 

mówią o wzroście z 257 mln z końca 2011 do 271 mln na 31 grudnia 2012. Źródła nie oficjalne, 

że w opinii biegłego widnieje kwota 279,6 mln zł to wzrost o 21 mln zł. Bardzo znaczny bo o 112 % 

do kwoty 67,5 mln wzrosły zobowiązania wymagalne. To samo z krótko terminowymi, w tym za dostawy  

i usługi wzrost o 18 mln zł. Sam wynik finansowy szpitala, który od miesięcy zapowiadany jest 

do przekształcenia w spółkę jest sprawą zupełnie nie jasną. Zamieszczone na stronie internetowej 

materiały na sesję i dokumenty mówią o stracie 3.670 tys. zł. Nie oficjalnie wiemy, że w rachunku 

zysków i strat szpitala odnotowano zysk 2.619 tys. zł. Jeśli to fakt, to wnioskujemy na przyszłość i teraz 

również o zdecydowanie rzetelniejsze przygotowanie dokumentów dla radnych. Nie po raz pierwszy 

wprowadza się nas w błąd. Przy uchwale o przekształceniu szpitala w spółkę też wszystko miało 

być gotowe, a kolejne terminy przestały być aktualne. Aktualne za to są niewiadome, o których głośno 

mówiliśmy na lutowej sesji Sejmiku. Jeśli mówimy o służbie zdrowia to warto odnotować również fakt 

dużych perturbacji dotyczących  przeprowadzenia konkursu na dyrektora LORO w Świebodzinie, 

co w konsekwencji doprowadziło do obniżenia poziomu funkcjonowania tej bardzo cenionej w regionie  

 i w kraju specjalistycznej placówki. Nadal Zarząd Województwa nie posiada pomysłu na rozwiązanie 

narastających problemów szpitala w Międzyrzeczu. Natomiast karuzele kadrowe na funkcjach 

dyrektorów szpitali w Gorzowie, w Międzyrzeczu oraz na stanowisku dyrektora Departamentu Zdrowia 

Urzędu Marszałkowskiego nie przynoszą oczekiwanych efektów. Specyfiką tego Zarządu i tej koalicji 

jest brak woli do akceptacji inicjatyw i pomysłów Klubów opozycyjnych, choćby dotyczyły one bardzo 

ważnych, często nie cierpiących zwłoki spraw. Przykład to inicjatywa Klubów opozycyjnych  

w sprawie stanowiska dotyczącego drogi ekspresowej S3. Przygotowane przez Klub Radnych PiS 
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stanowisko bardzo stonowane, ale jednocześnie konkretne i stanowcze, które zostało również poparte 

przez Klub SLD zostało storpedowane przez radnych Platformy Obywatelskiej i Polskiego Stronnictwa 

Ludowego, tylko dlatego, że jego autorem była opozycja. Następnie radni koalicyjni skazali radnych  

i zaproszonych gości na ponad dwu godzinne czekanie po to, by skleić byle jak na kolanie swoje 

stanowisko, stanowisko PO i PSL. Wykazali tym samym szczyt swojej próżności. Podobny mechanizm 

działania zafunkcjonował przy opracowaniu nowelizacji Statutu Województwa Lubuskiego. Powołana 

przez Sejmik specjalna Komisja pracowała prawie cztery lata i w zasadzie nie było żadnych większych 

kontrowersji. Zgłaszane propozycje zmian przyjęte zostały przez poszczególne Komisje Sejmiku i Kluby 

Radnych. I w ostatnim momencie radni koalicyjni wprowadzili propozycje zmian dotyczącą sposobu 

ustanowienia głosowania jawnego imiennego po to tylko, by pokazać, że nie ważne co głosujemy, 

ale ważne co możemy sobie przegłosować mając przewagę jednego głosu w Sejmiku. Przyjmując 

tę zasadę Status Województwa mógłby zawierać tylko jedno zdanie - koalicja może wszystko i basta.  

W ubiegłym roku ogromne pieniądze wydano na auto reklamę Zarządu w mediach, zarówno tych 

publicznych, jak i tych komercyjnych. W tej sprawie składałem interpelacje, zapytania. Odpowiedź 

dla mnie jest szokująca. Tak naprawdę odnoszę wrażenie, że niektóre regionalne media komercyjne 

bez potężnych środków publicznych samorządu lubuskiego nie utrzymały by się na rynku. Natomiast 

zabawnie przedstawia się sytuacja w programie „Ring”, emitowanym przez jedną z regionalnych stacji 

telewizyjnych. Sama nazwa programu sugeruje potencjalnemu telewidzowi, że będzie to ciekawy 

pojedynek co najmniej dwóch uczestników koalicji i opozycji, którzy przedstawią swój punkt widzenia 

na ważne sprawy dotyczące regionu. Tak też początkowo się działo. Natomiast w momencie, kiedy 

podnoszone problemy przez przedstawicieli opozycji stały się nie wygodne dla aktualnej koalicji, 

przestano zapraszać ich do dyskusji. Aktualnie w ramach ringu członkowie Zarządu oraz radni koalicyjni 

rozmawiają sami z sobą, sami zadają sobie pytania i sami na nie odpowiadają. Serdecznie gratulujemy 

takiej postawy. Jeśli tak będą przedstawiane i realizowane wszystkie sprawy, jak w tym programie 

to nasz piękny region, który ciągle zapowiadany jest jako zielona kraina nowych technologii i wszelkiej 

szczęśliwości, stanie się regionem czarnej dziury i beznadziejności. Niemniej jednak, tak jak już 

zaznaczyłem na początku mojego wystąpienia absolutorium oznacza stwierdzenie prawidłowości 

działania finansowego organu wykonawczego, jakim jest Zarząd Województwa w określonym przedziale 

czasowym. Klub Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej, jako Klub opozycyjny, a jednocześnie 

biorący odpowiedzialność za rozwój regionu daje swoim członkom swobodę głosowania w sprawie 

udzielenia Zarządowi Województwa absolutorium za rok 2012 z nadzieją Pani Marszałek, szanowni 

członkowie Zarządu, że obecna koalicja wyrazi większą wolę współpracy z Klubami opozycyjnymi 

w strategicznych dla naszego regionu sprawach. Dziękuję.  
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Wystąpienie klubowe Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej stanowi załącznik nr 36 

do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Panie 

Przewodniczący. Proszę, czy są jeszcze wystąpienia klubowe? Nie widzę, wobec tego dziękuję. Proszę, 

Pan Radny Turczyniak, Klub Radnych Platformy Obywatelskiej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Leszek Turczyniak: Szanowna Pani Marszałek. Szanowny Panie 

Przewodniczący. Szanowni Radni. W imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej pragnę 

podkreślić, że przedłożone sprawozdanie w pełni obrazuje wykonanie budżetu województwa za rok 

2012. Sprawozdanie spełniło wszelkie wymogi wynikające z przepisów o finansach publicznych, 

co potwierdza fakt uzyskania pozytywnej opinii przedłożonej przez Zarząd Województwa  

w sprawozdaniu z wykonania budżetu, wydanej przez Regionalną Izbę Obrachunkową. Za pozytywną  

ocenę wykonania budżetu za 2012 r. przemawia fakt niemal, że precyzyjnego wykonania budżetu 

po stronie dochodowej. Dochody zaplanowane u budżecie województwa za rok 2012 zostały 

zrealizowane w 91,40%. Z kolei po stronie wydatków wykonanie wyniosło 88,11%. O prawidłowości 

wykonania budżetu przez Zarząd świadczą obiektywne argumenty stwierdzone przez powołaną do tego  

niezależną instytucję jaką jest Regionalna Izba Obrachunkowa, która po dokonaniu szczegółowej 

analizy stwierdza, że wykonany plan oraz  wykonanie dochodów i wydatków  budżetowych oraz 

przychodów i rozchodów są zgodne z uchwałami budżetowymi i sprawozdawczością  budżetową.  

W budżecie Województwa Lubuskiego zachowana została równowaga dochodów i wydatków bieżących 

w rozumieniu ustawy o finansach publicznych. Łączna kwota długu województwa na koniec 2012 r. 

stanowi kwotę 203.311.874,70 zł, to jest 46,3% wykonanych dochodów ogółem i nie przekracza 

wskaźnika ustawowego 60% określonego w ustawie o finansach publicznych. Kwota spłaty zobowiązań  

województwa przypadających w roku bieżącym 2012 stanowi tylko 3,9% planowanych dochodów 

i nie przekracza granicznego wskaźnika ustawowego 15% określonego w ustawie o finansach 

publicznych. Niezmiernie ważny argument stanowi fakt dotyczący deficytu, który wyniósł na koniec 2012 

r. zaledwie 7 mln 274 tys. zł, przy zakładanym 26 mln 249 tys. zł. Potwierdza to bezpieczną politykę 

finansową realizowaną przez Zarząd Województwa, niezmiernie istotną w czasach kryzysu i trudnych 

dla samorządów wszystkich szczebli. Dochodami budżetu Województwa Lubuskiego, jak wiadomo 

są dotacje celowe, udziały w wpływach z podatku dochodowego od osób prawnych i podatku 

dochodowego od osób fizycznych, pozostałe dochody oraz subwencje. Należy zatem pozytywnie ocenić 

pod względem działalności Zarządu, który w sposób prawidłowy dążył do wykorzystania przypisanych 

prawem dochodów własnych. Poziom realizacji zadań zaplanowanych w budżecie Województwa 
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Lubuskiego w 2012 r. świadczy o bezpiecznym, gospodarnym i przemyślanym wydawaniem 

publicznych pieniędzy. Budżet 2012, jak na trudne dla samorządów czasy był odważny 

i proinwestycyjny. Najwięcej działo się w inwestycjach okołotransportowych, które pochłonęły 

stosunkowo dużą pulę pieniędzy, ponieważ blisko 40% ogółu wydatków wykonanych oraz melioracji 

blisko 20% ogółu wydatków wykonanych. Najważniejsze inwestycje, które zrealizowano i te, które 

są w trakcie realizacji to przede wszystkim obwodnica Nowej Soli, Nowego Kisielina, wiele odcinków 

dróg przebudowano lub wzmocniono ich nawierzchnię. Część tych zadań udało się zrealizować 

w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 2007-2013. Zabezpieczenie 

przeciwpowodziowe to kolejna mocna strona wykonania budżetu. Za ponad 30 mln zł  udało 

się przebudować i  zmodernizować wiele kilometrów wałów przeciwpowodziowych na Warcie, Odrze 

oraz mniejszych rzekach: Szprotawa i Postomia. Wybudowano też zbiornik małej retencji w Gminie 

Czerwieńsk. Około 39 mln zł wydatkowane zostało na przewozy kolejowe w województwie lubuskim. 

Natomiast komunikacja lotnicza na trasie Zielona Góra/Babimost – Warszawa – Zielona Góra/Babimost 

zasilona została ponad 6 mln zł. Ze środków budżetowych skorzystał także Wojewódzki Ośrodek Sportu 

i Rekreacji w Drzonkowie. Udało się między innymi odremontować obiekty sportowe, wybudować 

boisko do piłki siatkowej, plażowej i zrealizować projekt „e-Drzonków”, dzięki czemu możemy 

się pochwalić nowoczesną infrastrukturą służącą rozwojowi sportowych talentów naszego 

województwa. Realizacja budżetu potwierdza fakt, iż województwo lubuskie to nie tylko nowoczesne 

drogi, budynki, nie zapomniano również o tak zwanym czynniku ludzkim. Utworzono dwa Ośrodki 

Wsparcia Ekonomii Społecznej w Zielonej Górze i Gorzowie, dzięki któremu będzie możliwa 

efektywniejsza walka z bezrobociem. Zrealizowano również inwestycje w sferze kultury. Zakończono 

między innymi pierwszy etap rewitalizacji teatru im. Juliusza Osterwy w Gorzowie, place budowlane 

wykonane także na terenie Muzeum w Ochli. Znaczącą pomoc finansową uzyskały też gminy Brody, 

Kargowa i Wschowa, którym bez tej pomocy być może nie udało by się tak ważnych dla nich zadań 

zrealizować. Również w zakresie ochrony zdrowia pomimo mniejszych środków udało się wykonać 

w naszych jednostkach ochrony zdrowia szereg niezbędnych inwestycji służących do poprawy 

standardów leczenia pacjentów. Zmodernizowano między innymi wybrane oddziały w szpitalach 

wojewódzkich w Gorzowie i w Zielonej Górze. Spore środki przeznaczono również na modernizację 

obiektów w Zaborze i w Ciborzu. Przedstawiona struktura wydatków w pełni obrazuje, że głównym 

kierunkiem działalności samorządu jest wsparcie narzędzi niezbędnych dla rozwoju naszego regionu. 

Z opisowej części sprawozdania pozytywnie ocenia się dużą współpracę Zarządu Województwa 

Lubuskiego z pozostałymi jednostkami samorządu w zakresie realizacji wspólnych zadań, jak i również 

dużego wsparcia dla zadań realizowanych przez powiaty i gminy. Na uwagę i oddzielne uznanie 

zasługuje fakt znacznej  współpracy i wsparcia finansowego Zarządu Województwa Lubuskiego 
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dla organizacji pozarządowych, których aktywność pozytywnie wpływa na integrację środowisk 

społecznych. Wzmacnianie ich aktywności społecznej, co w znaczny sposób przyczynia się tym samym 

do budowy społeczeństwa prawdziwie obywatelskiego w naszym regionie. Rzetelne wykonanie budżetu 

wymagało od Zarządu zdecydowanych, często trudnych, ale przy tym trafnych decyzji. Od dyrektorów 

Departamentów wymagało to sprawności działania i pełnego zaangażowania, a od Pani Skarbnik 

czujnego monitorowania sytuacji finansowo ekonomicznej. Na zakończenie należy pogratulować Pani 

Marszałek niezwykle ciężkiej pracy na rzecz rozwoju naszego województwa popartej widocznymi 

efektami, a także konsekwencji  w działaniu, dbałości o ciągły rozwój regionu, co można podsumować 

krótką sentencją: efekty tej pracy są warte zachodu. Dlatego też Klub Radnych Platformy Obywatelskiej 

doceniając ostatni rok wytężonej pracy Pani Marszałek oraz całego Zarządu Województwa będzie 

głosował za udzieleniem absolutorium Zarządowi  Województwa Lubuskiego. Dziękuję.  

 

Wystąpienie klubowe Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo, Pan Radny Czesław Fiedorowicz, Przewodniczący Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Czesław Fiedorowicz: Z góry 

deklaruję, że moje wystąpienie będzie najgorsze. Ale ponieważ są cztery Kluby to też w imieniu 

Polskiego Stronnictwa Ludowego chcę zabrać głos i powiedzieć, że Klub Polskiego Stronnictwa 

Ludowego będzie dziś głosował za udzieleniem absolutorium, za przyjęciem sprawozdania, ponieważ 

budżet za rok 2012 został wykonany prawidłowo. A w tym budżecie, co nie jest bez znaczenia 

na tle całej Polski i innych 15 województw znacząco ograniczony został deficyt budżetowy, nie było 

żadnych defraudacji środków publicznych. Nie było żadnych zaniedbań, które rzutują na wykonanie, 

na wydanie pieniędzy publicznych. Tutaj złożono wiele słów podziękowań Zarządowi. Ja chciałem 

złożyć podziękowania wszystkim pracownikom Urzędu Marszałkowskiego i pracownikom jednostek 

podległych, bowiem to Wy Państwo, czy za waszym pośrednictwem, niektórzy z kierowników tych 

jednostek są tu obecni, pracujecie na rzecz wykonania budżetu tego województwa. Budżetu w czasach, 

w których, nie mam oczywiście takiego pięknego filmu jak Robert Paluch mówiący o tym, na jakim 

tle jest Polska w Europie, jak wygląda sytuacja finansów publicznych w innych krajach, jak w innych 

województwach. Ja się nawet cieszę, że Marszałkiem Województwa Podkarpackiego został Marszałek 

z Prawa i Sprawiedliwości, ponieważ wreszcie będzie można pokazać, że te same problemy, które 

są w województwie lubuskim są też na Podkarpaciu mimo tego, że rządzi tam Marszałek z Prawa  

i Sprawiedliwości, ponieważ Polska wbrew wielu poglądom  nie jest wcale Zieloną Wyspą. Jest częścią, 
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czy też lubuskie jest częścią Polski, która żyje w takich, a nie innych realiach. Jestem radnym tego 

Sejmiku i jak wysłuchałem wystąpienia mojego kolegi Edwarda Fedko, Przewodniczącego Klubu SLD 

to tak sobie pomyślałem, jak bym był trochę w innym Sejmiku. Ponieważ w naszym Sejmiku i dziękuję 

za to Zarządowi i wszystkim nam, propozycję radnych Klubów opozycyjnych traktuje się bardzo 

poważnie, niemalże z nabożeństwem. Dlatego, kiedy Pan Radny Bartkowiak i słusznie uznawany 

za tego, który walczył tak o to, żeby z budżetu wyasygnować kilka set tysięcy na Memoriał Wagnera, 

chodź jest z Klubu opozycyjnego ten wniosek został przyjęty przez Zarząd i ten Memoriał otrzymał 

dofinansowanie. I nie przypominam sobie, żeby z Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego ktoś zabiegał 

o jakieś szczególne zadanie i był traktowany jako bohater takiego zadania. To nie chodzi oto z jakich 

Klubów jesteśmy, jeśli coś służy dobru  województwa trzeba to popierać. Jeśli Pan Radny Paluch 

walczył o to, żeby kwotą 300 tys. dofinansować statki na słynny projekt „Odra dla turystów 2014”, który 

promuje głównie Nową Sól to chodź jest z Klubu opozycyjnego Prawa i Sprawiedliwości to za tymi 

300 tys. wszyscy głosowali. Skończę tą wyliczankę, ponieważ wiemy na Komisjach, na posiedzeniach  

i warto sprawdzić, gdyż mówimy o tym, że debata nad absolutorium jest debatą oceniającą cały rok. 

Chyba 90% uchwał, które podejmujemy, podejmujemy przy akceptacji wszystkich Klubów. Jeśli te 10%, 

a może nawet mniej, które wymagają tylko poparcia Klubów koalicyjnych to mówi dobrze o waszej 

postawie, za co dziękuję, że w tych 90% w ubiegłym roku 2012 popieraliście Państwo te uchwały, 

co mówi o jednolitości zachowania, o mądrości Klubów opozycyjnych, ale też nie zauważyłem takich 

zjawisk szykanowania. Klubowi SLD przyrzekam w imieniu PSL, jeśli będzie składał wnioski imienne,  

a one nie mają cechy burzenia i przedłużania w nieskończoność trwania sesji Sejmiku przypominam, 

że każdy wniosek imienny to jest mniej więcej od pół godziny do godziny przedłużenie trwania sesji 

Sejmiku, to zawsze Polskie Stronnictwo  Ludowe będzie za. Bardzo bym prosił żeby SLD i PiS, kiedy 

do Zarządu trafi wniosek oto, by wszystkie głosowania wszystkich samorządów były jasne, jawne, żeby 

SLD Lubuski i PiS Lubuski  przekonały swoich decydentów o tym, żeby uczynić powszechnym tak, 

jak jest w Sejmie i Senacie, by wszystkie głosowania były jawne. I skończy się ta debata. Ja niestety  

w przeszłości doświadczyłem tego, że nie było zainteresowania z tych Klubów, które dzisiaj to bardzo 

krytykują. Raz jeszcze powtarzam każdy wniosek, czy PIS-u, czy też SLD, który nie ma cech takiego 

działania destruktywnego będziemy popierać. l oczywiście wszyscy zauważamy inwestycje, jakie 

zostały zrealizowane i wydaje mi się, że rok 2012 dla mieszkańców był takim, w którym widzieliśmy 

wiele wzorcowych inwestycji w tym województwie. Oby w tym roku, oby w następnych latach było 

podobnie, ale nie traktujmy tego roku jako nie inwestycyjnego, jako roku, w którym nie możemy 

pochwalić się inwestycjami. Nie chcę powtarzać żadnej z nich, tylko liczby, fakty i dokumenty same 

się tutaj bronią. Oczywiście, proszę Państwa, że nie występuje tutaj, by piać z zachwytu i dokładać 

cegiełkę do jakiegoś triumfalizmu nad tym, co nam się udało dokonać w 2012 roku. Oczywiście, że sam  
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i koleżanka i koledzy z Klubu PSL czasami zwracają uwagę na racjonalność niektórych wydatków, 

choćby na promocję województwa i warto szukać lepszego rozwiązania, warto czasami bardziej 

efektywnie tymi środkami gospodarzyć. Ostatnio zwrócono mi uwagę na taki drobiazg, ale mówiąc  

o pewnym podejściu, ponieważ czasami mamy tego rodzaju zarzuty o to, że nie wiem północną część 

województwa deprecjonujemy, a tu chodzi też o znajomość faktów. Zwrócono mi uwagę na to, że 

w promowaniu różnych atrakcyjnych obszarów Województwa Lubuskiego nie promujemy 

Drawieńskiego Parku Narodowego, choć on nie jest nasz, ale przypominam, że  większość tego parku 

leży na terenie województwa lubuskiego, dokładnie 55 km2, a w zachodnio - pomorskim tylko 54 km2. 

Czyli czasami warto promować coś co nie jest nasze, czy za co nie odpowiadamy, ale rzeczywiście jest 

atrakcją tego województwa. Co do tych materiałów promocyjnych, które są w telewizji. Też słyszę o tym, 

ze jest jakiś program, na którym ponoć radni koalicyjni są zapraszani. Nie znam takiego programu, więc 

nie wiem skąd ta burza. We wszystkich programach, w których uczestniczymy, czy uczestniczą 

przedstawiciele Polskiego Stronnictwa Ludowego są też przedstawiciele, albo PiS-u, albo SLD. 

A jak nie uczestniczymy, to nie mamy do nikogo pretensji o to, że nie uczestniczymy. Wydaje mi się, 

że trochę mniej uwagi na te przesadne aspekty polityczne. Butelką też można rzucać. Ja w piłkę ręczną 

dobrze dosyć grałem i ciężko było mnie butelką, Kolego Radny trafić. Chciałbym podziękować za ten 

wysiłek i tą konstruktywność związaną z wykonaniem tego budżetu. Mam obawy, że przyszłoroczny 

budżet nie będzie, czy tegoroczny budżet nie będzie opatrzony tak wieloma inwestycjami. Ja za nie 

jestem w jakiejś mierze dumny, ale też życzę tej determinacji w tym roku i w ostatnim roku tej kadencji 

samorządu. Dziękuję bardzo.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Sądzę, 

że to jest już koniec wystąpień klubowych. Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos w tym punkcie? 

Nie widzę. Proszę, Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Bardzo dziękuję. Proszę Państwa, nie chcę 

przedłużać, ale niektóre tematy, które zostały poruszone, zwłaszcza przez Kluby opozycyjne wymagają 

wyjaśnienia. Ponieważ nie mogę pozostawić bez komentarza uwagi Pana Radnego Palucha, 

że prowadziliśmy kreatywną księgowość. Ja mam tutaj konkretne dane. Nie wiem skąd Pan dysponował 

tą informacją. Proszę Państwa, skupię się na wykonaniu, ponieważ planować można sobie wielkie 

marzenia, natomiast liczy się wykonanie. I to historyczne wykonanie w zakresie PIT-u przedstawia 

się następująco: 2009 – 18 mln 536 tys. zł, wykonanie 2010 – 18 mln 378 tys. zł, wykonanie 2011 – 

20 mln 614 tys. zł, wykonanie 2012, ubiegły rok – 22 mln 112 tys. zł. Czyli wzrost 107,26%. Z CIT-ów 

natomiast nasz plan był wykonany następująco: wykonanie 2009 – 63 mln 764 tys. zł, wykonanie 2010 
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– 63 mln 645 tys. zł, wykonanie 2011 – 71 mln 058 tys. zł, wykonanie 2012, faktycznie spadło do kwoty  

z 2010 – 63 mln 860 tys. zł. Dlatego, ponieważ zmienił się system i rata za grudzień jest przesunięta 

do płatności w styczniu. Także takie wyjaśnienie Państwu... 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek! 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Ale, ja jeszcze nie skończyłam. Jeżeli Pan 

pozwoli dokończę. To są dane, to są fakty. To nie jest kreatywna księgowość, więc musimy posługiwać 

się liczbami. Ja Państwu Radnym prześlę również te dane, ponieważ my takie analizy naprawdę 

robimy. Natomiast, co do pozostałych Państwa uwag i wniosków, to powinnam przyjąć 

je z zadowoleniem, ponieważ do budżetu tak naprawdę mówiąc, niewiele było zastrzeżeń. Oprócz 

tej kreatywnej księgowości z czym naprawdę się nie zgadzam, ponieważ jest otwarta, przejrzysta i to są 

liczby, które nie kłamią, są w sprawozdaniach. Jedną uwagę chcę powiedzieć do wystąpienia Radnych 

Klubu PiS, że w takich warunkach pracujemy, na jakie nam budżet pozwala. I to nie ten Zarząd zaciągał 

zobowiązania w tak wielkiej wysokości. Pokazaliśmy, to był kredyt 5 mln zł. Proszę to porównać 

do 80 mln zł pożyczki gdy przy władzy był PiS. Także, pozwoli Pan, ale muszę to skomentować, 

ponieważ ta hipokryzja nie powinna mnie zaskakiwać, ale rozliczmy rok 2012, gdzie kredyt wynosił 

5 mln zł. I my nie zadłużamy budżetu. Te długi powstały wcześniej i są historyczne. I stąd ten bilans 

ostateczny, to jest 200 kilka mln, 46,6%, ale to nie jest rok 2012, a rozliczamy budżet 2012. Obsługa 

długu publicznego, jak również wydatki majątkowe zależą od wieloletniego planu inwestycyjnego. Jeżeli 

się w jednym roku inwestuje, zaciąga duże kredyty, realizuje duże inwestycje, ponieważ mieliśmy „bum” 

z uwagi na fundusze unijne i bardzo dobrze, trzeba było te 5 minut wykorzystać. To potem należy 

spłacać te długi i trochę powstrzymać swoje ambicje, wybierać priorytety tak, żeby się przygotować do 

nowego okresu programowania i stąd też zatrzymanie jest celowe, pragmatyczne i rozsądne, po to, 

żeby w tym roku konsekwentnie i skutecznie rozwiązać problem ze szpitalem w Gorzowie. I musimy 

mieć zdolność do przejęcia zobowiązań historycznych, które powstały do 31 grudnia 2009 r. I robimy 

to z czystą premedytacją, żeby mieć zdolność i 2 lipca przekazać Państwu montaż finansowy, aportem 

wnieść nieruchomości do spółki i wprowadzić długi szpitala do budżetu, na które za chwilę będziemy 

otrzymywać dotacje i spłacać, ale musimy mieć tą zdolność. Poza tym musimy mieć zdolność 

do realizacji Wieloletniego Planu Inwestycyjnego, który jest przyjęty. I na kolejne lata jest harmonogram 

płatności udziału w inwestycjach, np. zakup dwóch pociągów 50 mln zł w wieloletnim planie 

inwestycyjnym, żeby dostać 50 mln zł z „POIŚ”. I to jest rozłożone na lata. Mamy również zobowiązania 

wieloletnie wynikające z współfinansowania przewozów regionalnych - 40 mln zł co roku. I to musimy 

realizować. Nie zgadzam się też z zarzutem, że zbyt mało przeznaczamy środków na inwestycje  
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w poprawę infrastruktury transportowej, ponieważ najwięcej w Polsce przeznaczamy. Jesteśmy 

na pierwszym miejscu w Polsce, wciąż na pierwszym miejscu od 6 lat w przeliczeniu na jednego 

mieszkańca. To musimy brać też pod uwagę, milion mieszkańców, więc jakie są dochody. Od miliona 

mieszkańców są proporcjonalne, więc tak też trzeba liczyć wykonanie i wydatki w infrastrukturę 

transportową. Wciąż otrzymujemy „Kazimierza Wielkiego” również za ubiegły rok. Wciąż to są 

najwyższe wydatki majątkowe. Natomiast w stosunku do Klubu SLD, też już ten komentarz udzieliłam, 

że nie jest to czas stagnacji, a wręcz przeciwnie. Płyną do regionu lubuskiego miliony i są realizowane 

takie inwestycje, które nigdy przedtem nie mogły być realizowane. I co do uwag w budżecie praktycznie 

one są niewielkie, ponieważ Państwo skupiliście się na „Orlikach”, budowie boisk i na rewitalizacji 

obiektów zabytkowych, co jesteśmy w stanie realizować i kontynuować w następnych latach, biorąc 

oczywiście pod uwagę realne wpływy do budżetu. Takie środki przeznaczamy na te zadania, jakie 

możemy. Decyzje podejmujemy na podstawie priorytetów i zobowiązań wieloletnich. To, co mamy  

w Wieloletniej Prognozie Finansowej musimy te kwoty w budżecie co roku zapewniać. I na wkłady 

własne i na zobowiązania i na obsługę długu. Pozostałe, natomiast tematy poruszane tutaj raczej 

dotyczą spraw politycznych. Nie chciałabym więc odnosić się do nich, ale muszę jeszcze jedną uwagę 

skomentować. Autoreklama „Ring samorządowy” to nie jest program finansowany przez samorząd 

wojewódzki w żaden sposób. Także od razu dementuję, nie płacimy za ten program. Proszę Państwa, 

dziękuję, ponieważ faktycznie do budżetu 2012 roku jest niewiele uwag, natomiast to sprostowanie 

proszę przyjąć. Ja też je przekażę w formie pisemnej. Dziękuję.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja, ad vocem muszę się wypowiedzieć.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ja chciałem! 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan 

Wiceprzewodniczący Ardelli.     

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Nie wiem, czy Pani 

Marszałek, albo manipuluje, albo świadomie wprowadza w błąd, albo się myli. Ponieważ te pożyczki, 

jak PiS był przy władzy, to był z PO. I trzech członków z PO było w Zarządzie Województwa. Powinna 

chyba Pani to wiedzieć. I myślę, że Pani to wie, tylko Pani celowo tu mówi o PiS-ie. Przy władzy był, ale 

rządził z Platformą Obywatelską.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek, przypomnę więcej.    
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale, Panie Radny, 

proponuję krótkie uwagi ad vocem. Tylko, co do danych i bez dyskusji.  

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Tak, ad vocem. Co do kwestii wystąpień PiS-u. 

Jeszcze raz powtarzam w 2008 roku, tak jak pokazałem na slajdzie dochody  

z CIT i PIT, a z CIT i PIT to oznacza razem 99,5 mln zł, dochody w 2012 r. z PIT i z CIT 86,1 mln zł. 

Biorąc pod uwagę wskaźnik inflacji i spadek wartości tych dochodów i udział, który nam się ciuteczkę 

powiększył w między czasie jest to zmniejszenie około 36%. Nie będę może precyzyjny, co do po 

przecinku, 36% w stosunku do realnej kwoty w 2008 r. I chcę Panią zapytać o jeszcze jedną rzecz, 

ponieważ Panią pochwaliłem w tym punkcie za 2011 r. W 2011 r. nie naciągnęła się Pani na tą 

kreatywną księgowość i posłuchała Pani trochę w tamtym czasie  w tej konstrukcji budżetu, ponieważ 

zaplanowała Pani w 2011 8,6 mln, wykonane prawie 6 mln zł. Dochody ze sprzedaży mienia gospodarki 

mieszkaniowej, tu mówię o kreatywnej księgowości. A czym jest, jeśli się w 2008 r. planuje 20 mln zł, 

wykonuje 2 mln zł, w 2009 planuje się 25 mln zł, wykonuje 5 mln zł, w 2010 planuje się 29 mln zł, 

wykonuje 3 mln zł. To czym jest w 2012, jeśli się wpisuje to samo 30 mln zł, a wykonuje się 4,6 mln zł. 

To jest w myśl akademickich definicji - kreatywna księgowość.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo 

za wypowiedzi. Szanowni Państwo, kończymy ten etap. Mamy teraz głosowanie nad uchwałą. Proszę 

wszystkich o zajęcie miejsc. Poddaję pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia 

sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego oraz sprawozdania z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego za 2012 rok – druk nr 463. Projekt uchwały jest dostępny na stronie 

internetowej www.sejmik.lubuskie.pl. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 20, przeciw 4, wstrzymało się 4. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXVIII/444/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego oraz sprawozdania z wykonania 

budżetu Województwa Lubuskiego za 2012 r. stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 
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Szanowni Państwo, zanim podejmiemy uchwałę w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi 

Województwa Lubuskiego odczytam treść projektu tejże uchwały. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Pan Tomasz Możejko odczytuje projekt uchwały 

w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. 

 

To jest projekt oczywiście. Po odczytaniu projektu uchwały przystępujemy do głosowania. Poddaję 

projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 20, przeciw 5, wstrzymało się 3.  

Stwierdzam, że Sejmik Województwa Lubuskiego udzielił absolutorium Zarządowi Województwa 

Lubuskiego. Gratulacje!  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXVIII/445/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Pan Tomasz Możejko składa gratulacje i wręcza 

kwiaty na ręce Marszałka Województwa Lubuskiego Pani Elżbiety Polak. 

 

Jeszcze raz gratulacje! Rozumiem, że złożyłem to w imieniu wszystkich. 

Zakończyliśmy ten punkt 7. Szanowni Państwo, tak się składa, że teraz czeka nas przerwa i proponuję 

rzecz następującą. Otóż zapowiedziałem na samym początku, ja przypomnę, że w sali 108 spotykają 

się teraz: pierwsza Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska, kiedy skończy obrady to proszę, żeby 

radni Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej wspólnie z Komisją Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych byli również, jako drugie posiedzenie. Jako trzecie posiedzenie Komisja Budżetu  

i Finansów. Uważam, że do godziny 16:15 musimy ogłosić przerwę. Potem punktualnie proszę  

o przybycie na salę. Dziękuję bardzo.    

Przerwa. 

Po przerwie. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

zapraszam na miejsca. Rozpoczynamy dalsze obrady 38 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

 

Do punktu 8. 

Sprawozdanie roczne z wykonania planów finansowych za 2012 r. w poszczególnych 

jednostkach organizacyjnych Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Punkt pierwszy. Instytucje 

Kultury. Mamy Dyrektora Mirosława Glaza. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów, 

Pan Mirosław Marcinkiewicz.  

 

Sprawozdanie roczne z wykonania planu finansowego instytucji kultury za 2012 rok, w szczegółowości 

nie mniejszej niż w palnie finansowym stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

  

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, 

Pan Czesław Fiedorowicz, Przewodniczący Komisji Kultury. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Sprawozdanie Jednostek Ochrony Zdrowia. Mamy Panią Dyrektor Łucję Wojewódzką i Pana Tomasza 

Wróblewskiego, Zastępcę Dyrektora. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii 

Komisji.  

 

Sprawozdanie z wykonania planu finansowego jednostek ochrony zdrowia – Samodzielnych 

Publicznych Zakładów Opieki Zdrowotnej, dla których podmiotem tworzącym jest Województwo 

Lubuskie, za rok 2012 stanowi załącznik nr 45 do protokołu.  
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pani Bożena 

Osińska, opinia Komisji Zdrowia.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Mamy 

sprawozdanie Wojewódzkich Ośrodków Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. Mamy 

Panią Danutę Wesołowską – Wujaszek, Zastępcę Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. 

Proszę Pana Radnego Roberta Palucha o przedstawienie opinii Komisji w sprawie sprawozdania. 

 

Sprawozdanie z wykonania planu finansowego przez Wojewódzki Ośrodek Ruchu Drogowego 

w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. wg stanu na dzień 31 grudnia 2012 r. stanowi załącznik nr 48 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii w sprawie sprawozdania.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są pytania, 

uwagi do przedstawionych sprawozdań? Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

sprawozdanie przyjął do wiadomości.  

 

 

Do punktu 9. 

Ocena sytuacji na lubuskim rynku pracy i realizacji zadań w zakresie polityki rynku pracy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Łukasza 

Hudziaka, Wicedyrektora do spraw rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

w Zielonej Górze. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki przez Pana Roberta Palucha.  

 

Ocena sytuacji rynku pracy i realizacji zadań w zakresie polityki rynku pracy stanowi załącznik nr 51 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Zapoznaliśmy się. 

Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy są pytania, uwagi? Nie widzę.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Ja, chciałem jedno 

pytanie Panu dyrektorowi, jeśli można Pana dyrektora prosić tutaj na sekundę? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To proszę, Panie 

dyrektorze.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Panie dyrektorze, 

sprawa dotyczy Powiatowych Urzędów Pracy, ale Państwo te środki transferujecie. Proszę 

mi powiedzieć, ponieważ powiem szczerze uciekło mi to pytanie na naszej Komisji. Proszę 

mi powiedzieć taką rzecz: czy normalną praktyką jest, a jeśli tak to warto byłoby się temu 

mechanizmowi przyglądnąć, że pracodawca przyszły, czy też przedsiębiorca, który dostaje 
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dofinansowanie na stworzenie zakładu pracy mniejszego, większego, mikro przedsiębiorstwa 

generalnie, ponieważ z takich programów korzystają i znaczącymi środkami te jego miejsce pracy, 

a w zasadzie takie samo zatrudnienie, de facto założenie firmy jest wsparte. I przystępuje po kilku, 

chyba nawet nie, po kilkunastu, może po roku, nawet może nie, po roku do kolejnego konkursu 

i zatrudnia pierwszą osobę i dostaje kolejne pieniądze w sytuacji, kiedy beneficjentów na daną kwotę 

jest więcej, czyli ci, którzy prędzej nie korzystali z tej pomocy Powiatowych Urzędów Pracy. Czy to taki 

jest mechanizm, który w Pana ocenie, może nie w Pana ocenie dość powszechny, ponieważ wiem, 

że są takie przypadki. Krótko mówiąc: zakłada firmę dostaje dofinansowanie, zatrudnia pierwszego 

pracownika dostaje dofinansowanie, a inni konkurując powiedzmy, a już nie mając tych dwóch 

dofinansowań, czy nawet trzech nie dostają ani razu. I to nie z przyczyn takich, że... po prostu, brakuje 

pieniędzy. Czy nie warto by było się przyglądać bardziej tym wnioskom. Powiedzmy, jeśli ktoś raz 

dostanie, to za drugim razem, jeśli jest ta konkurencja to już nie dostanie, krótko mówiąc, żeby ten drugi 

dostał, jeśli ma dobrze wypełniony wniosek. Spotkał się Pan z tym? 

 

Wicedyrektor do spraw rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

Łukasz Hudziak: Spotkaliśmy się z tym. Natomiast, my jako Wojewódzki Urząd Pracy nie mamy 

niestety nadzoru nad Powiatówkami.  My możemy im sugerować jakieś rozwiązania i też to robimy.  

A, to jak są oceniane przez Powiatowe Urzędy Pracy poszczególne wnioski i biznes plany, ponieważ 

to przede wszystkim powodzenie takiego wniosku zależy od złożonego biznes planu i komisji, która 

to ocenia. A komisja jest niestety w Powiatowym Urzędzie Pracy i my nie mamy na to wpływu.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Ale, przyzna Pan, 

że nie powinno być, w mojej ocenie quazi patologii, że w zasadzie każde miejsce pracy włącznie z tym, 

że się firmę zakłada jest dofinansowane.  

 

Wicedyrektor do spraw rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

Łukasz Hudziak: To znaczy, jeżeli takie patologie są, to proszę nam to zgłosić. Będziemy to wyjaśniali. 

Proszę, po prostu zgłosić imiennie i formalnie i będziemy to wyjaśniali, ponieważ ja oficjalnie o takich 

patologiach... 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: To znaczy 

patologiach? Może to jest zgodnie z prawem, nie wiem. Ale wydaje mi się, że nie powinno być czegoś 

takiego. 
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Wicedyrektor do spraw rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

Łukasz Hudziak: Oczywiście, że nie powinno tak być.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. 

Do punktu 10. 

Ocena Zasobów Pomocy Społecznej za rok 2012 i rekomendacja na 2013 rok dla województwa 

lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Jakuba Piosika, 

Dyrektora Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Proszę Panią Bożenę Osińską 

o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia. 

 

Ocena Zasobów Pomocy Społecznej za rok 2012 i rekomendacja na 2013 rok dla województwa 

lubuskiego stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia Komisji 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są pytania 

do tego punktu? Nie widzę. Wobec braku pytań uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości.  

 

Do punktu 11. 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata  

2005-2013” w 2012 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Jakuba Piosika, 

Dyrektora Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Proszę Panią Radną, Bożenę 

Osińską o przedstawienie opinii Komisji.  

 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata  

2005-2013” w 2012 roku stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy mają Państwo 

pytania do przedstawionego sprawozdania? Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

przyjął sprawozdanie do wiadomości. 

 

Do punktu 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego za 2012 rok 

Lubuskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Kalsku – druk nr 457. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Marka 

Żeromskiego, Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały  

w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego za 2012 rok Lubuskiego Ośrodka 

Doradztwa Rolniczego w Kalsku – druk nr 457 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 
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Uchwała Nr XXXVIII/446/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego za 2012 rok Lubuskiego Ośrodka Doradztwa 

Rolniczego w Kalsku stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

 

Do punktu 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia wykazu przystanków komunikacyjnych, których 

właścicielem lub zarządzającym jest Województwo Lubuskie oraz warunków i zasad korzystania 

z tych przystanków – druk nr 458. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będzie zgłoszona tutaj 

autopoprawka. Proszę o zabranie głosu Panią Danutę Wesołowską-Wujaszek, Zastępcę Dyrektora 

Departamentu Infrastruktury i Komunikacji.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: Proszę 

Państwa, do tego projektu uchwały chcemy wprowadzić autopoprawki. A mianowicie: jedna 

autopoprawka polega na zmianie numeru Dziennika Ustaw. Ponieważ w między czasie, czego 

nie wyłapaliśmy, niestety ani my, ani osoby opiniujące, że zmienił się Dziennik Ustaw w przypadku 

ustawy o samorządzie województwa. Czyli tam, gdzie jest Dziennik Ustaw z 2001 roku powinien 

być Dziennik Ustaw z 2013 roku i odpowiednia pozycja. Czyli to jest pierwsza autopoprawka. Dziennik 

Ustaw z 2013 roku, pozycja 596 powinno być. I druga autopoprawka to jest: do tego projektu uchwały 

jest załączony wykaz przystanków, o których mowa w uchwale. Jest to wykaz 900 ponad przystanków. 

I w tym przypadku, po zrobieniu analizy zostało dopisanych 7 przystanków. Czyli zamiast 909 jest 916 

przystanków. Czy czytać może te przystanki, które zostały dopisane?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę przeczytać. 

 

p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: To są 

przystanki w miejscowości Mycielin na drodze wojewódzkiej nr 328, w miejscowości Krobielewko na 

drodze wojewódzkiej nr 199, również Krobielewko w innym miejscu na tej samej drodze, a także 

przystanek Świniary – Nowe Osiedle droga nr 199, i następny również Świniary też droga nr 199  
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i następne dwa w Studzieńcu droga wojewódzka nr 283. Również przed chwilą wykazał mi błąd Pan 

Radny, który błąd dotyczy nr drogi. Zamiast 296 powinien być nr 297 w pozycji 801.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czyli, w pozycji 801 jest 

jeszcze zmiana nr drogi.  

 

p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: Zmiana 

nr drogi i dopisanych tak, jak powiedziałam 7 dodatkowych przystanków.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Czy są pytania? 

Nie widzę. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Pana 

Roberta Palucha. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania? Wobec braku pytań i uwag projekt uchwały wraz 

ze zgłoszonymi autopoprawkami w sprawie określenia wykazu przystanków komunikacyjnych, których 

właścicielem lub zarządzającym jest Województwo Lubuskie oraz warunków i zasad korzystania z tych 

przystanków – druk nr 458 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 25, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXVIII/447/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

określenia wykazu przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest 

Województwo Lubuskie oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków stanowi załącznik nr 64 

do protokołu. 
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Do punktu 13a. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia przez Województwo Lubuskie, a przyjęcie przez 

Województwo Pomorskie wykonania zadań dotyczących rewitalizacji oraz promocji śródlądowej 

drogi wodnej relacji zachód-wschód obejmującej drogi wodne: Odra, Warta, Noteć, Kanał 

Bydgoski, Wisła, Nogat, Szkarpawa oraz Zalew Wiślany (planowana droga wodna E70 na terenie 

Polski) na odcinku położonym na terenie województwa lubuskiego – druk nr 466. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, mamy Panią 

Dyrektor. Będzie zgłoszona autopoprawka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: 

Tak, jak tutaj powiedziałam jest to samo w tym przypadku. A mianowicie było tutaj powoływanie 

się na ustawę o samorządzie województwa i również zmiana tego Dziennika Ustaw, czyli zamiast 

Dziennika Ustaw z 2001 roku, Dziennik Ustaw z 2013 roku pozycja 596.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. 

Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Roberta Palucha o przedstawienie opinii Komisji.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia jest 

oczywiście pozytywna. Ale dość długa dyskusja toczyła się na ten temat i dużo wątpliwości było. 

Czy czasami nie dochodzi do sytuacji, że korytarz wodny, bądź szlak wodny, którym jest ten E70 nie 

wpływa na ewentualne rozstrzygnięcia na korzyść szlaku wodnego Odry? I czy czasami nie dochodzi 

do sytuacji, że bardzo mocno promowany tenże korytarz, w którymś momencie może wpłynąć 

na niekorzyść dla województwa lubuskiego, jeśli chodzi o korytarz Odry? Ponieważ to są w jakimś tam 

zakresie konkurencyjne. Ktoś, kiedyś zdecyduje na temat rewitalizacji tych dróg wodnych. Więc tutaj 

Czesław Fiedorowicz dużo wątpliwości zgłosił i taka dyskusja dosyć poważna. Warto by się temu 

tematowi mocniej przyglądnąć i iść w kierunku takim, żeby te dwa szlaki wodne, ale mimo wszystko 

północ-południe był tym szlakiem wodnym podstawowym dla województwa lubuskiego. Mówię 

tu o Odrze. A, oczywiście opinia jest pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo.  

 

p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Danuta Wesołowska-Wujaszek: Czy ja 

mam odpowiedzieć? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie, ponieważ to była 

dyskusja na Komisji. Czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania do uchwały? Nie. Wobec braku 

uwag projekt uchwały wraz z przedstawionymi autopoprawkami w sprawie powierzenia przez 

Województwo Lubuskie, a przyjęcie przez Województwo Pomorskie wykonania zadań dotyczących 

rewitalizacji oraz promocji śródlądowej drogi wodnej relacji zachód-wschód obejmującej drogi wodne: 

Odra, Warta, Noteć, Kanał Bydgoski, Wisła, Nogat, Szkarpawa oraz Zalew Wiślany (planowana droga 

wodna E70 na terenie Polski) na odcinku położonym na terenie województwa lubuskiego – druk nr 466 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 25, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXVIII/448/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

powierzenia przez Województwo Lubuskie, a przyjęcie przez Województwo Pomorskie wykonania 

zadań dotyczących rewitalizacji oraz promocji śródlądowej drogi wodnej relacji zachód-wschód 

obejmującej drogi wodne: Odra, Warta, Noteć, Kanał Bydgoski, Wisła, Nogat, Szkarpawa oraz Zalew 

Wiślany (planowana droga wodna E70 na terenie Polski) na odcinku położonym na terenie 

województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Do punktu 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umów o dofinansowanie robót 

budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk nr 459. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będzie zgłoszona 

autopoprawka. Proszę Pana Dyrektora Jakuba Piosika. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 
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Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Jakub Piosik: Panie Przewodniczący. Pani 

Marszałek. Wysoki Sejmiku. Proszę o wprowadzenie autopoprawki. Podobnie, jak przy dwóch 

wcześniejszych uchwałach w Ustawie z dnia 5 czerwca 1998 roku o samorządzie województwa mamy 

Dziennik Ustaw z 2001 roku. Proszę, aby było wpisane Dziennik Ustaw z 2013 roku pozycja 596. 

Dziękuję bardzo.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są 

wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Panią Bożenę Osińską, Przewodniczącą Komisji Zdrowia  

o przedstawienie opinii. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji Budżetu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag projekt 

uchwały wraz z przedstawioną autopoprawką w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umów  

o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk nr 459 poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 
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Uchwała Nr XXXVIII/449/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie umów o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok 

budżetowy stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów Wlkp. – druk nr 460. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Będzie zgłoszona 

autopoprawka. Proszę Pana Dyrektora Mirosława Glaza.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Panie Przewodniczący. Pani 

Marszałek. Sprawa jest podobna, jak dwie poprzednie. Ze względu na zmiany, jakie zostały 

wprowadzone w podstawie prawnej. Zmiana będzie dotyczyła Dziennika Ustaw. Zapis będzie Dziennik 

Ustaw z 2013 roku pozycja 596. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy są 

wystąpienia klubowe? Nie. Wobec tego, proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pana 

Czesława Fiedorowicza o przedstawienie opinii Komisji Kultury. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały 
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wraz z przedstawioną autopoprawką w sprawie udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów Wlkp. – 

druk nr 460 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 26, przeciw, 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

Uchwała Nr XXXVIII/450/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Miastu Gorzów Wlkp. stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Do punktu 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2013 rok – druk nr 461, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Skarbnik 

Józefę Chalecką. Czy są wystąpienia klubowe? Brak. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza  

o przedstawienie opinii Komisji.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania do uchwały? Nie widzę. Wobec braku uwag projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok – druk 

nr 461, wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 25, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 
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Uchwała Nr XXXVIII/451/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok stanowi załącznik nr 82 

do protokołu. 

 

Do punktu 16a. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2013 rok – druk nr 467. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Józefę 

Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Brak. Proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji Budżetu.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Brak. Wobec braku pytań i uwag projekt 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok – 

druk nr 467 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 22, przeciw 1, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXVIII/452/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2013 rok stanowi załącznik nr 86 

do protokołu. 

 

Do punktu 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2013-2024 – druk nr 462, wersja 2. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Józefę 

Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Brak. Proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji Budżetu. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania do projektu uchwały? Brak. Wobec braku uwag i pytań 

projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2013-2024 – druk nr 462, wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXVIII/453/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2013-2024 

stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Do punktu 17a. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 468. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: W dniu dzisiejszym przed 

sesją odbyło się posiedzenie Kapituły Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego. 

Efektem jej obrad jest przedstawiony projekt uchwały. Prezentację sylwetek osób, którym zostały 

przyznane Odznaki, otrzymaliście Państwo w celu zapoznania się w czasie trwania dzisiejszej sesji. 

Chcę przypomnieć, że w uchwale znajduje się sześć nazwisk: 
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1) Wiesław Drabik; 

2) Krzysztof Kłosowski; 

3) Waldemar Ornawka; 

4) Józef Jastrzębski; 

5) Ryszard Nowicki; 

6) Maria Gąsior. 

Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania 

lub uwagi? Proszę, Pan Zbigniew Kościk. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Przeczytałem biogramy tych Państwa  

i tradycyjnie apeluję o pewnego rodzaju rozwagę. Szanowni Państwo, Komendant Powiatowy Policji 

w Świebodzinie - wnioski o Odznaczenie dla trzech funkcjonariuszy. Myślę, że to jest może ranga 

Zasłużony dla Powiatu Świebodzińskiego. Naprawdę, to zaczyna po prostu przypominać książkę 

telefoniczną. Ja, nie umniejszam zasług i znaczenia tych Państwa, ale apeluję do Kapituły o pewnego 

rodzaju rozwagę, jeśli chodzi o ilość. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Bardzo. Wobec 

braku dalszych uwag i pytań projekt uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 468 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 16, przeciw 2, wstrzymało się 7. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXVIII/454/13 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie 

nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 93 

do protokołu. 

 

Do punktu 18. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie podjęcia działań na rzecz wdrażania 

Kart Dużej Rodziny w województwie lubuskim. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Dyrektor Glaz. 

Będzie autopoprawka.  

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Panie Przewodniczący. Pani 

Marszałek. Autopoprawka nie dotyczy merytorycznej kwestii, ale jest literówka: „Przewodniczący 

Sejmniku”. Także „n” wykreślamy, żeby nie było później kłopotów. Proste, ale teoretycznie nie powinno 

mieć miejsca. Po prostu to „n” usuwamy. Dziękuję bardzo.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Panią 

Bożenę Osińską o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Komisja 

Zdrowia wyraziła pozytywną opinię dla deklaracji wyrażonej w stanowisku. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy do 

przedstawionego projektu stanowiska ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Brak. Wobec 

braku uwag i pytań projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie podjęcia działań 

na rzecz wdrażania Kart Dużej Rodziny w województwie lubuskim poddaję pod głosowanie. Kto jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie podjęcia działań 

na rzecz wdrażania Kart Dużej Rodziny w województwie lubuskim stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 
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Do punktu 18a. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie nowych uregulowań prawnych 

dotyczących warunków i trybu przyznawania pomocy finansowej w ramach działania „Program 

rolnośrodowiskowy” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Zbigniew 

Kołodziej opinia Komisji Rolnictwa.  

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja 

zaopiniowała pozytywnie.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do 

przedstawionego projektu stanowiska ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Brak. Wobec 

braku uwag i pytań projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie nowych 

uregulowań prawnych dotyczących warunków i trybu przyznawania pomocy finansowej w ramach 

działania „Program rolnośrodowiskowy” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 

2007-2013 poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że stanowisko zostało podjęte. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 czerwca 2013 r. w sprawie nowych 

uregulowań prawnych dotyczących warunków i trybu przyznawania pomocy finansowej w ramach 

działania „Program rolnośrodowiskowy” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 

2007-2013 stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Do punktu 19. 

Przyjęcie protokołu z 37 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przypominam, że protokół  

z 37 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego był dostępny do wglądu podczas dzisiejszej sesji. 

Czy mają Państwo pytania do protokołu? Nie widzę. Wobec braku uwag proponuję przyjęcie protokołu 

z 37 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego i poddaję to przyjęcie pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że protokół z 37 sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Do punktu 20. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, mam 

cztery sprawy. Pierwsze: sesja następna odbędzie się 2 lipca 2013 r., to jest wtorek, o godzinie 14:00 

lub 15:00. Planujemy ją w Mierzęcinie na północy województwa. Punkt drugi: 26 czerwca odbędzie się 

specjalna Komisja Rolnictwa o godzinie 16:00, na której zajmiemy się między innymi sprawą uboju 

rytualnego i innymi stanowiskami Sejmiku w celu przesłania tego do Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju 

Wsi i do innych jednostek z udziałem Lubuskiej Izby Rolniczej, Wojewódzkiego Lekarza Weterynarii 

i innych jednostek odpowiedzialnych za sprawy epidemiologiczne w rolnictwie. Trzeci: zapraszam 

wszystkich na Dni Województwa Lubuskiego, Szanowni Państwo, do Gorzowa Wielkopolskiego. 

Harmonogram będzie znany i szczegółowo rozpisany. I następna sprawa: chciałbym jednocześnie 

zauważyć, że Radni po wnikliwej analizie stwierdzili, że wyjazd grupowy Radnych do Brukseli zostanie 

przełożony na miesiąc wrzesień. Wobec tego tym Radnym, którym teraz to nie pasuje proszę, żeby 

przeanalizowali to jeszcze raz i we wrześniu, żeby dokonać tego wyjazdu.  

Czy w tym punkcie są jakieś sprawy? Proszę, Pan Radny Grabarek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Panie Przewodniczący, my zajmujemy 

tu stanowiska różne, czy my mamy jakąś odpowiedź na te nasze stanowiska? Jak te sprawy dalej idą, 

ponieważ my zajmujemy stanowiska, przedstawiamy problemy, ale odpowiedzi tu jako Radni, czy jako 

Sejmik nie otrzymujemy.  

 




